
СТЕНОГРАФСКЕ  БЕЛЕШКЕ 

ПРИВРЕМЕНОГ НАРОДНОГ ПРЕДСТАВНИШТВА 
КРАЉЕВСТВА 

СРБА, ХРВАТА И СЛОВЕНАЦА. 
21. РЕДОВНИ САСТАНАК 

ПРИВРЕМЕНОГ НАРОДНОГ ПРЕДСТАВНИШТВА 
КРАЉЕВСТВА СРБА, ХРВАТА II СЛОИЕНАЦА 

ДРЖАН  16. MAJA 1919   ГОДИИЕ У БЕОГРАДУ. 

ИРЕДСЕДАВАО: 

аоашредседник др. Пван Рибар. 

СЕКРЕТАР: 

Др. Иавел Пестотник. 

Присутни су били IT. мипистри: Потпредеедеик 
мшгастарског Савета и Министар за исхрану и 
обнову земље, Министар Унутрашњих Дела, 
Мииистар Фннаисија, Мцнистар Шума и Руда, 
Министар Војпп и Морнарице, Министар На- 
родног Здравља, Министар Народне Привреде, 
Мипнстар Caoupaliaja, Министар за Социјалну 
политику, Миииста]) за Уставотворну Скуп- 
штипу и изједначења закона, Министар Вера. 

Почетак рада у 16 часова. 

EornjiedcednuK др. НВАН РИВАР: Отва- 
рам 21. редовни састанак; молим господина се- 
кретара, да изволи прочитати протокол про- 
шлог састанка. 

Секретар др. ПАВЕЛ ПЕСТОТНИК про- 
чита протокол 20. редовпог састаика. 

потпредседнш др. ИВАН РИБАР: Има 
ли ко шта да иримети проти овога протокола? 
(Нема.) Протокол je примљен. 

Молим господина секретара, да прочита 
молбе и жалбе. 

Секретар др. ДРАГ. ЛОНЧАР прочита: 
1. молбу Зоркс удове пок. Златаиа Псшића 

из Huma, ко.јом моли за сталну помоћ. број 
1938; 

2. молбу Јове М. Новаковића, земљоделца 
ii3 села Вучјака, tMKfapa Крупа, округа Виха!! 
(Восна), којом моли Народио Прсдставпиштво, 
да му исплати одштету у суми круиа 22.500. 
коју су му Аустријанци нанели, број 1918.; 

3. молбу Грујице Нпколића из Рушња, 
Александра Милића из Ресника н Јсфте Tn- 
Miilia из Књажевца, којом моле Народно Пред- 
етавништво: да поради код духовног суда, те да 

ее разводп бракова тто краћим формалностима 
свршавају и н€ одуговлаче, број 1905. 

ЕотпЈшкедпик др. ИВАН РИВАР : Овс 
молбе hc се упутити одбору за петиције и при- 
тужбе. Молпм господина секретара, да изволи 
прочитати молбс за одсуства. 

Секретар др. ДРАГ. ЛОНЧАР прочита: 
1. молбу Антуна Ђукића, народног посла- 

ника, којом моли за  10 дана одсуства, број 
1906. 
Предссдннттво Народног Представпиштва 

Београд. 
Загреб, 14. маја 1919: год. 

A. П. 
Ориовац 50, 18, 13, 8. 

Умољавам десет-дневпи допуст ради преш- 
них господарских послова. 

Антун Ђукић 
пародни посланик. 

Иотпредседник др. ПВАН РИБАР: Питам 
Народно Предетавпшитво, да ли одобрава На- 
])Одном иосланику Антупу Ђукићу замољено 
одсуство ? (Одобрава.) Замољено одсуство се 
лаје. 

Секретар др. ДРАГ. ЛОНЧАР пЈшчита 
молбу Ђорђа Пејановоћа, народног посланика 
из Сара.јева.број 1916., која гласи : 

Славном 
Привремепом Народном Представништву 
Краљевства Срба, Хрвата и Словенаца 

Веоград. 

Част ми je известити На1К)дно Предетав- 
пиштво, да CiiM због болестп спречен за  месед 
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дапа (до 8. апрпла) присустиоватп еедницама 
славпог Народног Представништва. 

Због тога молим. да ми се одобри месечно 
одсуство, док прође болебт, нзазвана операци- 
јом у цровима. 

C одлнчнпм иопгговањем 
Сарајево, 8. маја IDI U. r. 

Ђорђе Пејановић с. р. 
народии посланик. 

Потпредседник др. ИВАН РИБАР: Да ли 
Мародно Ирсд.тавшиптво одобрава одеуетво на- 
родпом послаиику ^орђу Пејановићу? (Одобраг 
ва.) Замољено одсуство се даје. Молим господи- 
иа секретара, да изволи причигати интерпела- 
дије. 

Секретар др. ДРАГ. ЛОНЧАР прочита 
интерцелацију дра. Вјекослава Куковеца и дру- 
гова на господу мииист])е : финаисија, упутраш- 
љих дела и иностраних дела у погледу ведозво- 
љеног утицаја чиновшиптва Аустро-Немаца у 
({зинапсијској администрацији опих општива, 
i-.oje ирииадају држави краљевства С. X. С. и 
окружним екуџштинама бивше вбјводине Шта- 
јерске путем општинеког кредитног завода у 
Грацу, број 1913. 

'2. Интертмадију варбдвог пославика ro- 
сподина Живојива Златића na господина Мини- 
crpa (1)11нанција o исплаћептг 200.000 фраиака 
из државие касе београдској задрузи, бро'} 1021. 

3. Пнтерпслаппју вародвог иослаппка го- 
сподина Живојипа Златића на господпна пред- 
сједника Мпнистарског Савета, Мивистра Прав- 
де и Министра Војпог п Морварице o ршавању 
иввалидске потпоро. број 1024. 

4. Иптерпслацију народнаг послаиика ro- 
сподина Мехмеда Сиахо на господина Миииетра 
за аграрну p^feoifaiy ради дозваке привремене 
ренте поседппцима кметовских зшаља, број 
1934. 

5. Ипторпелацију пародиог иославика го- 
сиодппа Јурја Вианкппи-а na гог-полу : Мппи- 
етра трговпие и индуетрпјо u Миниетра саобра- 
haja D прсшној иотроби нужних сгрипрема за 
наше пом()1-)ство прије склопљења мира, број 
1030. 

Дон ЈУРАЈ БИАНКИНЖ: Молим госпо- 
дина потпредсјсдника, да со мпја интерпелација 
[фочита у цјелпии. 

,    Потпрвдседтк Јф. ИВАЕ  РПВАР:  Го- 
сподин народии поеланик Доп Јура.ј Бивнкиви 
Mo.ni. да ее прочита његова интерпблација. 

Молим 20 послапнка, да га изволе потпбмо- 
iiii. (Потшшалсу га.) 

Секретар др. ДРАГУТИН ЛОНЧАР про- 
чита иптерпелаиију вародвог пославика Доп 
•Јурја Биапкиии-а. 

(Види све интер11е,-1ације на крају еедвице.) 

Потпредсеник др. ИВАН РПБАР : Ове ин- 
терпелацијс ће се доставити падлежппм мини- 
стрима. 

Молим господина скретара/да прочита из- 
вештаје господе Мипистара. 

Секретар др. ДРАГУТИН ЛОНЧАР про- 
чита: 

1. пзвоштај господина Министра Унутраш- 
њих Дела, којпм пзвештава Народно Представ- 
nmiiTBo. да he на ивтерпелацију аародиог по- 
сланика господииа Витомира Кораћа и другова 
због укидања овогодгппљс радиичке ирославе 1. 
маја — одговорити, кад се-стави na дпевни ред, 
број 1914. 

2. извештај господина Министра Војног и 
Морнарицс, којим извештава Народпо Прсдстав- 
HiiiiiTBo, да ће na пптерпелацпју, коју су му упу- 
■iii.ni вародви послапиии: го-подии Славко Хелч 
и другови - - o закључењу уговора војие интсп- 
дантуре у Осијеку за покриће потреба околних 
и мјсспих војних гарнизопа на >fecy — одго- 
ворпти, кад ирикупи иотребш1 податке, број 
1936. 

Потпредседник др. ИВАН РИБАР : Пма 
реч господив др. Симеоаовић-Чокић. 

Др. СТЕВАН СИМЕОНОВИЋ-ЧОКИЋ : 
Господо послници ! У зваиичним повииама иза- 
шла je једна изјава господпиа Министра Фиван- 
с-ија, која je у стању — по моме мишљењу — да 
у јавном мишљењу изазове пзвеену збу1вепост 
или узнемпреност. У тој изјави вели се, да ее 
епрема уређевл валуте, да ее ур^)ују нове нов- 
чаиице. које ћс имати да заувве давашње крув- 
ске повчанице, да he Ерунске вовчанице бити из 
оптицаја повучепе п замењеве аовим диварским 
новнаницама, да he те пове динареке новчанипе 
издати једва емисијона банка, за освивање које 
lie гогиодии Министар Тргрвиве поднети за- 
конску основу Народпом Иредотавништву. He 
вели ее м^утим у овој изјави господпиа Мнии- 
стра Фипаисија, да he и само пптаи-с o уре1)!Ч1.у 
валуте доћи пред Вародвр Представвиштво п 
да he то ур^ење бити нзврпгено у заковекој 
форми или бар одлуком п ВрЉОМ Пародног Ирсд- 
(•таиттггиа. Из једнм мсета ове изјаве могло Cm 
ее тумачити, да cr aehe тако десити, кад ee na 
једном мссту вели: да je Мивистарски Оавет ре- 
шио вако ћезамењивање државних бонова бити 
и да he и\ хоиорпраги еа 5 дппра. Hd томе би 
сс даклс могло закључити, да he се и само уре- 
ђење валуте извртитп једвим вар^ењем госпо- 
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дина Миннетра Финансија илм једном одлуком. 
Миниетарског Савета. Ja ту ве желим наеумице 
изазвати гоепод^на Шнистра Фпиаисија, алп 
желим да истакнем једно, a то je. да рвако ии- 
тање, које тако дубоко засеца v вшпу народну 
гфивреду и Koje у толикој мери интересују 
сваког појединца и најзад задире у приватно 
[фаво, a иеђутим решењем тога питања треба да 
ее доведе у склад иптерес државвог газдинства 
са интересимд вародве економије, треба даклс 
оделити врло многе, врло важне п врло осстл>ив(' 
интересе једнога ол другога, ja мислим, да ее 
овакво јсдно питање ве може и не треба решити 
без учешћа Народног Представвиштва. Ми, до- 
душе, данас вемамо Устава, немамо.ни гпшвре- 
медог Устава. што je врло штетно, али ово je пи- 
тање, које врло осетљиво тангира принцип ус- 
таипости, који ми жолимп и без Устава да очу- 
|;ам(). Зато, да би пружили господиву Мивиетру 
Фикансија прилике. да се изјасви o овом пита- 
н>у. које je уосталом у овој његовој изјави изјаш- 
ihcno. дакле, да би се пружила прилика, да ее 
j;iBHO мптл.ољо у овом питаи.у умири. пптам го- 
еподина Министра Фивансија : ла ли господив 
Министар Финансија мисли питање o уређењу 
валуте изнети иред ово На1Х)дио Представвиш- 
тво и тражпти одлуку Народног Предетавниш- 
тва за уређоње тога оитања ii.ni оп то питање 
мисли репшти варедбом или одлуком Министар- 
ског Савета без учепгћа овога НародШга Пред-. 
ставништва ? 

Мтпстар Финаисија др. МОМЧИ.ЧО ИИН- 
Ч\\Тл : Ja захваљујем господииу народном по- 
еланику дру. Чокићу. што ми je дао прилпкс 
да евоју изјаву која je јучс објављена, допуним. 

Рад па рсшон.у валутаог питавва находп се 
jom у сталпЈуму ирииремо. Гтога je сасвим ра- 
зумљиво, што на њему за сада ради само влада. 
У својој јучерањој изјавв истакао сам, да су 
две привремеве аогодбе за решење овог питања 
na иуту да се остваре. Према томе није далеко 
моменат, кад he вмати да се донесе и воначва 
одлука o овом пптаи.у. Доношење коиачис од- 
луке ве мож« влада да учини сама без претходног 
одобрења Народног Представншптва. To одо- 
брење предвиђено je у извесним одредбама пред- 
лога закодског o буџету, v његовом финавеиј- 
ском закону који hc ових дана битв поднет На- 
родном Представништву. Кад то оредбе дођу ва 
[фвтрес, ТГародпо Представништво имаће да ее 
изјасни o iip.ioM овом оитању. 

To jo. mro сам имао ла пдговорим пкмтлипу 
посланику иа њетово иитаи.с: да лм е ce цела 
стиар рвшавати 0ез претходвог одобрења На- 
роднвг Првдставништва ила ве. 

ЛотпредседЋик др. ИВАН РИБАР : Има 
реч господин др. Симсоповић-Чокић. 

Др.  СТЕВАН СПМЕОНОВИЋ-ЧОКИЋ : 
Господо iiof.iamnui, ja примам изјаву господииа 
миппстра dmiiauciija ва звање, јер она ме уве- 
рава, да ћс и Народво Прбдставништво вмати 
прилпке да учествује при рсшењу питања o уре- 
ђењу валутс. 

ЕотпредсеЛик др. ИВАН РИБАР : П^ла- 
зимо. гоеподо, na двевви ред. Ha дпевном je реду, 
као прва тачка, одговор господипна министра вој- 
ног o морнарице na ивтерпелацију пародпог по- 
послпика, господина Миловава Лазаревића; o 
отпуштању из војске обвезавика, који имају 
преко 30 годипа. 

Реч има господин иптерпелант, да обЈзазло- 
жи своју иптерпелацију. 

(БЕТОЗАР ЂОРЂЕВИЋ: Господо, бо- 
што господив иитериелант. a мој друг, Миловап 
Лазаревић, није овде, ja ематрам, да ова иитер- 
пелација no својој важности заелужује, да На- 
родио Представништво дебатује o љој и за то ce 
користпм правом, које ми даје екушптинскп по- 
гловппк и прпмам je за своју. 

По пословнику дужносе je интерпелавта, 
ла објасни и образложи иотиве i.oju су га руко- 
нодп.т. да своју интерпелацију поднесе. Moj 
поштовани лруг. господив Лазаревић, довољно 
je јасно обележио мотиве који еу га рукотодили, 
ла упути ову интерпелацију госиолппу мини- 
стру војиом. Пека je мени лопуштеио, да тим мо- 
тивима придам саио jom веколико, 

Мало je. гоеподо, земаља, K'oje су у овом 
крвавом рату аоднеле толико жртава у крвн п 
месу, као nama држава. liva чкших крајева 
код нас, који су просто рпустогавви. Треба да 
прођу цецевије вреиена, na да ce иратимо на оно, 
MITO смо били upe оног рата. Ието тако нам je 
упропашћевд и nama народна аривреца. Дуж- 
воет je била евију иас a нарочито владе, којој 
je законска дужнноет, да ее napa o народвој 
привреди, да ое mro upe подигне из мртвила оно, 
mro ce подаћи може. Како je веиријатељ опуето- 
iiiiio у iiamoj ЗШЉИ све што му je под руку до- 
шло : и ово IIITO ce сматра за свето, и ово што 
иије треоало пустошити. само да би што веће 
[шкости учџппо. то смо ce ми иратпли у једиу 
.јсмл.у. 1,'оја je nn.ia мотпупо ноцрпљеаа н оиу- 
cToiiiena. Огока je била пеммлосрлпо поклапа 
или одпедсиа. Било je. господо. случајева. да су 
вемачкв и бугарскв војници убијали вашу 
етоку и остаил.а.чи je псима да je поједу, само 
за то, даби напелм што већу штету и пакост иа- 
роду и земљи, иа које еу морала бежати. Исто 
тако je било и са ПОЉОПривредвим алатпма и 
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мапшпама. којс су палили и ломили, само да би 
оставили земљу* без алата, те да се нема чиме да 
обрађује, да je потпуно мртва за привреду. 

У појединим крајевима као у Тошшчком, 
Врањском, Ншпком п једном делу крушевачког 
округа, домовп су порушени и поништени. Тре- 
бало je, господо. еве то да ее поправи. A ко he 
то? Цео наш народ од осамиаесте до педесеттестс 
године био je војиик. To ће рећи да je целокупна 
народна снага узета у војску. Кад смо ослобо- 
ди.ш своју земљу, п кад смо пмалп ту срећу да 
ее помоћу своје браће ујединпмо, ja мпслим, да 
je била дужност господина Министра Војног да 
се народна енага демобилише, јер то je још био 
јединн извор, једино средство да се прпвреда 
колико толико поправн п омогући живот иапа- 
ћенима, када се већ не може све вратити у свој 
прватњи TOK. 

Господо, у целоме свету, у разумном свету, 
a ja сам no несрећп пмао прилпке да пробавим 
три године у нзгпанству и да видшг како други 
овет гледа на војску, тамо се војска ематра са- 
свим друкчије но у нас : као једна државна ин- 
ституција, која има да служи друштву и др- 
жавп као и друго друштввне уетг.овв, na попут 
пног: »да сви путевп не воде у Рпм« требали бп 
еви извори да елуже подизању прпвреде. Код 
нас пзгледа као да je војска пека друга држава 
v држави п да није дужиа да се брппе o земл>и. 
Гматра ее да je војска оделита од државе и да o 
њој држава ne треба да се брине, већ ona сама, 
п да су њени пнтореси једини у земљп, с којпма 
ваља рачунатп. место да се схватп: да су у њој 
еинови ове земЉе n да joj je зато дужност да 
сс брппе 0 ЊИХОВОЈ буд.ућности, шта lio битп 
кад ее једпом демобилишу, те чему he се вра- 
титп n како. Код iiac кад се тражп осло- 
бођење људи од војске. то пде врло тетко и 
наводв се разлози који често пута не постоје 
нли нису јакп. како се жели да представи. За 
добитак бптке, господо, mije потребпа гамо блој- 
па гпага. вого je потребиа и еконоиска niara. Кад 
једап народ по^а задовољедо пзпутра. нс иожв 
га пмати ни у своме српу. Ko просуђује у ра- 
еположељу ! Расположење завиои од тога како 
су опи na дому. за које ce- ми бијемо п борпмо. 
Да смо од тога пошлп овој иптерпелаипји не би 
пмало мосл-а. Код нас ce на крају арајева једва 
успело да ce донесе указ o демобилизапији no- 
последње одбране ггарапа. Piso узмете, господо, 
да у последњу одбрапу стараца. у редовио доба 
код вас у Србији, долазе људи који су старв 
од навршепе педесете na до вздесет пете годппе 
и кад томе додате да у Србији није бдвршев 
превод no позивима од 1912 годпис. a то he i^ehn 
за пуних седам годппа n додајте то na педесет 

и пет, излази да су код нас у последњој одбрани 
војнпци, људи од moccT и две годпне. Извр- 
тена je, дакле, демобплизација људи од педесет 
пет na до гаееет п две године. Како у ова че- 
тирп округа: нишеом, топличком, врањском и 
једном делу крушевачког округа и У Старој Ср- 
бпји иМаћедонији mije бпло крштених прото- 
кола и кљига него су људи од ока заппсивапн, 
то тамо имате пршшке да видите у послсдњој 
одбраии људе и од седамдесет година. Tn људи, 
господо, нису способпи да нзврше обнову једие 
'овако порушеие привреде, какну еу Вандали 
оставили код нас. За подизање привреде треба 
више млађе снаге и еиергије, која ратом није 
истрошена. да ce прнхвати посла. те да поправп 
у пашој земљи ono гато ce може поправпти. 

Али, господо, учињена je још једна no- 
грешка. Из новнх крајева узети су људи еоји 
су бплп ваи војио обвезе, људи којп нису били 
im у последњој одбранп, прго су ce као добрв 
патриоте повуклп са војском, која je била ва 
фронту, na су тамо задржанп n бплп до сада 
као обвезаници последп>е одбране. Имам доказа 
да ти људи нису ни до данас демобилисани и 
палазе ce и данас вап својпх кућа. Зато не осу- 
byjcM данашњег г. мшшстра војног, пего осуђу- 
јем адмшшстрацију, која je код нас за причу. 
Код нас ce издају наредбе. ппшу ce укази, али 
ти ее указп ne пзвртују. Сваки од оних доле 
палазп. да je Бизмарк п спасилац отаџбипе n 
тражн да то од њега зависи. Да ли то може да 
буде ? To, господо, у организованој земљи не 
иоже n не me да буде. 

Ono, IHTO наређују они који носе одггаор- 
пост. пма да извршују без одлагаља omi који 
су само прости органи-изврпшоци, јер ако ce до- 
зволи да свако пстпче своје разлого и да му 
онда стоји до воље xolie ли или nolie да пзвршп 
какиу наредбу,- онда ту ие можо бити рвда, mi 
организације ни државе. 

Одмах после указа o демобилизацији, је- 
лап од мојпх пријатеља доставио m je једпо 
штсмо. Ja сам поводом тога писма упутио пи- 
тање г. миниетру војном, да војне власти мо- 
билишу обвезеике последЕве одбране у Врањ- 
ском Округу, и то обвезнике, који су пре неко- 
лико дана демобилисани, na ce опет мобилшпу. 

.Tla ли цзазива потреба кгобилисање тпх људи ? 
Ja бих пристао, да ее образује једна анкета, тс 
да види, да овдс no овим логорима n у касар- 
иама има маса л.уди. КОЈИ пшита ne раде, ЕСОЈИ 
долазе да стражаре сваки други нлв трећи 
лаи n свавога дана видите у вароши војничкс 
мундире, којп еу отргнути са посла ва селу под 
нидом потребе војничкв службе, a овде залуд- 
ниче док na дому прошдају. Ja то, господо, не 
разумем. -Ta ематрам, господо, да војска треба 
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да држи онолики број људи, колико joj je нзј- 
иужиије потребно, да азврши задаће које су 
joj иамењеие п посао који треба да врши. Све 
остало дужна je да демобилише. У еамоме ми- 
нистарству, господо, десио се овакав елучај. Ре- 
пшњем г. миниетра војног п Врховне Комавдо 
решено je, да се обвезшци, који су дошлн са 
Содунског фроита. a прешш еу преко 40 година, 
пусте на нсодређепо одсуство лући, то ha рећи, 
ла ее изврши привршена Демобилизација. C тпм 
можемо бити задовољш. Алп то извршење за- 
впси од увиђавностп људи, који то врше. Ja 
пмам овакав пример. Један одличап домаћии 
једне задруге, која je иајвоћа у једноме срезу 
у близини Београда, a из чије je кућо иошнуло 
7—8 лтша у овоме рату, ов, који je еилом окол- 
ности привуђен, да буде посиДни-ееиз у војци, 
и ако има више од 40 гбдина, оетао je и лаље 
у војци само за то, пгго ne" може дотичнп го- 
сподии да нађе сеиза-кон>уп1ара, који би га за- 
менио. Овда ее, господо, с тпм ве можемо сло- 
жлти, да једна задруга пропада без радне сваге 
за то, што je њев старегаина, да би joj помогао 

добар сеиз, који треба. да ее оелободи војске. 
n зато cm били прттнуђени ла подвесемо ову 
иитфпеладиЈУ- 

Али. гоеподо. учиљева je још једва по- 
грешка, која изазива једиу овакву интерпела- 
nuiv и претресање оиога питања у Народиом 
Представииштву. Наиме несретвим пашим по- 
влачењга! иреко предела, где вема путева ни 
жељезничкс пруге, билп то принуђепи. да не- 
иријатељу оставимо масу рањеника no болни- 
цама i[ преламо непријатељу. To je жалосно. 
али истгпшто и o том би требало водитп ра- 
чуна, да се види, да ли мпогп ол њих не би 
могли бити евакуисанп да ее je ко o томе бринуо. 
II шта пмамо госиодо сада ? Позивају се no пе- 
каквом налеђењу.ти људи бсз обзира na то, 
што су претлп  40   50 годипа na војпс 
дужпоети беа икаквог обзира n пргаивно указу. 
да сс обвезншш прекп 10 година из последа^ 
одбпдне пусте. a то ће рећи, :ia треба ла ее 
о^лоботе свп. који еу ггоеголи 10 гоцина без об- 
зипа na то. у Koioi ре јелипшш валазе. Onn се 
гозива1У na своју војну дужносг. a међу и.има 
ja сам имао прилике, да вптм људа, којима 
јот cToie ожиљии од рана. Дко Cf4 TO^I мелом 
xohe la казне они, којп су забошвили своју 
дужност, онда та казна треба да буде. алп ne 
разумем, госнодо, тто дпжаиа хоће да казпп 
љтле. ко.ш cv своју крв пролевали за љу, a 
Koie ie ona Оставила mnene ira падпу ттеплија- 
тељу у руке. na nx сада or-vhvie за то. To иза- 
зива незаловрљство п кад je бољшевизам ту п 
кад чцпп гие евоје. да n пашу кућу запалп n 

кад je све гракнуло, да нашу заЈедницу поква- 
ри, онда je дужност свију вас, да откловимо 
све узроке, који могу послужити као поље за 
разиијаље те опаке болести бољтевпстичке. 

Ја.питам вас, nehe ли се осећај бољгае- 
визма да појави код онога који je, и ако стар 
преко 40 годииа, пролевао своју крв у боју за 
одбрапу отаџбипе п који види, да се млађи 
људи пугатају кућп, a on се позива na војпу 
дужвост. Ja дакле видим, да ни на једпом месту 
пије оскудица добре воље. да се то учини, али 
оскудппа je тамо — у министарству војном — 
услед приличног пепозпавања ствари. Гоелгода 
министри пису водили рачуна п o овој психо- 
лошкој страни, a то je у осећању оних који 
сс кажњавају некривп. Onaj, који je рањеп и 
кога je држава оставила у болнипи, има право 
да ее љути na њу за то пре, a ona пема пи- 
каква права да сад кажњава, место да му се 
извињава, тто ona штје према њему испунила 
своју дужпост. као тпто je on према њој. 

Клуб посланика самосталне радикалпс 
партије, .ко>ге шшм част припадати, подпео je 
пре скоро јелап месец даиа гоеподипу министру 
војпом једпо писмо, у коме молп. да се ово пи- 
1'ање регулигае na начин, изложеп у писму и 
да ее o регулпсању тога известпмо nac двојица 
потттспика, како се ne би имало потребе го- 
ворити у Наподпо^г Предетавпиттву o томе. Не 
пматрам, да je госиодпн миниетар војпи кривап 
за ово, нитп га ja окривљујем с тога, тто je 
догаао тен јучер na министарски положај. Kao 
што кажем, кривЕЕ>а je na систему и попмању 
како ее разумева војека. Ja. господо, ематрам, 
да у једпој држави, у којој je војиик тако рећтт 
г-вакв грађаппп, ne може битп војска питпта 
лруго. него лео тога народа, него управо тај на- 
род и да се војека ^гоже г^гатрати. тумачитц и 
третирати само као парод и да мора да служи 
народу и држави. Држави je послужила ва бо- 
јпшту. a како je послужила на бојишту, треба 
да послужи и својој привреди. Ако, господо. 
држимо, толпку масу. заробљену у касарнама. 
nama ће поља оетати пеобрађепа. a како je по- 
плава уншптила већи део усева, не остаје. да се 
ичем добром падамо од жетве за OBV годину, 
ако ne пожуримо са новом сетвом. Mn, који 
живимо врло тетко ове годпне. треба да очеку- 
јемо мало тежи живот за иду^у годину, ако се 
благовттнгепо ne постарамо за љегово побољ- 
man.e. To би за истротпепи nam оргапизам, као 
и за one KOJU су трп годипе степ.алп под nap- 
варскгпг туђинцем, a тако п за one који су три 
годиие бжли иа фровту, бпло врло тетко. Hama 
огпорна енага још би ге више изгубила, a ми, 
i.'ojn смо и овако еувите проређени, проредили 
бп ге јот и вите. 
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Tora ради ja мислим, да he и господив ми- 
иистар војни <киатити, да ову интерпвлацију 
нису покренуЈги никакви рђавн мотиви, вего 
једино мотив, да се народна енага, да се војека 
искористи овако, како треба и како мора да ее 
искристи. У том циљу ja сам пре извесног 
времена, као гато с-е п у другим земљама ради. 
иисмом замолио господина миниетра војвога: 1. 
да се отпусти еве оно, што ее без обзира на број 
година може отпустити без штете no обраиу 
земље и 2. да се комора, која je поготово за- 
ЛЈДна, врати у своја села, да оре не еамо ееби 
мего и другама и да се оиима који су вредни, 
као ваграда даде одсуетво од мееец или више 
према вахођењу. СЈматрам, да бп ее на тај ва- 
чин варод помогао привредво много више и да 
heMO тако моћи мирве душе да дочекамо идућу 
годиву. 

To еу мотиви, којп еу покревули ову mi- 
тсрпслацпју. na молим. да je тако и схватите. 

Потпредседнт др. ИВЛН РИБАР : Реч 
има господин мшшотар војпи. 

Минштар војии гоперал СТЕВАН ХА- 
!Л1Ћ : На1)одт1 поеланик господив Миловап 
Лазаревић упутио je моме претходвику још 19. 
марта интерпелацију ово садржине (чита) : 

»У часу. кал рат, који вавт Народ вођашо 
пунпх седам година, завршава своју ужасву и 
па.јстрахоиитију трагсдију. који je за собом на 
свима аољима вародног живота оставио праву 
иустош вакву веЕОШ вису запамтили. У часу, 
кад деца, мајке и сеетре наших ратника, којл 
вароду донеше Слободу a Отаџбини славу и 
част. очекују да нм ее њихрви родитељи u хра- 
Hirnvbn врате после славне победе кућама, да бп 
пм прврати.ти ii()c,Tro;ur>o остатке ваиаћевог и ва- 
мучсиог живота за време трогрдишњег робова- 
и.а. који само голу измучеву душу пропеше ил 
ропства ослобођевој Србији. У томе часу na ве- 
.токо изневађен>е целог евета, еедма иукоиска 
окружна команда и иноге друге у земљи, позива 
гтоново под ратпу заставу чак и старпе из [TI. 
гтазива, но ве еада као вегда кад потреба ocmo. 
ла с пугоком v рупи бране Отаџбину своју, јер 
сада после победе, за то потребе вема, већ као 
пвако робл>1' ла амалишу и аргатују већини 
ггриватвих установа и појединаца, плп да бес- 
i(!iiiicii() проводе време. 

Наступип je последњи час, Еад asa који 
управљају судбином земље и Народа, морају 
да размисле o последицача оваквог рада. 

ПролЛо јо ваступило кад треба земљу 
обрађиватн и еејати  да се вејач ратника нс- 
храпи. Ko lic то урадитв кад ее чак и ("ranim 
позивају без потребе у војску? 

Стога ja сматрам :5a дужпост као предетав- 
niiK вародни, да вас овом интерпелацијом уии- 
там: 

1. Да ли се ово мрцварење честитих ета- 
раца врши m Вашвм нарсђењу или ne? 

2. Примате ли Ш пуну одговорноет за no- 
следицв оваквог рада или не ? 

3. Да ли сте, гоеподипс Мппистре, увереви 
да omi којп се ввправедно и бесциљпо мрцваро 
под Вашим Мштстровањем веће доћи прсд дп- 
лсму : »или ла оетаве ввину пејач да изумрс илп 
да no признају ваређш>а Bama и Вашнх под- 
ручвих oprana ?« Ja Вас питам шта мислите 
опла радити ако ее они који су потребпи ве 
само Отаџбшт no и породнцн определе за ono 
друго ? 

4. Крајњо je времв, a nama Отаџбппа }? 
лужна. a Вп ете позвани да cr.e ратвике са Со- 
лунсвог фровта што upe пустите кућама као 
n one који еу били у ропетву a ммају преко 30 
годипа. a у замену за одржаваље реда у приса- 
јелт.мчтм крајевпма пека се уиотребе ови,.који 
ппсу ратова.ш. a којп су били no разнпм деле- 
гацијама и они, који су се протекцијама изву- 
гсли на рова. 

Тражим ir очекујем да ми Господпп Mmm- 
етар na ова поетгшљена питања гато upe изволи 
одгопошгги.« 

Поводом предње пптерпелације пмам да 
одговорим ово: 
Њ података који ее налазе у Мпттотар- 

етву ил службеног обапештеи.а које сам добио, 
види ее ла еу и КраЉевска Влада и мој пред- 
ходаик ir Врховва Команда ioni при улаеку na- 
me војско у земљу почели настојавати ла се вој- 
im обвезници, у колико je било могућно. пу- 
гатају na одсуетво, ради вттђеља еа иородпиом. 
i! ако еу тада још трајале операпије и био осло- 
бођеп еаШ) јелап део Отаџбппе. Илвршеил' овог 
одмах се je приетупило и, у колико су оелобб- 
hanane поједипе областп. обвезшпт који еу 
бп.т родом из тпх областп, отпуштани еу ку- 
ћама na краће одсуство. Доцвије je то, према 
волитцчкој и стратегијској еитуацији, врше- 
ио у nmpiiM ралмерама. отпуштап je na одсуствб 
pehu број обвезвша, одоуство je сгостепево про- 
дужавано, na ее за тим прешло na ослобођевће 
ОД служое у ВОЈОПИ оштх обпе.чпика. који су били 
пеопходпо потребпи за уСПОСТавЉРЉе ппвил- 
пих власти и за обвову принрелпог n културног 
живота у земљи. 

Kao пример колпко се у томе поглеДу во- 
дило пачупа o обввзниџина, паиодпм ono : 

Врховна Kovan.'ia je рукоиодпла оиераци- 
јама: п.ој je у прБОМ релу ста.и) до тога да има 
turo јаче бројво стање обвезвика tio једини- 
цa^,a : ona je пма.ш приа n пајпспосредппје ла 
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прими na с-ебе одговорноет за еве штетне по- 
следице које би ироизашле од ослабљеног сфек- 
тина оиеративие војскс. Отуда би са једностра- 
иог и чисто војничког глсдишта било у интерссу 
Врховнс Командс да сс бројно стање једииица 
одржава што веће. Али из многобројних њсних 
прсдставки види се баш обратно, да je она не- 
прекидно тежила да што вииш омогући пушта- 
ње обвозника на одсуство и да им у томе правцЈ' 
учини што вишс олакшица, na чак док су j om 
и операцијс вођепе. Осим тога, Врховна Коман- 
да je у последње време, расподелом службе и 
уттедом броја људи ua поједнним мање важним 
службаш, омогућила да ее отпусш на, неогра- 
ничено одуство и то без замене другим обвез- 
иицима, 10—15% обвезника са Солунског 
фронта, првеиетвено од оних, који су преко 38 
гоДипа старости, који имају личппх и домаћпх 
веодложних поелова и који су изнемогли и фи- 
зичвд мзнурени, na се то, у колико je могућно, 
ирнмоњује н на једииипе које не стоје под Вр- 
ховном Командом. 

Све овр доказује да се са пуно увпђав- 
ности и добре воље, како цри уласжу всјеке у 
Отаџбииу тако и доцније, итло на то да се учи- 
ии све тто je могућно т. ј. да ее ла и заслужшш 
одмрЈЗ ратницнма и да се помогае етановншптву 

По уласку војске у старе границе Краље- 
иине, наишло се на велики број обвсзпика који 
с-у при повлачењу војске 1915. године остали у 
земљи и били код својнх кућа или интерни- 
рани за време неиријатељске окупације. Па да 
би се дала могућноет да се обвезпицп који су 
дошли са Солуиског фронта пуштају на одсус- 
тио у већем броју u na дуже време — иозивани 
су onu iipiiii у њихове команде ради замене 
обвезнјака са Со.чупеког фронта. Први иуг та- 
квих обвезлика бшш je позвато 32.000, na je 
доцније тај број, прсма иотреби, повећавап. 
Ови обврзпици еу мање издржалп терет рата 
вего onu који еу билв ва Солунском фронту и 
отуда под борбом дош.чи, пробавили су извесно 
време код својих кућа n имали прплике да ее 
одморе, na je право да мало одмене своје зммо- 
репо другове. 

Чим су операције у већем стилу преетале 
п цочело примирје, уцравни чиппоци стали еу 
na гледиште да ба, е обзиром na one околности, 
требало 'гежити да се ослободе од службе у вој- 
ецџ еви обвезницв прт) 40 тдкпа етарости, 
na било да се onu русте na подуже п.ш не- 
ограниченб одсуство било привремено, било, no 
иогућству, да се отпусте сасвим. 

Оиа je ворма узета стога, тто je број об- 
везника преко 40 година мпого маљи од броја 
онпх којп су шшод тих годииа старости, те се 

не би одвећ слабило бројно стање трупа, и што 
су ти људи вшпе изнуреии и јаче оптерећени 
породицама. A, ако би се, пак, ишло даље и от- 
пуштање на горњи начип врпшло и оних обвез- 
ника који су испод 40 година старости, онда 
би се врло осетно смањио број обвезника на вој- 
ној служби, нарочито још и стога што последње 
три године није вршено регрутовање у старим 
областима Краљевства, због чега je у толико 
умањеи број обвезника од 21 до 30 године ста~ 
рости, те би се таквим смањивањем бројног 
стања војске веома рпзиковало. У посљедње 
време тежи се да се та норма спусти испод 40 
година п да се на речени начин отпуштају обвез- 
ници преко 38 година старости, како би, бар у 
оперативној војсци, остали на војној служби 
еамо обвезпици 1. и II. иозива. Ну, и ако се 
одавно стало на то гледшпте n тежило да се сви 
обвезници преко 40 година старости ослободе 
службе у војсци, na за ти.м n опи преко 38 го- 
дина, ипак се до сада то није могло извести 
баш у потпуности п сви такви обвезници отпу- 
CTirrii, јер се осетило да бн било ризичио, с об- 
зиром на политичку ситуацију и друге окол- 
ности, у толикој мери смањивати бројно стаљо 
јединица. 

Регрутовање младића који су рођени 
1896., 1897. и 1898. године завршено je и до 
краја овог мегеца рекрути ће се упутити у 
своје команде, ако дотле стигне одело, na, чим 
се они обуку у најиотребпијој мери за службу, 
одмах he се отпустити из војке онолико обвез- 
ника колпко се прими рекрута, отпуштајући 
првеиствепо оне који су преко 38 година ста- 
pocTii, a noTOM, редо.м, и они који су испод тих 
година. AKO би пак и upe тога времена поли- 
тичка ситуација поетала одређенија и попу- 
етила смањивање садашљег бројног сташ војске, 
онда.ће се ошуштању обвсзпнка na речшрј 
оенови приетупити paun je. 

Осим телсље да се, no могућетву, ослободе 
од службе у војсци класе преко 40 односно 38 
година старости, упоредо je рађено на томе да 
се ослободи и што већи број, без обзира на го- 
дине CTajiocTn, опих обвезиика, који су потре- 
бпи за обнову n развитак културног и при- 
вреднр живота у земљи. 

Колико се досад успело у једиом и другом 
правцу, изложићу уратко. 

1. Прпо je наређено да се обвезници no- 
следње одбранв, у колшш буду стизали од Со- 
лупа na територију са које су родом, привре- 
мепо отпусте из појеке, na je доцпије, 25. марта 
указом Њ. В. Краља, посЛедаа одбрана демо- 
oii.iiicana. и то je већ извршено и комапде те 
категорије војске престале су дејствоватк; 
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2. За пукове III. позива било je наређеео 
такође одмах да се упуте у дивизијска места 
оних области којима ти пубови ирппадају, na, 
по доласку, да се отпусте na неодређено одсу- 
ство сви обвезници, који су били na Скзлунском 
фронту, a за њихову замену ;ta ее иозоиу m 
службу они обвезшћр, који су остали у земљи 
за време окупацијс, i.-ao и они, који су no по- 
И1)атку пз ропства и.ш внтернирања аровелн 
код својих кућа вајмање месец дана. Све je ово 
Beli извртеио, a од ново-позвпнх обвезнтга uo- 
звано je само оиолико колико je најпотребније 
за службу. 

По iicTOiM осиову иос/гупљсно je и сајош 
иеким специја.тим једттцама (пекарским че- 
тама и т. д.) 

Да се пак демобилише цео III. иознв нијс 
jom иогућно за јвдно краће вреие, јер еу ти 
обвезпици неопходно потребни за службу у по- 
задиин војске. 

3. Од осталих обвезника : велики деи оних 
који су прско 38 година старостп отпуштеи je 
сућама на иеограппчено одсуство; други део 
обвезника иреко 38 годпна старости и обвез- 
ницв испод тих годипа иуиггају се на перио- 
дично одсуство, с обзиром na и.ихову замену 
обиезницима који су за време пепријател.скс 
окупацпје бпли код својих кућа или интерни- 
ранн и обвезниђима који су служили сталан 
кадар у аустро-угарсЕОЈ војсци, a који се сада 
позивају na диомесечиу службу у војсцп. Ha тај 
вачив je до сада отпуштеио па неограппчоно п 
подуже одеуство преко 'i-V. обвезвика, који еу 
дошли са солунског фровта, a оетатак će пушта 
на ограпичено и краће одсуство и до сада je 
остао само везнатав број обвезвиЕа који вису 
билн na одсуству, управо то су еамо изузвт- 
ешци, било ла onu сами пису желели да оду 
na одсуство OII.IO ла су заузети каквим специ- 
јалпи.м службаиа. 

4. Сем свега овога, no аредлозш^а поједиве 
господс ресортаих иивиетара, разрешеви су 
од Bojie дужности: 

'I.Kiiui свију ередњих, етручвих и вшвих 
ткпла; 

Свешетппцп. евршши богословп и у оџште 
верски олужбеппци ; 

Наставницв гимпазија. стручних н виших 
швола; 

Учител.п ; 
Чиновшшп иојелштх Мптп тарстава : 
Судскп чпповппци : 
Управни и иолпцијски чиповппцп ; 
Председници, [шетови и деловође ошнтива : 
ЛеЕарн: 
Ппжињери; 

ШефоВи и (мужбеииии фивавсијеких 
управа ; 

Државни економп ; 
Монополски   елужбевици   и    чиновницн. 
Царински елужбевице; 
ИоЈзезницн и аорееки помоћвицв ; 
Коптролорп државве трошариве и троша- 

ринскв службевици и етражарв ; 
Жавдарни; 
Сопствевици ивдуетриј(жих предузећа и 

фабршсЈа; 
Фабрпчки и 1)уларски етручњаци; 
Фабрички мајсторп n  јјалпици ; 
Државвв шумари, прдтумари, шумарске 

лијурпигге ii чувајт државвих тума ; 
Млипари ; и 
Миогобројна друга лица која нису обухва- 

lična горљпм категоријана w\i ослобођева спс- 
цпјално, кад je ваетупила иотреба за њт\а. 

Кад се има na уму да je nama нојска na 
Солувсвом фрсшту била релативво врло мала 
\ шшду бројне јачине, да je према својој ја- 
чипи нмала ла сврвш весразиерво велике задат- 
Есе, да je ii.va.ia да савлађује огромве ввдаће, да 
je том малобројпом војском требало пог-ести и 
лржати овако простраву територију као што je 
садашње! name Краљевство, да je требало иари- 
ратп све злонамерпе покушаје ЕШријатељске, 
којима се швло na то да вам се взазове у звмљв 
персд и да се ометемо у iffipHOM pi'oi)raiiii30Baii.y 
vnvTpamii.er пања. опда. мислим. ла ее само 
цепрекидвик и свесрдвш] с-таравћеи позвавих 
чшимаца могло успети да ВОЈСВД потиупо ис- 
пупи своје дужнбств и ла ое опет учппе ополнке 
олашпице n ставоввиштву n обвезпици^а у по- 
гледу оптерећења војпо.м службом. Најзад, 
треба додати још и ово : да je вшријатвЈБ, као 
што вам je свима позваа«, при евоме одстуиаи.у 
еистематскв ешфао и остављао за еобом ny- 
cToiii u дезоргашивацију у сиаком погледу, na 
je порушио и саобраћајва ереетва, и тиме су 
отежавв свв иословв у оптте и војви варочито, 
a да loia mije on.io. п војка бв могла лакше нз- 
вршавати задатвв који еу joj вовераванв и 
могле бп ее учипити ивого веће олакптш у ио- 
глелу пушгања о^е^вика ва одсуство в и.ихове 
•чамепе лругима. 

IIITO се тиче еоецијалвог одаовора sa do- 
једаша оитања Etoja m je удутво рвсподив го- 
славив Лазаревић у својој иптерпелапијч. имам 
да взјавим : 

Ва иитање под 1. да ми није позиато пити 
су ми imT4iiii.enii оргапи могли пружитц какав 
водатак витв je, вајзад, ивтерпелавт вавео којп 
вовкретав елучај да je бп.ш каквог мрцварења 
?еетитих стараца, као mro се нзразво госпо- 
лпп послапик. ii.in обвезвика уошвте, a зако- 
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mno позивање na елужбу у војсци обвезника, 
кад то валажу државне потребе, није мрцваре- 
Bbe, иоН обавеза сважог способног грађанина, и то 
сс врпш еамо no надлежном наређењу u ао 
стварвој потреби. 

Ha питање пол 2. изјављујем да примам 
na себе пуну одговорност за Све ono што наредим 
да се изврши п што у духу мојих паређења пз- 
вргае вадлежни органи. 

По пмтаи.у под 3., a с обзиром на ono гато 
сам до сад изложио, ререн сам да he сс увидети 
да je поклоњена пајозбгг.љнија иажња томе, да 
оптерећење војном лужбом буде правично и да 
ее na тој елужби држи само ополики број об- 
везника колико je неминовно потребпо, као и да 
ее непрекидно идо na то да се чипс све могуће 
олашице у томе емислу. 

Раније.је ])ечено због чега пису могли бити 
отпуштши 113 воЈске еви обвезници преко 38 
година, ма да ее томе тежи, као и да би у војеци 
остао врло ма.ш број обвезника кал би ее nm.io 
у томо joiii даље и отпуттали na исти начип и 
omi иепод 38 година, na je тиме одговоЈ^епо и na 
питање под 4. 

Завршујући свој одговор, молим да се ве- 
рујс да се све чини у поглелу етварања MOIVII- 
ноти да се обвезници одморе од елужбе у војеци 
и да ее стапоиппттпу што више iiovorno. 

To je мој одговор. (Глаеови: Живео!) 

Еотпредседнт лр. ИВАН РИВАР: Реч 
nva народни поланик гослгодип Светозар Ђпр- 
ђевић. 

СВЕТОЗАР ЂОРЂЕВИЋ: Ja сам елу- 
mao одговор господипа вшнистра војног, и on je 
онакав исти одговор, какпн еам Ja wh за пво 
upt'Mc откад caw вародни посланик. ваучио да 
(мушам. У њему се изпосе. подацп опако. како 
пх je nama чиповпичка бирокрацпја прику- 
iiii.ia. Нека мп je дозвољепо, да учиним једну 
иалу анализу na говор господина мппистра вој- 
иог. Гоеподин мипштар војни Езволео je pehu. 
како je одмах у почетку — чим смо ступилп 
iioroM na name земл>пште -- одређепо, да се вој- 
iiiimi пуштају na одсуства. Оеобавештши дру- 
гоии из Народно! Предтавппштва мислиће сва- 
како, ла се та одсуства дају од 10 до 15 дапа. 
како UH ее omi иученици, који су три- године 
проборалилв и.чиан сиојих Домова, одморили и 
својих еееити иагледали, na да онда цођу даље, 
Есамо их дужност зове. A.m. госполо. та су од- 
еуства била давана највише три до псг даиа. a 
iiaiim иоЈнпцц. mio пм мора да служи na част 
и хиалу за вечна времена, ехватајући дужност, 
да арво трсба изагната аепријатеља, na се онда 
одморити, ппсу до враја издржали одеуетао, 
nem су сс npalia.iu иатраг рачупајуКи. кад се 

еве с-врши, да he се онда према и.има изаћи na 
сусрет онако, како су omi својом храброшћу и 
пожртвовним извршивањем дужпости заелу- 
vKii.iii. Госшодив министар војпп рекао je, да je 
интерес Врховне Команде у том. да се бројно 
етање војске ве смањује. Господо, ja то пот- 
пуно разумем и акиептујем за доба, кад се врше 
операције ; разумем за то, што je опда свака, na 
и пајмања енага потребва, да би се изврпшо ве- 
лики задатак, комевојска има да служи, али ja 
то не могу разумети n примити у доба, кад се 
операције не врше. Ja сматрам, да je задржа- 
вање непотребних ефбктива у то доба, ако ни- 
шта лруго, a ono расппање народне енаге и 
упропатЈтван.с вародне економије. 

Господип Мипистар Bojim казао je 
тако исто. ла je од опих, који еу се вратили еа 
одсуства и проволи бар по месец дана код ево- 
јих кућа, послато 82.000 у замету за one, који 
еу na солупском фронту. Кал би ее то гтовело 
иа nam чистц језик, значило бч ово : 32.000 
људи узето je. a 32.000 je отписано од опих, 
који су дошли са фропта и пуштени Kyhn. Ja 
мислим, кад се 32.000 људи пусти, да би то 
сваки аае видео. Нека ми господип Министар 
Bojim ne замери, да му ja - - који се овде ба- 
иим п вога ово питање врло интересује — ка- 
жем, да je од ових 32.000 људи, колико je пу- 
штено кућама, najnehn део задржат no радвич- 
ким батаљопима. ТПто je jom rope, војппци. Ko- 
jima je 22 годипе. стрпашг еу у rpehu позпи. 
AKO мп господип Мптктар Bojim пе верује. вво 
му Tpeher позива дупавског пука, na he се и еАм 
o томе уверити. Људи у пајбољој спази и у 
времшу, кад могу најбоље да се пркористе за 
рад, проводе време у раднџчЕии батаљонима и 
у пукоиима. Tpehera позива илп се употребљују 
за посилве no разним падлсштвпма. Ако ne ве- 
рујете. погледајте, fto само развоси пошту код 
нас no падлештвпма : Сие еами M.ia.ui људи. Ако 
je. дакле, требало. да се ови л.улп одмене, онда 
je ове младе људе требало упутпти једтшпамп. 
a пвамо довести друге. старије људ(В n стално 
ii.nr привремено весцособне за војску, али eno- 
собне за разшлпање акта. 

Да се, гоеподо, није водило рачуна o na- 
родној снази. да се и.оме imjo економиеало у 
onoj мери, у којој je то требало чппити, ja hy 
бнти елободап. да нашшвнм само ono, што je 
гоеп. Министар заборавио папомепути. Србија 
je ослодођена jom октобра месеца, Новембра ме- 
ееца било je већ, тако pelm, еве свршено, јер 
je овде on.io Hrli и стпг.и) Народно Пјједстаи- 
mniiTH') Kpa.i.cmiiK1 Србпјс. II од тог доба, na 
ene до ime кратког времева, држане еу наше тру- 
nc n у Бизети n у Тулопу n на КпФу. na n дап- 
даиас ii\ вма у Солупу, где се још налазн тај 
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неборачки батаљон. Ja знам и разумем, да ми 
ne располажемо транспортним средтвнма, да 
сами, бсз пчије помоћи, можемо транспортоватп 
name трупе, али мислим. да би се са мало вишс 
добре воље могло постићи то, да се ови људи 
благовремено овамо врате. Тако исто, да се врате 
и ипвалиди, a и сви они. који еу здрави и којн 
тек имају доћи. 

Они су тамо седели, док се није дрсио onaj 
ншшо случај са оним инвалидима, који се де- 
сио у Бисерту, a без кога се могло бити. Исто 
то, господо. десило се у Тулону. Зашто се ти 
људи држе тамо, кад су могли бити доведени 
овамо, парочито сад, кал имамо своју отаџбину 
и кад могу ти људи да дођу својој кући-и да 
joj кориете. Доста je било лутатм од три го- 
дино. Ja мислим. да je право, да се ти људи 
нгго скорије врате својој кући. To се требало 
учинитп, мањ ако се није хтело, да сс учинп 
пекоме. који се тамо наместио еа породидом. пз 
ое хоће. да ее остави у положазу команданта 
пли томе слично. a ca добром дневницом у ино- 
странетву. Исто то било je ca трупама и на 
1\р(|)у. Ja знам једну пекарску чету, која не 
само игго није пскла леба за себп. него су joj 
лруги пекли. али она je тамо селела, a ihene су 
fTaiieiriiiHe подноси.ге извецгај, како она тамо 
пече хлебад за иаше савезнике. У тој чегга ра- 
дило je можда свега два до три човека од 50 до 
00 људи, колико их je ту било. У тој je чети 
било л.ули од 56 година. ja сам молио, да се ти 
људи пусте. али нисам успео. Људи из те чете. 
има их данас у Земупу. ja еам вндео и пеке учи- 
теље, који се данас налазе у Земуну и другим 
местима и који ни дандавас нису разршшни 
н ако je господив мимиггар пзјавио, да су ти 
л.уди разрешени и упућени кућама на своју 
редовну лужпост на основу огаптега расписа. Ja 
сам 'ic људе посетио и хтео да впдим, пгга раде 
и умерио сам се. Мору pehu г. министру војиом. 
да ми пзглела. ла ваљда за то, што je Еомандант 
те четс у рапгу иоручника и што би, кад би се 
та чета расиустила. тај командант морао да оде 
за водника, ов ne пугата тај ппложај. задржава 
људе, путта пх иа кратко одсуство na 10 дапа. 
само даби се чета n дал>е водила. 

Исти je такаи случај п иа КрФу. И тамо 
ce људи држе и ако иемају пикакпа тшсла. a 
ме^уччтм влхове сгарептпе гаиЈБу стално изве- 
штај, како имају посла. док у сгвари раде своју 
трговину. Нигота није боље пи са трупама пе- 
■шрских чета. које ce држе у Солуну. Ja сам 
пмао прилике. да видим л>уде. који с.у пбавез- 
пици те чете. као тто je случај са дунавскпм 
пекарском четом. која je престала ла (јјункиио- 
niiiiie тек онда, кад ce десио једап случај днсди- 

плинског иступа, да je тек онда у зло доба по- 
ступљено онако како je пре требало. 

Kao тто рекох, изглела ми, да они, који 
су ce докопали власти, сматрају, да нм je незт 
годно, да иду од старешине за млађе, за то 
задржавају људе без потребе. И данас у Солу- 
ну има, господо. читав неборачки батаљун, који 
не ради ништа, али ce ипак држи, ма да ce због 
тога губи много у привреди. Народна изрека 
каже: »Залудничење чини људе неваљалцима«, 
a ми сами оваким својим постушџша идемо на 
то, да од тих људи направимо нсрадпике. Седмо- 
годшпње ратова1г>е само довољно je утицало. 
rioniTo су ти људи стално на иупши и иожу. 
да еу ce одвикли од рада, с тога je наша дуж- 
ност. да те људе не задржавамо више тамо, гдс 
нису потребни, но да их упутнмо своме иослу, 

-од кога они треба да живе, a и држава. 
Г. Министрс. ваше власти чине још једну 

злоупотребу. По наређењу, које сте ви пздали, 
треба да ce пусте кућама они са Солунског 
фроита. који имају преко четрдесет година. Ja 
сам имао прплмке видетп, да војници долазе 
у одсуство из Пљевља, Ђаковице, Пппгаопеје. 
Дебра и другнх места на 15-днввно одсуство без 
уредиих докумената, место да ce пусте са ис- 
правним локументима, мора да пешаче 15 до 20 
дана, да понова ваде докумепта. Ja сматрем, да 
je то траћење пародне снаге и времена узалуд. 
Ja ne уогу да појмим, да je то служба отаџбипи 
п општем добру. Кад су образовапе делегацијс 
за ипостраиство. било je маса офпдира. способ- 
imx за своје послове. na чак и за куцање na 
машппама. само да оду са Фропта у ^аоетран- 
етво, a сад кад ce тражп оелобођење учитеља, 
којпх пма прплпчан 6i)oj. a остала je маса деце 
n без ona n мајке. коју вал.а прикупити и са- 
чувати, дапас ce ти учитељи ne могу да замепс 
за то. IHTO вена ко да их замепп. пема ко да 
mviii деловодви протпкол. Ja бпх желео, да пх 
замепе onu. који су no делегацпјама били ва 
службама за време namer пзгпапства. 

Г. Мипистар пзјавио je, да he. чпм ес ре- 
грутп ткжуие. отпустптп једап број од оних, 
Koju су са Оолунског фровта. Господо, вгдшо 
једпако једнпм пстпм трагом. Има јелпа ир.чо пез-, 
годна n Јвдва вепобитва појава, кад једпе окрив- 
љујемо, a друге бпаппмо. Једпе пазпиамо Оби- 
лићима, a друте Бравковићима. To je пзазвало 
и г. Мпппстпа Војнот n Врховпу Комапду. да 
ce upornu тога боре и да то сузбију. Алп овако. 
госиодо. кад ce таке fOBOpii, да ho ce отпустити 
само onu ca Солупског ((ipoirra. пзрледа, да мп 
одобравамо TV нверећну поделу na Обилиће и 
Вранковиће. Mu ne издвајамо one. којп су ви- 
лом околноста морали да остапу ту. да буду 
заробљепи. jeji има л.удп, који су заробл.емп 
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jom 1914. године још почетком овога европскога 
рата ; мислим, да o тим људима треба водити 
рачуна, као и онима, које смо као болесне илн 
рањене оставили. Исто тако ja мислим, да би 
требало постарати се благовремено за регруте, 
како би се могли да отпусте сви досадањи вој- 
ници онда, кад je доба рада. Али за ову про- 
летњу сетву кукуруза времс иролази и за који 
дап биће сасвим доцкан. Ja мислим, господо, да 
ћемо сс и ми сви сложити у томе, да се учини 
Један апел, да ову нашу заједничку државу, за- 
јсдиичку земљу треба сви заједнички да бра- 
пимо и заједпички да служимо, зајсднички je 
кућимо, na да je заједнички и чувамо. Ja сма- 
трам, да je г. Миннстар Војни био дужан, да 
учини један апел на браћу Хрвате, Словенце и 
све Србе с оне стране, да их позовемо, да одмене 
своју браћу. која су се већ толико борила за 
oimiTc ујсдињенЈе свију. (Бурап одзив : »Тако 
je ! Живео !) 

Ja, господо, мислим, да неће у нашем Кра- 
љевству бити ни једнога брата Словенца, Хр- 
вата и Србина, који се томе позиву не би ода- 
звао, a који би био иоштен и искрен човзк. II 
онда би, господо, ми могли много да помогнемо 
народној иривреди. To je, гоеподо дропуштено. 
Ja верујем, да je сваки почетак тежак, али'је, 
господо, требало почети, a када се нешто почис 
једанпут, оно се увек и доврши, ако се има добре 
воље и ироданости. 

Господин министар изволео je навести у 
с-воме говору, како je издато наређење, да се по- 
зову они, који се налазе код својих кућа, да би 
заменили ове, који су дотли са фронта. Има, 
господо, команди, како ме један господин колега 
иосланик уверава, друга пуковска команда, на 
иример, које још нису уепеле, да позову овс 
л.удс, који су остали код кућа и који су по- 
звани, да заменс ове, који су тако дуго Bpe\feiia. 
били na фронти. Али, господо - - колико сам 
ja видео - и са тпм je иозиван.см ишло врло 
споро и тИло онако, како није смело и нијо 
требало да буде. Прво су се иозивалп, трпа.ш 
у ројне етанице н у радаичке батаљоне, na тек 
доцније узимани су no неки од љнх за потребну 
замену својих другова. Врло je могуће, како je 
господии министар казао, да je наређено, да се 
позову људи за замену, но да je тако учињепо. 
ми би имали много више радиика, пего сада.- По 
ономе, како je г. министар рекао, изгледа ми, 
да je na псодеђепо одсуство пуштено 45% ових, 
који еу дошли са Солуна. Ja бих лепо молио 
гооподина министра, да on еДм провери овај свој 
проценат и тврдо сам уверен, да he се уверитм, 
да im у 10% јединица овај проценат није ис- 
пун.еп »и данас. 

0 томе, која je. лица господин министар 
ослободио, ja немам иотребе да говорим ; ja ,сам 
само напоменуо, да државпн службеници нису 
сви ослобођепи ; има их још пуно, који су 'на 
војним дужностима, a кбје треба ослободити. 
Једно ми пада у очи, a то je, да je приличан 
број — ja пемам ништа против тога - - осло- 
бођен ради трговине, али видим, да су сељаци 
ти, који су на крају крајсва остали војници. 
Ja то не говорим из демагогијс, то се менс ништа 
ne тиче. Ja бих желео, да се позову и овп, јер 
треба да се иодједнако поступа еа једнима и са 
другима. Незгодно je, да ма ко има непотребннх 
н недопуштених цривилегија. 

Завршујући свој говор, ja бих молир госп. 
министра, да се наредбе, које се одавде издају, 
извршују онако, како буду издане и да се без 
обзира na то, који су те, који се грсше o ne- 
извршење, кажњава пајстрожије и да се тс 
казпе износе не само у Војном листу, пего и у 
свим осталим листовима. 

Друго, желео бих, да се изберс једна скуп- 
гатинска анкета, која ће да размисли и peiim o 
томе, колико je ирема приликама, у који.ма се 
налазимо, потребно, да се од народних снага за- 
држи у војсци као војник, a ono, што није ио- 
требно, да се пусди, да ради своје послове. 
Мислим, да против тога госп. министар не he. 
имати ништа и да ћемо тиме много учинити. 

Еотредседнш др. IIBAH РИБАР : Има 
реч г. Михајло Радивојевић. 

МИКА Р. РАДПВОЈЕВИЋ : Господо, до- 
зволите ми, да у дискусији o onoj интерпелацији 
улмс.м учешће и ja и да као народни иредставник 
изнесем извесна евоја опажап.-а, која he несум- 
н>ив() господину Министру Војпом бити само од 
[сористи; опажања које he мпоге и многс ствари 
из пашс војске ставити на своје место и даће 
прилике г. министру BOJHOM, да o њима поведе 
рачуна и репш као човок. у кога се ми сви сада 
уздамо. 

Госиодо, сама интериелација третира 'гако 
важна и тако круина 1штан>а, која ирлб дубоко 
заеецају у интересе namera парода, у масе na- 
родпе, у ocehaje његове, у његову нмовнпу n у 
његове велике патње., које je on за време овога 
страшног рата претрпео. 

Овај етрапши рат, који се са језом споми- 
ii)i'. овај странши рат, који je тако pehn Србију 
уништио, пије поштедио ви живот, пи имање. 
пп слободу; немилосрдно je ништио и рушио 
све.Које то господо учинио? To je учинио 
onaj, који je мислио, да je иредставник one вла- 
Сти na земљи, коју прбтставља Bor na пебу. To 
je човек, који je проповедао целоме евету, да je 
посилац културе и да xohe цело човечанство 
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да покрије том својом ку.шуром. Taj, гошодо, 
несретни проповедник културе, иоказао je, нај- 
Bcliu варваризау, који човгчанство до данас 
памтп или n(),i>e pelin,.K(),jn чоисчапстио ве иам- 
тп. Сем господо евих згагаља, ко.јс еу ввприја- 
rc.i.ii снојом liojcKoM iioii.iami.iii, евМ сиих ОНЕХ, 
који су лаиас са нама у заједници, ja смсм сло- 
6(aii(i pehu. да je Грби.ја »д тога варварина пај- 
Hiiini' претрпела. Да, господо, та тепша рана, 
i.o.jv je та.ј варварин оставио иа телу, које се 
зове Cpfeja, неће ее за етотине годииа моћв да 
залечи. Отуда je, гоеподо, и nama дужноет, вао 
народних посланика, да изнесемо све оно, што 
знамо и.сматрамо као добро и кориснб, да ее 
га бољка поираии u залечи што пре. Што npe, 
гоеподо, за то, игш je nam народ иод оружјем 
од ni u' еедам година. II ако се je од њсга оче- 
i.nna.io. да буде до враја чврђт и да чинп IKI- 
жртвовања за евоју отаџбину, доста je, господо. 
Доста je 611.10 жртава, jep je nam варод дошао 
до краја : њшу je upoiia.ia hvha. пропала по- 
родица, иропало сие I Врше je, да томе вароду 
укажсмо иажп.у и иризиаше за велика стра- 
дања. 

Иажн-а бв се могла сшч-тп na ono : Пустимо 
их куКама. Лли hy ja нпак да се задржим ва 
onoj взјавв гошодива мивистра : »Ако држанпп 
liiiTcpiMii друкчвје пе захтевају«. Само, господо, 
то je суввше ишроко речеио. Не молсе се ini 
сиа Bojcsa пустпти. jep смо ми и дапас у оппм 
ncTiiM опасвостима од пашнх пепрнјатеља n na- 
iiiii.\ еусједа, као и npe, na можда n више. Ja 
већу да MelicM na Еантар, већу да мерпм. no 
хоћу само то да п.чјапим. да ако оц се цела 
војска пуетила кући. то бп пашп вшријатељв 
једва дочекаЈШ. A.m ее, господо, у томе аогледу 
весме оотати ви na onoj взреци, воју мп у Ср- 
onjn аарочито врло добро возвајемо: »To зах- 
тева драсавви ивтервс«.'Код вас у Србији за 
name држаиис чипоиникс пма једва гупа секпра. 
која je често пута вогодила n савесве n всправве 
државве чтовшвљ под взговором, да je то »ив- 
терес лржаппс службе«. Томс злу дошао je крај 
и ja MiiciiiM. да hc 11 nam парламепат o томе да 
воведе рачува и да се једпом одклопи. Нека мп 
ne замерв господвв миввстар војви : on je na 
oiioMc месту noB. Лли у војсцв се често оваке 
тешЕе ствари ве спроводе кроз државву војцу 
адмивистрацију са овом вбиљом, са овом об- 
jci,Tiiiiiioiiiliy. ca опим ралумсиап.см n лавоћом 
самога nocia. i.ojc су потрсбпе да сс лаиедс рсд 
n заковитост и да се уставовв вравда за свакога. 

Ja hy, господо. подввти варочиту ввтвр- 
пвлацију o скадарсЕои иивнстру Војвом, којв 
je можда ОД сиих миппстара. са i.ojima сам ja 
радпо као napo.uui iiocianiii,. учппио в ■ nc- 

ираидс у nojiur. Дакле, гоеподо. na пашем сс- 
љаку CTOJII вајвећв терет. Ов мора да ратује; 
on мора да n.iaha дапак ; on мора да te одазове 
сиула. кад ra власт в завов позову. За њега 
вема : ^ввћу« : за inera пема : »пемој«. Ов иде и 
радп. 11 кад je 011 у таквпм околпопима. да 
мора еваку варедбу ооелушати, овда се o њту 
мора в iionccTii Miioro озбпл.ппјсг рачупа, пего 
што се до сада то чипило. Да се одмах оградим, 
да не бп сва одговорвост пала na давашњег г. 
Мпппстра Војвог, jep je он, тако рећи, ту од 
јучс : али та одговорпост пада na incronc ореДг 
ходпике. Ilira ее, господо, дапас рада го je г. 
'iiopbcmili врло .icno ouprao. Ja се na то већу 
враћатп. Али. моја опажаша су у овоме. Пре 
свега регаења г. Мппистра Војног не извршују 
се, a то не сме да буде. 

24. нопе.мбра 1018. год. ослобођен je једап 
liojniiK. coiicTBcniiK M.iiina. од кога вшвв U-ia 
01,0.11111a. To решење im дапас вије взвршево. 
Водсппца je затворспа n сел.ади ПДУ у другу 
водевицу ио 15—20 EM. в noće na леђвма ono 
IHTO треба да самељу. Ja сам баш дапас подпео 
једно niicMo у том смислу r. Мивистру. Ilira 
he on урадптп no томе ввдећемо. Колико je то 
тешко n псзгодпо кад један мпнистар допесе ре- 
mciu' 0 ослобођењу једпог војппка, који je ne- 
споеобан за војску. a п.сгоп га стареипша niiai; 
ne пушта. Сачекаћу шта be г. Мивистар ура- 
дптп. na hy подпетп пптерпелацпју. ако ве 
будс iiocTviino no закову n евојој дужвоств. 

Даље, господо. господвв 'Bopbcimh je вз- 
neo, да ама у г.ојсцп извеетав број л.улп. крјв су 
взвав војве обвезе n којс треба ауствтв ку- 
lunia. Huje право да ти старн људи од 55—60 
годппа n дапас седс у војсцв. Зашто onu ееде? 
Века мц се ве замерв mro hy pclm. jep то je 
нстппа a. 111 седе због тога, mio су вх старе- 
iinine метпулп ПЈзед капцсларпјска ирага. да 
врше служиневв вослове, a с друге страве узи- 
мају ii\ у своје hvlic. да вм буду слуге. To ве еме 
да будс. ja вајодеудввје [фотествујем вротвв 
Tora u водвећу ввтерпелацију, ако ее jom једав 
такап случај буде дсспо. Офицврв су врло до- 

-бро n.ialieim 11a nci.'a naljv слуге, да n.\ елуже, 
a ве да ii.\ служе домаћивв n стари ратвицв. 

Гошодив мпппстар nojnn рсмс. да on даје 
i.palia одсуства. To je встива ! A.m да видате, 
lulico су та одсустна страхоипта. ужаспа n како 
иеома гешко погађају one. којв добвјају гаква 
одсуства. 

Пустп сс na ОДсуСТВО јсдап BOJBBK, којп je 
na дужпостп. na ир. у Malicioniijii. On добијс 
20 дава одсуства. To одсуство алв му рачувају 
илц му ne рачупају у путоиап.с: a.m то je спо- 
|ic;uia ('тиа|1. On je оппиао n ВИДОО сиоју Вућу. 
Тамо га je iKiTpec.ia ona беда ц пепо.ч.а. КОЈу je 
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код куће затекао; видео je децу голу и босу и 
он je сад још слабији, него што je био. После 
20 дана треба да иде натраг у команду. Он je 
елаб човек и не може да иде. Тражи лекара. 
Упућују га. Лекар неће да га прегледа, већ ra 
упућује у своју команду на преглед. Дакле мо- 
ра да иде у Македонпју. Па може ли болестан 
nlm ? Наравно да не може. To je веома страшно, 
госиодо, да страпшије не може бити. Не треба 
данас да буду мрцварени опи људи, који су све, 
што су имали, дали за своју отаџбину, a ово, 
IHTO се чини сада, то се зове мрцварење. Многп 
су од тих војника и иодлегли иа путу. Многи су 
изгубили живот, a војне- власти и не знају за 
то, као што не знају ни за мпоге од оних, који 
су им иредати на управљањс, na су изгубили 
своје лсивоте. 

Кад се појави такав случај, да се војник, 
који je доп1ао на одсуство, разболи, na не мо- 
же да иде, таквога треба упутити на преглед 
иајближем лекару, да му да уверење, a не да 
мора да иде чак у Микру ради прегледа. 

Даље, господо, o пуштању на одсуство не 
води сс довољио рачуна. Чссто сс пуштају 
људи и млади и здрави на неодређено одсус- 
тво и седе код куће, док други много старији и 
многи жојима je неко погинуо у рату или 'je. 
такође на војној дужности, морају и даље да 
остану на својој дужности и не пуштају се ку- 
ћама. Није право, да онај, који има два до 
три сина у војсци, a сам je Beli стар човек, мора 
да чува стражу. To би требало, колико je год 
могућио, избегавати, јер то je нсправда према 
хероима. 

Даље гос-подин министар рече, да су по- 
звани рекрути на војну дулшост. Нема сумње, 
да се војска мора обнављати и обучавати, a 
старији војници, да се пуштају кућама. Ајш, 
господо, и ту пема правдс. Један известан број 
рекрута отићи ће na војиу дулсност, a миоги 
he остатн код својих кућа. Ja сам у то уверен. 
јВојна администрација у Министарству Вој- 
вом mije добра, ис ваља. Ту су иотребне хитне 
ii корен^те реформе и ja очекујем од садавЕЛг 
господина министра, да их изведе. Али има 
натто лруго, господо. Потребно je, да сачувамо 
ону шумадијску о.младииу. чији еу прадедонп 
и дсдоии пролили толико крии за сјгободу. iiamc 
отаџбине и еве су за њу дали. Право je и треба 
Шумадинце поштедети, a нарочпто ту омла- 
дину. To je оно, IHTO je прано, и ja мислим, да 
ne то признати и ona господа иог-лапицн, која 
су дошла овде из новоослОбођених крајева, да 
с мама удг)улсено раде. 

Даље, господо, има jom једиа ненранда, o 

KOJOJ воЈне власти   не  воде рачуна и icoja се 
лешава no многим местима. 

Војник je дошао, рецимо до Крушевца, 
бацио je иушку, mije хтсо даље nhn и остао je 
код своје куће. За све прошле три године он je 
седео код куће. Данас, кад je Србија ослобођена, 
кад je војска отишла на своје границе, докле 
je требала доћи, ти људи треба да иду на фронт 
и да чувају стражу, a они, који су били и бо- 
рили се три годиие na Кајмак-Чалану треба да 
врате својим кућама. Таквих примера има врло 
много. Такве случајевл крију и војнс и оп- 
штинске власти, a то не сме да буде. Ja молим 
господина министра војног, да одмах предузмс 
све што треба, да ое сваки онај, који je у истини 
војник и који je за време евакуације остао у 
Србији, одмах упути на бојно поље, да тамо 
врши дужност, a они, који су били на Кајмак- 
Чалану и осталим бојиштима, да се одмах иу- 
сте својим кућама. 

He треба да има за двојицу једно исто ре- 
шење, један иде кући, a други се не пушта, то 
je неиравда; та неправда врло тешко погађа. 
Требало би, господо, o томе повести винм рачу- 
на ио до сада. 

Сад, господо, има још једна ствар, има 
једна неправда велика, o којој ће несумљиво 
доћи једна интерпелација — рђав и неправи- 
лан распоред официра баш сада после овога на- 
шег ослобођења. Оно што сви видимо у Београду 
и што бар видимо у веливим варошима то je, да 
богатијп официри, официри који имају no кога 
пријатеља и којн су у пријатељству са тим 
људима, oHii су у Београду, Нишу, Крагујевцу 
и другим варошима. He пази се ни на рад ни 
на вршење дужности, ни na породичне обзире, 
на које се данае пазити мора. Имаће у Бео- 
граду официра, који су вишеструки милио- 
нери, који немају ни деце н оии овлат ррше 
дужности, дођу у своју канцеларију, потпишу 
оно што им поднаредник и наредник донесе,-из- 
дају своје куће под кирију и парниче се са ки- 
рајџијама. Док, међутим, официр, који je го- 
динама ратонао, који je своју дужност савесно 
вртио, коме je Бог дао децу, која су за школо- 
ваље, он и његова су деца у Пипшопеји и у 
Дебру. Taj, господо, има да добије Београд, да 
васпитава своју децу, ,'јер се у пуној мери 
одужио снојој отаџбпни. To je, господо, нс- 
правдакрја непосредно погађа људе, који су 
нршили своју дужност у истнни како треба. 

Даље, господо, у Минштарству Војпом 
апсолутно се не води рачуна 0 онима, који су 
се за време рата крили од војне обавезе, крили 
су се no канцеларијама од оперативнс војске, 
m разшш делегацијама - ja hy морати њихова 
имена изнети у евоје време. Ти официри до- 
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бнли еу дапас најлепше место — Београд, до- 
Гшја.ју кдас« и плаћс, какве немају љихови 
другови. Ту има млађих и старијих официра, 
старијим би се и могло опроетити, што су иекад 
радили и одужшш се отаџбини, али млађима сс 
ne може опростити. Велики паши људи — ja 
већу да их помињем, - - своје су јединце дали 
sa отаџбину и данас их neva, докле други, који 
су имали no два три сина, крили су их. Да- 
нас они, којн еу дали своје јединце за отаџпину 
и Helic их никад вшпе видоти.плачу, дотлс оли, 
којн су се крили no разним комавдама, шетају 
се no Београду п дивљају. 

•Ja молим господива Мипиетра. ла o овој 
неправди, која веома топтко погађа како o(f)n- 
цире тако и грађане, како старе тако и млађс, 
поведе рачува и да оне, који седе сталво у 
Веограду, иотаље у друга места да виде, како 
je тамо. Дко има еластн, пека и тај мало од ње 
окуси, ако има горчине, нека исту проба, a пека 
други, који су патили a имају деце, виде мали 
Београд. 

To je једна неправда на коју сам наро- 
чито хтео напомевути и молим господина Ми- 
нистра да o овоме иоведе рачуна. 

Да резумирам sa крају евој говор. 
Moja je дужност била да ово извесем због 

тога, што сам приметио да o пеправди, која не- 
ооередно погађа целокупно наше друштво, како 
у нпжим тако и у вишим елојевима, да o тој пе- 
праиди господин Министар Војнн поведе ра- 
чуна и да нс остави као скадарски минпстар или 
његов предходпик да то мде старим TOKOM. 

Неко од господе помеиу роч бољтевизам. У 
Србији пема места бољшенпшу, иити he га 
бити, али та нвправда етвориће незадовољство. 
Mu смо ти, који ту неоравду трвба да откло- 
нимо преко иаших Министара и Владе и ако 
Miimicrpii inicv v стап.у да то отклоне, века иду 
путем, одкуда еу дошли, na да дођу л.удп. којв 
ће завести ред. Ствари пиеу на евоме месту ие 
за то, што неће да се ради, иего тпто je иастала 
ова несрећа, која je пореметила све. Морамо 
радити брзо, да би тај иорсмећај поправили. 
Ja се обраћам господину Мшгастру Војном п 
MO.IIIM га. да na one иапомеие СЕрше пажњу и 
да учипи све што може, да се o овоме niiine ne 
говори у Народиој Скупштипи. 

Потпредседит др. ИВАН РНБАР: Има 
реч господип Живојип Златић. 

ЖИВОЈЛН ЗЛАТ1ГИ : Господо ! Господа 
прадговортци су изиела миога (1)акта, за то hy 
бити врло кратак. 

Господин Мипистар Bojim у евоме одго- 
вору, иравдајућп мало пуштанЕ* војске на од- 
суство, казао je: потребиа je војска. Да, гос- 

подо, то je тачно. Војска je потребва, али ja 
ћу одмах казати шсподииу Мипистру Војном, 
где ће ваћи ту војску. Нека госиодин Миииетар 
Војни занпри у окружпе команде, војне стани- 
це и у осталу позадину. Тамо he наћи масу 
војске, која je тамо скривена. Свс je отуда по- 
бегло и ту се завукло, a тамо, у опсративним 
јединицама. разуме се вема војске. Па онда ro- 
сиодин Министар врло добро зва, као што je 
мој пријатељ господин Радивојевић навсо, ко- 
лико има војника, као слугу код официрских 
кућа. Е >ia, господине Министре, то ne јможе 
да буде и несме више да буде. Коме треба 
слуга, нска га тражи и нека га плати, a ne да 
сриски војиици буду слуге н покућари офи- 
циреки. 

Ви то можете видети, господпие Министре. 
Ja сам својим очима јуче гледао, где војвик 
na реквириравом фијакеру вози породипу офп ■ 
цирску. To ne може и ne сме да буде. Против 
тога вн морате да се боритс свим силама, a ja 
нерујем. да je вама тешко, јер je адмнпистрацпја 
у министарству таква, да вико пикога не слу- 
ша ; и ja гоеподиву Министру Војпом вевешћу 
само овај пример. Bani претходник иет пута де- 
iienioM ваређује делегату војпом у Марсељу, да 
разрепш војне дужности спештепике; ви до 
давас нису разрешепи (Чује се: паведите коп- 
кретни случај). Навешћу конкретан случај. 
Алексапдар Луковић jom и данаг. je у Фран- 
цуској; човек, који има четверо деце, мајку п 
жену : пемају од чега да живе, a on мора да 
седи у Француској. неће да ra разреше и ако 
тамо има и других свештевика, грчких и рус- 
ких. који бн ту дужност могјш отправљатн. 

Господин MimiicTap je наводно, да je после 
првог отпупггаља позвато 32 хил>аде обвезппка 
од опнх, којп су били у ропетву и у Србијж, а.чп 
господин Министар вије одговорио, колико се 
од тих одазвало иозиву. 

Одазвало се само ono, што je бпло чести- 
тнје, BITO je остало im пужди или као рањепо 
или као заробљшо, a ono. што je остало.своје- 
вољво, вије се одазвало овом позиву и. господо, 
протип њпх викакве мерв нису иредузимате: 
onu и дапас седс код евојих кућа, a onu, што су 
били na солунском фровту. jom су п данас у 
војсци. 

Ja молим господппа Miinnt-ipa Бојног, да 
на све one околности обрати пажњу п кад буде 
све то узео озбиљно у оцену, рериће će, да je 
ово тачво. 

Још једна ствар. Џозвати обвезници, који 
су дошли у команду jom новшбра, mi до данас 
пису примили у војсци аишта : im одела, ви 
обуће, ни преобуке, a има људи, који су далетсо 
од евојих кућа, на np. из витког округа, дотлп 
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овде у Београд и обратно. Па, господо, ти људи 
не могу бити војници, a да сс за њих нико нс 
брине. Господии Мииистар треба o томе да води 
рачуиа, да се код тих људи не створи незадо- 
ROJbCTBO. 

Потпредседник др. ИВАН РИБАР : Има 
рсч господин Димитрије Машић. 

ДИМИТРИЈЕ МАШИЋ : Господо ! После 
напомсиа гоеподе предговорника мсни je остало 
вр.чо ма.то. ла што кажем o овој интерпелацији, 
упућеној na гог-подипа министра војпог. Жалим, 
IHTO еам иол етаре годипе дочекао. да послс 
ових ратова опет чу,]^г вику и жалбе на војиу 
админиетрацију. Откако за себе знам. бпло je 
увек протеста на војпу алминистрадију и ево 
лочокао г-ам п еад, као дугогодитљи послаиик, 
ла TO исто и сада чујем. Али. кал je тако судба 
хтела, ла тако буле. лозволите ми, да дам израза 
својшг ооећајима. Све. што бих могао да учи- 
ним, TO je да управим и пскажем жељу пред 
владом и роеподином мшшсгром вотним ^пле1ш 
га. ла cTane јелно\г na пут унижавању лоетојаи- 
етва пшгкпга народа; a етаће иа пут, ако се 
озбиљно гтапе на пут злоупотрббама, које ге 
чине у војоди. 

Гпополп ! Ja »горам отворено ла изјвшг, да 
има злоупотрсба код наше војске, код наших 
иојпих етарепгана. Не треба штпгга господин ми- 
иттгтар лруго ла учппгг. noro да упуги два enoja 
лвлегата. да оду до Гаве и Лунзва, na he видети 
100 — 150 ројпттка. којп ноее читаве. сандукв 
и законе са робом : omi илу na одеуства п аосс 
разне етвари и робу офиттирслу. A тако ието 
паћи he. ла еваки официо. какб рече господин 
Радивојевић, има BOjBrnte за елуге. који долазо 
офипирсктш ломовпма и и.пхов" породице, же- 
му ii лецу ла1)0м и железчицом пресељавају v 
Мсста, где еу лотичпп офипири на елукби. Да 
лп je ерпски парол иогле оволиких жртава у 
ратовима заслужио, ла дочека толико пониже- 
ir,e. ла чупа децу TI жевв појелппих офпиира. Ja 
Miic.iiiM. ла je то повижевве за цво иарол. Умеето, 
да војнитш служе отаџбтш. onrr бивају слуге 
гпчтх старешина! Жалич. гато еам ово морао 
pclni. Ja држим, ппгле овчх евих изјава од 
стране иарплиих пославика, ла lie оо господив 
млниетар војнв потрудити, да спречи то пони- 
жаваи.с достојанства српског варода. 

У прилог оиога. mm гу господа предговор- 
ници изнели и ja чогу речл : изглсда ми. да из- 
ввсна господа офигцири, који еу добили бољс 
положаје, m he да фермају im наредбе Мини- 
гчаретва Rojnor. mr Врховпе Комапде. Речепо 
je, да се nniimtni пуштају кућвма, a и право je. 
да се пусге omi. кпји су били на фровту читаве 
трп родине лапа. Je ли ораво, да они nojimim. 

који су провели у рововима три године били 
одвојепи од своје породнце, иролазе поред своје 
кућс као поред гробља, a да ne еврате, и да иду 
иаирел na пову дужпост у Хрватску и Далма- 
цију. Толикс издржљивое.ти човечансжс и родо- 
љубља нема нијелап војвие na свету. 

Значи, да je тај парол послушав и диеци- 
плпновап војпик. И када je тај парод у етању 
толпко да прегори да заборави све то п да nc- 
пупи своју дужпост према отаџбипи, тај je na- 
poji; заслужио бољу пажњу, a ne да буде сеис 
и посилни господе официра. Мислим, ла ће ово 
мало сузбити еашвољу - - јер морам да кажем, 
да je то самовоља, другачије ее то ne може кр- 
стити — поједине нашс етрјептпе, који ne ће 
да извршују наредбе министарства војнога и 
врховне команде. 

Да пређем na другу етвар: na отпупггање 
самих војпика. Hehy да улазпм у питање по- 
требе војске, алн хоћу да скрепем пажљу na 
екопомску. спагу пашега народа, којом треба да 
се развије у корист војске. Ja вјерујем, да вој- 
ска својом акцпјом може да допесе повољпе ре- 
зултате само тако. ако je њепа позадина еко- 
помски јака. да може спабдети ту војску са евчм 
профијавтским потрсба,.!а. Бадава je војска ор- 
гаппзовапа и у свему епоообва, кад нелга pane. 
мора капитулирати. A ту рапу треба да joj 
спреми позадипа. ТТорел евпх весрсћа мп емо 
имали ту срећу. ла je nam женски свет преко 
природпе човечапеке жепск" сваге издурао и из- 
држао п сву окопомску борбу. ла je мог?о да п.ч- 
рашт себе. пак чак да су од те ж^нсес земљо- 
радпичке производвм имали и нецријатељв 
тпто да одпоее. Длп тај женскп свст ппопао je. 
малаксао u ne може втпе ла и&држи. Мп ћеуо 
тек погле годппе дана огетптп, колпка je пггета 
учињена. За то je веопхоЛло потребво, да ее ти 
л.ули. i:ojit niTfv потребпп војеци, врате кући, 
ла би niTo mirne полиглп приврелву voh и епагу 
државе и да помогау својој породитш п родбивп 
и onov женском свету, који je сада TI сувишс 
изпупеп. 

Вратити та! свет no мом шппл-ељу пмале 
пута n пачцца. Имаде na терптоппју. који i^ 
\устрија ii Вутарока била окутктрг.ла. T,o,"n;!t 
opni мушкараца, тсојп еу остали код куће и који 
вису бплп чак im пптелппрапп. 

Јер ni л.уди три голпп!> ппеу бплп у 
војсци, a вису бпли чак im иптелнмоапи: n та- 
квих људи m'are врло велики 6PO!. Мчот и1 

памо да нтгеу били ттптерпп]>а11". nem r-v билп 
код куће, чак je био једап велики број оних, 
који су правплп капитале. Ja nehy да кажем. 
ла су еамо трговдп то радилп : n међу земл>о- 
радппппма пх nva. који су дапае десет пута бо- 
rarnjir. no тто гу билп пређе. Истина. мали je 
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процеват тих људи, али их има. Tu људи трс- 
ба да сада осете тај терет, кал нису три годинс 
ратоиа.т. Ha тај начим ja верујш, да би до- 
били ii()Ti)(4lai[ број, да ее замвне снп војници, 
који еу билп ita еолунскоме фронту, a у недо- 
статку нека се узму Егатерниранв млађв људи, 
који еу оровсЈга месец до два месеца код ку\\с 
Али je веопходно иптребно вратпти снагу. која 
je била na еолувскоме фронту в ие само то. иего 
je потребно да се, ако je могуће, смањи број 
онпх л.ули MI TepiiTopiijn лемаркацпопе липије. 
Ja верујем, да ее тај број може смап.итп. jep емо 
мн данас велика уједин.еиа Краљевина и имамо 
данас четирн иута nimie етаповнпка. no што смо 
нмали, a држим, да be браћа Восанци, Хрвати 
п Словенци лшиолити. да ми олморимо малп 
иашу војеку, Koja селам година ратује. Ти he 
сс л.ули вратити кући, својој породпцп, одаго- 
piihe ее ма.то. na he ee онда одати привреди и 
екпномији. Да ес пе обраћа довољва пажња од 
страве војних власти на привредне и екбномске 
ирнлике у пашем народу. xoliy да вам ваведем 
само јелан пример.  Гоеиодпп  Мивистар  зна, 
вао mro то и omi .чпају. да еу еад бжле велиЕс 
поплаве u да су нам јесвњи усешт пропалп. У 
Шумадији, у Србији кзгкуруз je главна храна, 
али mi ппје могап битп бачеп у лемл>у. Обичво 
у ово врше цео je тај посао за jom десет дава 
требап бити свршен, jen ee  raj посао обично 
ралм ппчеи од маЈгга меоеца до 0. маја no етаром 
календару. A шта се еала радв ? Уместо да ва 
род npe ту земљу ла баип кукуруз, jep je ку- 
куруз јелна од вајглавнијих артикала за ваш 
шгоот, глашшји шта ипше ол cairora лсита. то 
пије Morio ла ee Взврпга због оиакие радње ВОЈ- 
них лласти. TI за то, што тп иије уређено, na- 
po;! има лагладује и on he ове године сигурно 
гладовати, jep кукуруз mije im поеејан. Поред 
тога nam народ у крајивском п тимочком округу 
трпи велмку оокудицу ir у стоци, која би имала 
ia one зевгљу, те такп сад мп вемрмо тако pehn 

mi једпога парчета з«гље, који je иоорап и гле 
би ee могао бапити кукуруз, a због те оскудице 
m hesio моратв лОпније гглаћатн P'OCTO једап 
динар пет динапа, Наролу ee роред свега тога 
mije ПОМОГЛО, пако je требало да ee ва то иде, 
a нарочито mije ee помогло округу крајивско", 
где je етока сва била отерана. Бугари су еву 
стоку и еитне воње у.чели ц отерали n ин еада 
у це.шм врајинском округу вшамо четрдесет и 
неколиво коњских кола са no два ћопава и ho- 
рава коња. У срезу неготињском пма 000 волуј- 
ских Ko.ia. која иуку ц краве и ВОЛОВИ. To ЗНачи 
000 јарма. П шта б^ва ? II ако војне влаети све 
io врло добро анају, one опет ваређују, да еамо 
срез неттпн.скп iioma/i.e у Iliim 700 воловеких 

кола са запрегом na двадесет лана рада п то 
сала. у време. кад треба да ee рЈади и кад сс зна, 
да цео тај свет тамо иема luime од 000 кола. Од 
гпх 000 кола без сумње би na томе раду поло- 
вина iipniia.ia. a да пису нзвесвв послапици и.ч 
тога spaja тражилш и захтевали, да ee то ne 
ради, nenii ee од те намере викако mi одустало. 
II овако je опет отерано тамо 200 кола. Господо 
то je вајбољп доказ, да наше војне власти ап- 
еолутно ne воде рачува o економеким прили- 
Есамв у пашем пароду ц изгледа мп, да сс na- 
мерно хтело тако да се ради. Jep и namii непрп- 
јатвљи, завојевачи ппсу то радили у нашем na- 
ролу. IHTO ee еад ради. Вугари су евакоме го- 
ворилп : Орпте и еејите кад год je било радво 
време и вису хтелп викада да нзвуку виједно 
бравче п да га пошљу кула na другу етрану или 
да га узму. Завојевачп су водили, вилите. ра- 
чупа o стоци n o радноме времеау, кала je етока 
бпла вооцходво цотребна, a m miavo name вла- 
сти. које то ne pa.ie. које не дозвољавају, ла nam 
народ евриш ораие u оејање кукуруза, peh којс 
cv хтеле. да га погато no то патерају. да me у 
Hum п ла тамо ттреволп иеке ствари. Ja еам 
ематрао за потребпо. ла ово овде ивнесем. Иети 
на, та je варедба обустављена, али гу 200 кола 
ипак отепапа. 

Ja бих молео и желео, да гоеподпн Mniri- 
етар делу ову иптериелацпју ne прими олакп 
и да je узме каоозбиљну етаар. Вепујте мевп 
у овпм старим грдинама, гоепоЈгане Мтгастре, 
ла he, ако ee овако ц даље поетупи, бити вшо 
жалосвих последппа у пашем вароду. Ja Вас 
молчм. гоеппдипе Мпппстпе. примите one моје 
примелбе к ерцу и настојте, да ee оваквој ва- 
шој Boinoj админиетрашш етане na nvr. 

Потпредседит дп. ТШАП РИВАР : Има 
реч господин Kopah. 

ВИТОМИР КОРАЋ : Господо ! Memi ee 
чппи. да би мп ову дебату мопали поставити на 
1гало типп тт пачелпији темељ. Меви ee чипп. 
ла би ни морали у овој дебатн поставитн na 
тапет iiirraii.e демобилизапијр у ошпте. како да 
ee она вајбоље u најзголније пповеле. Вели ee, 
ла полптпчка еитуапија mije цозлела, ла ee де- 
мобц.ипација проведе. Добпо. тшид mije лго- 
лпп. да ee с надлезкних n одговорних мјеета o 
тој полптпчкој ситуаипји онако говори. како 
би ee можла иптпмпо могло говорпти. Ja тп 
копиелипам. али мпглим исто тако. ла je врло 
незгодно, ла ee уиотребл.ава овакав onhemrr из- 
говоп. na ла ee ne ппиетупа рјетеи.у јелпог 
проблема. којц пач гопм na иретпма и да ee то 
овако јелпим пеолре^еппм илговором взбјегава. 
Ta полптпчка еитуација према завлачењу 
првговора o миру у Паризу иоже трајатн и 
иуие лвпје годипе, Питам ja иае. мпжемо ли мц 
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JOHI днијс године држати војеку .мооилисану ; 
да .ni за то достаје nama економска и финан- 
цијска спага. Нс би ли ее могла војска бар у 
извјесној мјери сгостшвно демобиддсати, бар то- 
јшко, колико се ио.штичка ситуација иопраи- 
ља. To су еве питања, na која треба, што прије 
и што темељитије одговорити. Мјесто тога ми 
видимо, да се код пас којнички режим у пуној 
мјсри подржава, као да очекујемо јеДан нови 
рат. Шта Hiiiuc, mije .чијепо слушати гласове, 
KOJU кпкпирају са новим ратом, чиме се и из- 
говара, да се демобилизација ие може провести. 
Ja ие :шам. јееу ли гоепода, која то чине, евије- 
спа. да je овако играње н кокетнрање с новим 
ратом, да ј« ncTimaihc могућиоети новог para 
једно играње са ватрОм. Ja не знам, господо, да 
ли се виДи, да je подржавање нобилазовања вој- 
ске у UHOM стању једно исто тако врло онасно 
шрање с ватром. Ja би ставио на срце Народ- 
iioM Представништву, да се o том свем озбпљно 
поразговори. Господив миниетар војни рскао 
je, да ее je no могућноети учпнило толнко, гато 
еу се војницима давала одсуства. To би имао 
бити некакав еурогат за демобилизацију, алн 
овај еурогат, као и сваки сурогат, само je за 
невољу. Ta крат^а одсуства код војске закр- 
чила еу сва nama прометаа средства, стварају 
само зЛу крв n недотосе викакве цомоћи, neii 
рекао бих jom одмажу. 

Ja MiiciiiM. да би ее мјесто тога морало ии- 
(мити. да ее војска полако повлачн у стање 
мпрпога доба. У првом реду мобилисана војсЕа 
бв се Mopa.ia иовући строто на саме демаркаци- 
one линије. Мјесто тога ми впдимо, да je у чи- 
тавој администрацијв na сваком кораку војска. 
Пдетс .m у полицију: војска; идете ди na же- 
љезнице; војом ; свуда комавда, свуда дупла 
H.iacT. лржава у држави ! Ja то разумијем за 
време ратпих опфација и вепосредно иза де- 
Mapiuiunone линије, али чему ово данас. кад та 
parna опасност уистину озбиљно ne пријета и 
кад сАм министар војви признаје, да сс нада, 
да je nam ио.шжај такав, да ke се лсмобилп• 
зација за кратво вријеме ировести. Добро бн 
било барвм да ее проведе тамо, гдје je војска 
непотребна. Узмимо пвлицијску службу. Код 
нас преко у Хрватекој и Славовији — нема 
mi јвдног се.ча. у I.-OM ne пп би.го барем десетак 
л.улп нпјппка. \iai,ap ла пема пикакиог разлога 
за To п макар v ce.iv'nii.'in и пајмирипји људи. 
Чему то све п кавве то поељђарце доноси ? Није 
згодао, да се o евему том овдје у јавжој седницн 
говори, a.m морам да кажем. да he се уеворо 
(i TOM моратп иоиести озбиљна ријеч. И дапас 
,(' "• "Р- ОВД« у игради Народног Представпи- 
штва валази једаи чопјек-. којн je само na um ј(л_ 

nor опћинског чиновника добио пеколпко пута 

куплако.м у ирса. Ha чему ту иреко у Грему. те 
мале гарнизоне војника, који се скићу од крчме 
до крчме, који пију и опијају се и освећују се ; 
који врше разне службе, за које их сигурно г. 
министар вије тамо послао. Знамо да примерице 
код иоште и жељезнице војничка власт уноси 
само забупу. To je свагдје, јер војска je увијек 
била војска; војничка администрација није 
доста еластична ; она се оснива на грубој вој- 
пичкој дисциплини и не може да уважава многе 
прилике, које цивилне власти морају да уважа- 
вају. Зато и видимо на пр. данас и код жељез- 
пице и iionne скрајну десоргавизацнју гдје ее 
не зва, ви ко гшје, ни ко плаћа. И зато, премда 
шправо немамо ни правих жељезница ни пошта, 
пема влакова, a листови путују no 14 дана из 
мјеста у мјесто, ииак свуда видиге велику, за- 
право огромну војничку администрацију, али 
само правог жељезничког саобраћаја и праве 
поште — вема. Ja мислим да би се o томе оз- 
биљно морало водити рачуна. Требало би ми- 
елити на то, да се војска повуче из полицијске 
и сваке друге гране државне службе. Што he 
нам војска у селима, исто тако код жељезница 
и у поштанској служби, тто he нам она no руд- 
ницима ? Свагдје имате тс isojcite. Чему све то ? ! 

Кад се овако војска употдебљава, овда то 
paba и веома злим посљедицама. Људи су 
псзадовољни ; хтјели би nhii кући, a не могу и 
само виде, како узалудно трате своје време и 
нсирестано питају, зашто их се не пушта кући ? 

11 оадд се увек вађе какаи такав пзговор од 
стране претпостављених, да их се умири, да 
им се тобож разјасни, зашто их се не пушта 
сво.јим кућама. 

Једаниут су криви социјалисте, другииут 
католици, трећшут муслимани, Beh I«IKO се ко- 
јем офицпру 4iinii згодније, да се изговорн или 
води харашу против елемената, који му се не 
(■виђају. 

Пма. збиља, врло много елучајеиа. o којпма 
се треба поразговорити^те да се с тим стварима 
једанцут престане. 

Овде су тако na пр. господа говорили нмпто 
u o бољшевизагу. Збиља, госиодб, бољшевизам 
постоји. II то има не само јсдан, него има два 
бољшевизма ; један одоздо п једав одозго. 11 
једав м друш боллиевизам у тијесној су вези 
п M('l)v собом се увјетују и полупнру. Лко хо- 
ln'Tc. да овај систем бољшевизма ирестапе, онда 
ipeČa прекипути са оваким радом. He ћемо 
умјетпе и етроге ио.тцијске мјере, никаква про- 
гоњвња, пикакве полицијскв смицалицв, o ко- 
јиш liv други иут говорити, јер њима не heifo 
Molili бољшевизам да угушимо ; анархија he све 
mune и mime ла бјесни, ако се ne затвори извор, 
из кога ona произлази. 

71 
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Ja сам у једној скупштинској конферен- 
цијн казао, да je у етвари нашег народног ује- 
дињења војска учинила своје. Да, учинила je 
то војска, учинио je то заправо наш народ, јер 
војска није никакво посебно тијело. Народ je 
доиста дао необично велике жртве за ослобо- 
ђење и уједињење, o томе не може бити ника- 
кве сумње и то н€ тш нико иорицати. Али/ 
ако ми ову нашу војску оетавцмо у ово>г стању, 
у коме се сада налази, она he нагае национално 
уједињење саботирати, јер ју се улотребљава, 
да врши оне задатке, за које она није позваиа. 
Она мора да врши на пр. полицијску и адми- 
нистративну службу. C тога ja мислим, господо, 
ja вам предложшг, да се o овим детаљима и ( 
цјелопупном том милитаристичком систему, што 
се код нас умјетно подржава и учвршћује, мало 
озбиљније поразговоримо у једној скупгатинској 
апкети онако, како je и сам госп. интерпелант 
иредложио. Нека се у једном скутвтинском од- 
бору расправља o томе и у споразуму с владом 
нека се нађе начин, како he се војска постепено 
демобилисати у оној мјери, у којој je то према 
даним приликама могуће. У том циљу, господо, 
ja вам предлажем слиједећи дневнп ред: 

»Ради испитивања етања, у којем се моби- 
зована војска налази, a у виду, да се проведе 
постепена демобилизација, те нарочито сва 
старија годишта што пре отпусте из војске, 
нзабира Народно Представпиштво екушптинску 
анкету од двадесет и два лица.« 

22 лица предложио сам зато, тто je то- 
лики број изабран већ у одбор за аграрну ре- 
форму, na нека и овђе буде no истом кључу, да 
буду све странке заступане. Ja мислим, да бп 
било најзгодније, да се многи детаљи, o којима 
се — no њиховој природи јер траже много вре- 
мена — не може расправљати овдје у пленуму, 
изнесу пред анкету, гдје he влада бити засту- 
пана и мислим, да he се тако nahn најбољи на- 
чин, да се отклони ова невол^а и ово зло, које 
нас данас притискује. 

Ja мислим, господо, да ћете прихватити 
овај мој предлог за дпевни ред, јер нам то наша 
дун{ност налаже и јер heTe увидјети, дсолика 
па.м озбиљна опасност пријети, ако се данашње 
несређено стање и даље продужи. Дужност нам 
je, да као Народно Представништво испитамо, 
у колико можемо демобилизацију да пзведемо 
према политичкој ситуацији и да онда то од 
владе тражимо. 

Молим гос.поду, да прихвате овај мој првд- 
лог за дневни ред. 

Иотредседник др. ИВЛИ РИБАР: Има 
реч господин Baca Кнежевић. 

BACA КНЕЖЕВИЋ : Госиодо ! Чини ми 
се, да je ова интерпелација поднета^ и да 
еу гошода предговорници, cm друга Корача, 
говорили у том смислу, како би из ове 
дискусије створили један политички капитал 
и агитовали пред бирачима. Сви су гово- 
рили, да војеку треба раепустити, a иосле 
додавали, да војску треба задржати — и то штп 
више. Te две ствари не могу да постоје једиа 
поред друге. Мора се статн на једно станови- 
ште : или да војска треба да остане у касариама 
или иак на друго гледиште, иа коме стоји мој 
партнјски прнјатељ Kopah, да војску треба 
Еустити'кући и да се задржи само тто je нај- 
нужније и најиотребније тако, да војска буде 
сведена на мирнодобско стање. 

Ja сам, гошодо, npe више од месец дана 
упутио три иитања на г. министра војног, на 
која MU je г. министар према иословнику требао 
да одговори иослс 24 сата. Међутим г. мини- 
стар још ни до данас није на то одговорио. Ta 
моја питања састоје се у томе: зашто ее сту- 
денти не иуштају из својих команда; зашто сс 
ne иуштају индустријски радници и зашто сс 
no занатским четама, које нису потребне и које 
не раде ништа, држе мајстори, који само траће 
време и ynpoiiaiiihyjy своје здравље. Зашто ее 
не пусте кућама, нарочито данас, кад се говори 
o потребама иаше народне привреде, o економ- 
ској обнови наше земље, na се ипак још ви да- 
нас не помишља на то, да те економске снаге 
употреби.мо та.мо, где треба, да се ти радници, 
за које оскудева паша индустрија и привреда 
и без коj и х нема напредка у земљи, повуку из 
војске и употрсбе на обнову привреде и инду- 
стрије. Нико ne може оправдати чињеницу : да 
се држе затворени no каеарнама шшшфиковани 
радпици у времену,, кад су потребни инду- 
стриЈИ, без које нема економског наиретка. Ти 
људи, као што рекох, данас пишта не раде, него 
се држе у касарнама само ради личних услуга 
својих претпостављених. 

Ja xohy на крају да нагласим једну ствар, 
која je врло опасна и која се у иагаој земљн 
зацарнла. Ствар je у томе, што je наша војска 
поделена у два табора : на 06ejrahe и на Бран- 
KOBnhe. Ja мислим, да се с тим хтела повести 
ona стара пезгодпа политика : завади, na владај. 
Ta сс војска, да не бп била компактиа, поделила 
на два табора n рачунало ее, да би на тај начив 
дестЈзуктивие струје биле онемогу11ене. Овде 
се каже, да треба пустити кућама one, који су 
on.ni na Солунском фронту. Међутим постигло 
се сасвм.м протпвно томе. Овде се с друге CT])aiit> 

намашује, да треба пустити на одсуртио војнике 
са Солунског фроцта,' јер су они највшпе па- 
тпли. McbvTiiM ааборавља iee на онај случај. 
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где je војник био добар, био рањен, na je од нс- 
пријатеља заробљен, a има и таквих елучајева, 
где су поједнии били заробљени и не грешећи 
се o своју дужност, запали у 1)опство. Ja еам, 
госиодо, био војник и учестовап еам у рату и 
видео сам. да војник можс потиупо здрав, да се 
нимало не оррепш o своју дужност, да буде 
заробљеи и врло јо незгодна политика да се 
иско због те околности прогласи за Бранковића 
и да се сад држи у касари до оппгге демобили- 
зације без обзира na њихове годиис старости. 

' Ja ћу навести један пример. Ja сам био за време 
рата интернираи у Будимпешти. Ja сам одлазно 
у фабрике, да обилазим заробљеникс. Дееио се 
један овакав случај. Тамо су радили срискп 
заробљеници. Они су тамо радили под најго- 
рим условима и радили су прековремено нај- 
теже радове. Једнога дана захтевао je од њих 
да остану и да радо шеет сати преко времепа. 
пошто je била потреба ba израдбу муниције. 
Обећаио им je за тест сати рала 12 круна. Они 
р.у једногласно одреклп. да буду употребљени 
на ту дужност, јер нису хтели и прековремено 
израђиватгт убојна средства против своје браће. 
Један Немачки комесар, капетап пофронтио пх 
je у њиховој соби, готово рећи пттали и са на- 
перепим револвером у руци викпуо : ко je тај, 
који неће да ради ? Они се једпогласно сви 
одазвали са : сви ! И то су били здрави људи 
заробљеници, који су лопали ротгетва. Дали je 
правп да се ови људи оглатују за Бранко- 
виће ? ! Дали их њихова отаџбина сме данае 
казнитп држањем no касарнама до оттптте де>го- 
билизације a без обзира на њихове године ста- 
рости ? 

Они су тамо у ропетву радили тетке no- 
елове и ако нису бплп na Голупском фронту. 
горе су живелп од њих, те нпје лепо ла пх 
њихова отаџбипа третира као Брапковп^е и да 
их Кажњава на тај начпн што lie nx без обзпш 
на године старости задржатп у каоарпама. 

Ja позиајем једпог етановника београдеког. 
млинареког радника, који има 45 годгаа са ше- 
стеро двце n жепу. тшји би.као млинареки ра- 
деник. требао битн оелобођен. Он je 101Г). WL 

зароблЈеп етицајем ратнжх прилика као војник 
u отеран у Немачку, гањан из фабрике у фа- 
брику ir па крају отеран у Малу Азију. Тамо 
je у Малој Азпји. у Ламасту. био дуго вршвва. 
Ту га je евтлеска војска оглободпла после оно 
победе на ЈоЈадшу п тада je био транспортован 
у Солун и ii3 Солупа je nomao у Београл и јавио 
се no доласку војном оделењу oimrrirFie београд- 
ске ir еместа je узет na војну дужност. Ње1'она 
Hvcua, к-ојој je 40 родица, патила се и мучила 
док je on био у ропству и љега дапас дрз&ава 

какввава зато гато није био na солунском фроп- 
ту, јер веле, mije Обилић псго je Бранковић, и 
oir треба да остане na војној дужности. 

Према томе ja дpн{и^г да je то једна врло 
незгодна лозцнка која je, дзгледа ми, са вишег 
места потекла, да се војска дели на Обилиће и 
Брапковиће и да би ту требало више држав- 
пичке мудрости и обзирпости кад се води таква 
расподела међу нашом војском. Јер и сам гоепо- 
дип Мипистар Војни зпа да. je било врло не- 
угодппх случајева због тих пазива у војсци. 

Мислим да ne треба из дискусије no овој 
иптерпелацији изводити партиски капитал и 
да се каже : задржимо војску, пустимо je кући ; 
Beli да се стане на то правилпо гледитте да се 
пзврши постепепа потпупа демобилизапија 
војеке. Тим npe, тто >га врло добро зпамо. да 
данас ne стојимо пред пекаквим ратом, na ако и 

J|CTOJ!IMO пред ратом, то нас само пагаи савезпипп 
могу употребити. да би нас гурпули na Ma- 
pa Ј)С-ку н Немачку, да их присилимо да плате 
напгам богатим савезницттма тто већу ратпу од- 
штету: јер nac су као птто зпате, из те ратпе од- 
ттете искључили. 

Према томе ми пемамо пикаквовг разлога и 
то пије у интероеу државе. да ту војску држимо 
no касарпама, већ je потребно, да се и због напте 
привреде и економије приступи постепеној де- 
мобилизацији војске и да се она врати натраг 
у земљу својпм пословима. 

Лотпредседпик др. ИВАН РИБАР : Реч 
има господип Мпппстар Војни. 

Министар Bojnu СВЕТ. ХАЏИЋ : Ja сам 
чуо господина интерпеланта. Ja примам његове 
папомепе, што их je учинпо и учинићу према 
ситуацпјп све, што стоји до мепе као министра 
војнога. да олакшам ово стање, које je изнео го- 
еподпп пптерпелапт. Још једанпут молим сву 
господу, да верују, да се у Министарству чини 
све, да се што вигае олакша нашим војницима, 
патпим херојима, који су задивили, као птто 
знате, цео свет. 

Ja hy, исто тако као и остали, бити naj- 
cpehiiiijn. кад дође таква ситуација, да могу да 
обалзим демобилпзацнју a да сви паши војницп 
оду кућама од пајстаријега до најмлађега. Је- 
дино од те еитуације завиеи, да ja могу да из- 
вршим ту народпу жељу : ппаче пи од чега 
другога. 

Еотпредседнш др. ИВАН РИБАР :  Реч 
ммаде господип послапик Ђорђевић. 

СВЕТОЗАР ЂОРЂЕВИЋ : Господо ! По- 
сле овакве изјаве господина министфа војпог 
мени je, као примаоцу пптерпелације, част npe- 
дложити прост прелаз аа дневни ред. 
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Потпредседнт др. IIIUH РГШАР : Овдс 
имамо са етраде господшш интерпеланта пред- 
лог за прост прелаз na дневни ред. A ca стране 
господина Kopaha имамо мотивисан предлог за 
прелаз па дневни ред. 

Мипшгар Bojnu, гсиерал СВЕТ. ХА- 
1.1ИЋ : Ja примам onaj ирост прелаз на дневни 

Потпредседник др. ИВАН РИБАР: Према 
томо у емислу пословника има се најпре гла- 
совати o простом прелазу на дневнм род. Ако 
onaj прост прелаз на дневни ред буде примљеи, 
отпада глаеање o мотивисаном предлогу o пре- 
лазу на дневни ])ед господина Kopaha. 

Прелазимо на гласовање. Ова господа на- 
родпи посланици, који су противнп предлогу 
господижа интерисланта Ђорђеваћа, за прост 
прелаз на дневпи ред, пека изволс устати, a 
KoiiT су.за љегои продлог, нека изволе еедети. 
(Мањина устаје). Према томе отпада потреба 
гласања o продлогу господипа Kopaha. 

Прелазимо на даљу тачку диевпога реда. 
}\л дневном реду je одговор господииа Министра 
привреде на интерпелацију гошодина Ђурс 
Џамоње o еиабдевању поЈ&оцривредним алатом. 

Реч имаде гоешдин ипторпрлапт. 

ЂУРО ЏАМОЊА : Гослгодо ттослаиици ! 
Био бих пајсрећпији, да ииеам имао разлога, да, 
ову иптерпелацију стављам, јер држим. да je 
прпа дужност владе - - парочито министра за 
пољоцривреду - - била. ла со постара. како би 
ео nama отаџбина обновила, a нарочито, како би 
оо осигурао nam о.ољак. са опим ередетвима, да 
можо. паотавптп пољопривродне послово овојо. 
Непријатељ je највише утштпо еељака. Ha 
првом месту за прехрану војско одузимата je у 
овима Ерајевима отока боз обзира на приллодно 
отањо. боз обзира. да јо остављоно тожаку ono. 
пгго му јо за пољопривродпи рад потробпо било. 
Hajropo jo у томо стоадала Србпја. коју јо не- 
пријатељ посво оевојио и куд јо ои прошао 
толико пута са бозброј војеко — покушто je 
све, na ее кажо, да имадо села, где mi ороза 
иома. Сличпо стање je и у Боспи n Хердоговппп. 
И тамо јо реквпзппија била провађапа управо 
помплосрдпо. Вадава вапајп са отрапо парода. 
ла јо доста : пемплоердпп Номап. којп je управ- 
љао. mije елушао вапај парода и одузпмао je 
гно. тако, да je еељак морао меето плуга упо- 
требити и »отку, само ла штогод у зомл.у банп. 
Како je у Бооип, тако јо бпло n У Далмаппји n 
другпм Ерајевима. НајсрећниЈе je протла Хр- 
ватска и Главоппја. захваљујући паметној no- 
лптппп nohnne орпско-хрватске коалицпјо 
Њој се управо има захвалити. господо. да je 

памотном полптпком знала чувати namer те- 
/luiiui; њезииој политицп има се захвалитн, да 
mije непријатељ опустопшо ту земљу и да мп 
имамо данас бар донекло, да сс помогнемо и да 
пз Kpajoiia, којп су преосталп n у Хрватској и 
Славонији, еабавимо прежну и прпплодпу сто- 
ку. Осим у Хрватској и Славоиији наравпо да 
je пајбољс остало стоке и у оппм крајевима, 
i.ojn су бпли под изравпом управом Маџарске. 
a то je Банат, Бачка n Барања. И у«тим крајс- 
вима нмаде прплпчап број стоке n — како сам 
се ja ових дана, возећи сс у ПТабац — осведо- 
чио, допрема се n прпплодпа n радна стока у 
Србпју баш из тнх крајева. 

Kaко je ca стоком. jom je много rope било и 
ca господареким оружјем. Сво творппцс било су 
употрсбљепе за градњу убојпог материјала. Па 
n колико со je могло наручивати, у колико су 
им било комуникације припуттепе за добаву 
господареког оруђа пз бивте аустро-угарско мо- 
нарЕије, пије се могло спабдети толико у тим 
фабрикама, које су лих служилс за прибаву 
оружја. A пепрпјатељ n ту je био посво поми- 
лосрдан, na je од сељака, a нарочпто пз С]5бије, 
покупио до задп,е мотике n пз котева све. Harno 
ослобођоње затекло јо 00% папшх држављана, 
namer еељака, главпог дела стаповпиттва na- 
me отаџбппо. у пајпрњом отању. У колпко je 
света из војск.е дотло, нијо могло да ради, јо]"» 
mije имало чпмо: пити je било еттрожио стоко, 
пити алата, којпм би се послуЈкио. И држим, 
да je требала, битц прва брига narae владе, napo- 
чито мпнпстарства 1Т0Л)0привреде, да осигура 
из оипх наших крајева стоку, где се je стоко 
jom пашло n да се тако исто опекрби са госпо- 
дарскпм алатом, a у колпко га код нас ппјо 
билр, да га од папшх савезпика прпбавп. Јооо- 
њп послови запели су бп,лп посве, na омо се 
иадалп. да he бар у пролеће nam парод MOIUI 
вишо радптп. jop he v? мпппстарство рпекр- 
битп. да прибави сељку ono тто му je пужио 
бпло. MobvTiiM ево n проло]10 пролазп. a сељак 
na мпого моста оставпо je земљу пеобрађепу, jop 
му јо »ањкало спрежпо стоке n господарског 
оруђа. Да je било мало mimo вољс и оргапиза- 
торског луха код господппа Мппистра Привре- 
де, могао je бар ко.чпко толико снабдотп nam 
иарод са оним што му je било пајпужппјо. Сем 
стоке n пољопривредш оруђа. iia мпошм мо- 
стпма фале п друга средства за чувам.о и подп- 
зање пољопривреде. Тако у вппогралокпм 
крајевима аема модро галппо, пема еумшра. 
Вио сам ових дапа у Хојшоговипп, и у свпма 
крајовпма виноградним зкали се парод да ho му 
вппоградп — који су прплпчпо опуото.ш п ynn- 
ттопп. jop мпоу oii.m обрађивани, пису били 
ОКОпани уо.чод помаЕђкаВм радне спло        сад 
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no готово прстрадати јрр кемају галице na he 
пероноспора уништити још што јо лозс остало, 
a ако лоза што и нанесв, уништиће oidiiim, јер 
нема еумпора. 

Народ тражи од влада евојих како галицу 
тако и еумпор, алв некаква елаба организација, 
или c.iana воља, пли онај бирократски еистем, 
i.ojn су пскс владе још причувале из баштине 
пропале ионархије - не д;Тју да се то да пра- 
подобио народу. У чуду се народ пита : кад мп 
ие тражимо за бадава та ередства, зашто их 
илада мс прибави ? Ако пс може добити na ис- 
ресију нека влада прикупи вовац од вас, na 
нека за вовац пабави. И у истини je тако. Ко- 
тарски уред обраћа се na владу и изјављује, да 
je ирштомоћва заклада добила оферту из Љу- 
бљаве na пст вагова сушора, и толико вагова мо- 
дре галице, јавља цеву п моли да joj влада то 
усвоји. Влада одговара да je то скупо. Међу- 
тим дотачва фирма јавља : да вшве за ову цеву 
нс може nn да вуди, већ вуди за двс круве вшпе. 

Впдп се, господо. да je ono етари режим, 
да je то бирократски режим, којп треба ваша 
влада да уништи n да владама вареди уколико 
ono jom постоје, n у колико века господа желс 
да jom и даље постојс за бремзање правог рада, 
- да се овда препушта приватвој пппппјатшт. 

(a,мом вароду да ее обскрбљује кад nx name nn- 
ститупије no могу праиовромопо да обекрбе. 

Ja везвам, господо, зашто запиње ona 
стнар. Зватижељав еам шта he господив Мпнп- 
етар одговорита, али држим да je погрешка би- 
ла у тоус mro се није прешло na задружвн cn- 
стсм. што со ono задругарство које je постојало 
није употребило за свабдевање n епрежве стоке, 
n алата, n иодре галице, n сумпора, a где вису 
постојале Замљорадвичке Задруге, или су биле 
уииштеве да се часом преобнове и и.пма помогве 
приватда ивитгајатива да би nam варод дошао 
,io опога тто му je потребво. 

У колико je nam евет у крајевима бивше 
ауетро-угарске мовархије веупућев ебм na собо 
п пома то приватве иницијативе, у толико еам 
опазио, да je та привахна ивицијатива у Орбији 
јака. да nam варод парочито оидс у Србији nnjo 
деморалисан, да његова воља nnje деморалисава, 
да je остао чврсте воље за подиаање и чупап.о 
свога господарства. 

Дивио еам се, господо, неку ввчер, у lllan- 
uv. како до касве ноћв рељаци нз околице Ва- 
л.оиа исирцавају из шлепа благо, стоку, која им 
треба за пољопривредву етавицу у Ваљеву. 
Мпслио еам, да еу omi то iioi;yiioHa.iii n да иодо 
сопп. Упустио сам со v pa.'ioronop C п.нма и onn 
vii рекоше, да je то eno за школу. Bzz^ je већ 
9 сати n ja пх ритам : »Јесте ли плаћени за Taj 

рад ?« »He, господине«, одговорише оии. »Ра- 
двмо за то, што je то за нашу тколу ; једва че- 
камо да ее та школа обвови, na за то радимо«. 
Е, кад со вадв опако велика воља очувапа, no- 
1)ед толиких патљи п певоља — јер je свакп од 
тих тежака био војпик — човек се мора дивитв 
том тежаку и мора жалптп. да тано волика n 
јака воља mije подупрта одозго. 

Имадо na мвого иеста и заоеталсш гоепо- 
дарског орујђа од бивше ауетро-угарске управе. 
To ложп no којекаквим магазинима. Опазилв 
смо у Гарајову једно екладиште плугова, брана. 
мотика n лопата. Ja no звам, да ли je то где 
употребљено. Упозорили смо владу на то скла- 
дпшто. a таквих екладишта оставиле еу тако 
звапо Апбаусокцпјо na мпого мвсш почам од 
A.ioaimjo. na кроз све крајево narae. 

Ham je еељак, готодо, заслужио због сво- 
јпх великих жртапа. да со na њвга mimo оотпмо, 
да иодпгпомо попту пољопрввреДу. II ja, гоецо- 
до. no могу. a да no заморим. no садатп.ом ми- 
нисгру пољбпривреде — јер je on тек пред 
noKii дап примво тај рееор - noro досадањем 
мивиетаретау пољопривреде, што nnjo право- 
времево подузело eno tfepe, да се nam сељак, 
nam пољопривредвии евабдс са потробпим ала- 
том n епрежвом стоком. 

Кад гоеподив мавистар дадо одговор ва 
моју ппториолацпју. ja hy, можда. заузети пз- 
весво ставовЈгагге, ади сада, док no знам, шта je 
мивиетарство пољоприврреде подузоло. ла nam 
сељак будо свабдевев еа потребввм господар- 
сшга оруђем n шрежвом OTOKOM, закључићу 
овоју роч u пропоручптц ппто1)полаппју. 
(Одобравање.) 

иотпредседнт др, ИВАН РПБАР: Реч 
пма гоеподив мивистар вољопривреде. 

Мтибтар пољопртреде ШЕВКИЈА 
ГЛУХИЋ : Господр пославидв 1 Господвв аа- 
родпп пославцк Џамоша n другбви подполи су 
na мопо ивтерпелацију n пвтају мо: »Je лп мп 
позвато, да namn [тољопривревицв вемају по- 
тробпог пољопривредвог оруђа n стоке и ако мп 
јо то позвато, шта сам подузео, да се томе злу 
одмогве ir да се вужво opy])0 и етока пабавп«. 

Onaj дап, кад je ова инторполацпја подпо- 
еева, примио сам ja шнистаретво полјопри- 
вреде. Првма томе, могао бих да (иравичш свој 
одговор за ono времв,. откада се овај ресор ва- 
лазп у мојпм рукама. Алп. да едика рада Mn- 
истаротиа Оољопривреде будо потпуна, почоћу 
мало издаљега n видвће се, mro je учпп.опо. a 
mro оо nnjo могло учинптп n вашто се иије могло 
учппптп. 

Министарству Пол.опривреде било je врло 
добро позпато. да je попрпјатељ за време свога 
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боравка у нашој зомљи униттио међу оста.тим 
rr најнужнија иољопривредпа оруђа. 

Одмах су ее jom у месецу новембру године 
I0IK dii.ni затражили извешта.ји o стању сто- 
таретва, a у иесецу децембру исте године o ста- 
њу пољопривредних машина и алата, како би 
се несметанђ могао започети прољетии рад. 
Према добивсним пода^има поднети су пзве- 
штаји, гата je све потребно за пољопривредну 
обпову земље, тада надлежном министарству за 
исхрану и обнову земље, од кога je и затра- 
жено, да се у томе предмету хитно поради п 
ла се осигура и затражи потребна набавка код 
наших еавезника. Понављам, да je тада за на- 
бавку стоке, за пабавку пољопривредних алата 
п матпиа било иадлежно министарство за ис- 
храиу и обнову збмље, a не тшистарство пол^о- 
ирпвреде. Кад ее пак мјесеца фебруара 1919. 
годнне лошло до уверења са страпс министар- 
етва пољопривреде, да надлежно тада мини- 
старг-тво за пехрапу и обнову земље није нитта 
од норучених потребних справа добило, нити je 
имало Фпнанцијске могућности и способности, 
ла само осигура поллпривредну обнову земље, 
затражено јо са стране повереног мц мини- 
г-тарггва пол^опривреде. да се образује чпм 
прв један одбор, којему би била задаћа, да се 
бави једино обиовом зешБв у пољопривредном 
иравиу. Мшгастарство пољопривреде и мини- 
(•тарство за обнову зеиље споразумрли су се, na 
jo овај одбор доиста основан. и то тек крајрм 
месепа фебруара под имепом Главни Одбор за 
Обнову Пол.опривреде. У тај одбор утли су 
представници министарства за Исхрану п- Об- 
иону земље, na онда представнитш Савеза 
Земљооадничких Задруга n представници Срп- 
ског Пољопрпврелиог Друттва. Прозгчивши 
onaj одбор стања, у коме се данас налази паша 
пољопривреда као и обпова земл.е. затражио je 
одмах потребпе кредите, како би се некако пот- 
помогло обиовп земл.о. Затражио je у првом 
реду једап глобалаи и фиктиван кредит од сто 
педесет мжлијона динара : надаље један гтва- 
рам кредит од двадосет и пет милијона динара, 
од којога би го одмах потфила набавка пбљо- 
привродпих »ашнна и алата у и&оземству у ви- 
сини пд потпаоот милијпна динара : коначно јо- 
тан хитатт и привремени креДит од два мили- 
јопа прннара за организацију и за најхитније на- 
руџбо у зомл.п. Како Ije мођутпм пплучоп TI 
одобрен само овај прследњи кродит од два ми- 
лијона дднара и то текар концем моооца марта. 
то jo Одбор одмах закључио да се набаве нај- 
нужнија пољопривредпа оруђа, како би oe омо- 
гујтп naimiM земљораднипима бар прољетни 
рад у мерп, кпја je могућа. Овим малпм кроди- 
том. који пијо доетатан, иитц да ггокрије један 

незнатан део уншдтеног и одношеног по нопри- 
јатељу пол.опрпвредног оруђа Србије, a камолп 
читано земље, набавио je главни одбор једино 
за iiajocio'.uiiijo и пајутпптоније крајеве Ср- 
бије, јер се остале покрајинске владе нису на 
мене у погледу набавке пољопривредних справа 
ипти обратиле. 60.000 мотпка и ашова, неко- 
.шко ( готина плугова и резервних делова за 
илугове, већу коли^шну прскалица за виногра- 
де, нотЈјебно семење за прол^етне усеве, nor.ia- 
вито сточне репе, конопља и везива за внно- 
градо. Ове поручбине доиста су и подељепе пај- 
нужнијим привредпицима и то све no цену ко- 
штања. Босапска влада затражила je од мини- 
старства само семена, na joj je било дозиачопо 
200 вагона јаре пшенице и јечма. Исто тако иа- 
бављено je 100.000 кг. плавог камена. Покра- 
јпиока влада за Далмацију затражила" je једино 
плави камоп. Међутим, док сам се брииуо, да 
добавим за далматинску владу плави камен, до- 
шао јо одговор од далматинске владе, да су оии 
камен иабавилп, и да га впто ne тробају. У исто 
време дошао je одговор од босапске владе na мој 
брзојав. да лп требају плави камен, да они 
плави камоп но требају и да су се за то већ самп 
побринули. Међутпм, пошто држим, да he пла- 
вог камеиа у земљи јопт требати, то сам осим 
оиих 10 вагона, које сам про споменуо оси- 
гурао јптп 20 вагона плавог памена. 

Што се тиће пољоприврсдних матина и 
алата. припоменути ми je, да сам осигурао код 
дирекције плена, од које je досад већ примљено 
око пет вагона разиот половног пољопривредног 
алата. 120.000 кг. сумпора и 15.000 кг. лиЕа 
за везивање винограда, још и даљно колпчпно 
разппх пољопривредних справа. које оу no вој- 
пмом ерару бивпге Аустро-Угареке монархијс 
било разоапапо no разним местпма без сврхе, 
али допрвма пстог отешчана je помањка- 
њем саобраћајних средстава као n услед no- 
мањкања радне снаге. Држим, да he ое овим ко- 
личинама мрћи покрити најнужније потребо. 
Једав овећи део ручвог пољопривредвог мате- 
ријала налази се већ међутим натоварев у шле- 
иовима, na je његова отпрома и разредба мо1)у 
народ noli у точају. 

Како кредпт од 25 милијова дпиара, кога 
сам малп пријс епомвнуо, nujo jnm одоброп. то 
одбор ноје мргао отворити вабавку пољопри- 
вредвих справа и материјала преко напшх ле- 
легата у ивоземству, Ако овај кредит буде одо- 
брен, делегат цивистарства иољоприврбде већ 
je шремио пројекат, шта и где шаа да се набави. 

IIITO CO тиче другог дела интерпвлације, то 
jo(r o мапавци потребпо стоке. то мц je част 
слиједеће одговорити. Вабавка отоке са стране 
врло je отешчана, јер eno nanio суеједне земље 
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забраниле су извоз стоке, a из удаљених зема- 
ља. Лмрике и Енглвеке нсмогу^е je етоку ди- 
бављати ради помањкања еаобраћајних сред- 
става и усли.јсд велике скупоће транспорта. Ако 
би из Америк« ii Енглеске добављали благо, било 
много екупље него што му je овдје цдаа, na би 
тешко било то благо распачати мсђу сељаке. 

Ja се иисам Nrorao, као што ни мој предшас- 
iiiiK министар др. Петричић, одлучити na то, да 
поступан при naojiBiui стокс na onaj еачин, како 
то господа инторпеланти предлажу. Тамо сс 
каже, да би се из крајева бивше аустро-угарске 
монархије, Војводине, бјеловарске, крижевачке 
n вараждинске жуианије, где имаде довољно 
епрежне и раеплодне стоке, могло бар нетто 
узоти и разделити онамо, гдс стоке нема.- To 
Cm значило увађати опет нашем народу голп 
кмражени сиетем реквизиције. Мсђутим je по- 
нјерено ми министарстно и овом оитању посве- 
Tii.io оеобиту пажи.у. Имајући ва уму. да je 
ограпичеи-.с унутарње тришине najnelia еметња 
аољаџриврвдној обнови уопће, a сиецијално 
спапдјевање ва])ода потребном стоеом, иодсј- 
стновали смо и одрешито застуиали код мини- 
(•TajicKor савета, да се прогласи слободна трго- 
вина. II министарски с-авет усвојио je ово стапо- 
витте ii прогласир je слободну трговину. Од 
тога времена рпажа ее очигледно, да се народ, 
нарочиго овде у Србији, снабдева благом из Сре- 
ма, Војводине и т. д. Од тога времена врши се 
лагано раепоређивање радне и приилодне етоке. 
To разбирем из извјештаја, које сам примио по- 
главито из Срема и Србије. Међутим, рогатога 
блага није толико уппштено. како na првн по- 
мед изгледа, јер je ипак остало нешто иреко 
i07< од онога етања, како je било у Србији 
!ij)iije рата. Увпштсио je ооњарство и то за 
100%, Може се peim. да коња у Србпји даиас 
iieivfa. Оно мало Еоња, што у Србији има. IO пијс 
ini зашто. Овој чињеници обратилв смо наро- 
читу пажњу. 

Пошто нам je саопштено, да Енглеска и аме- 
ричка војска продаје своје коње поводом демо- 
билизације војске v Француској, затражили смо 
одноене кредитс, да иожемо вабавитв у првому 
1)еду приплодпих кобила. Ти су кредити већ 
одобреив и иаш делегат у Паризу имаде налог, 
да куии 10 до 15 хпл.ада ириплодппх енглеских 
крбила боље врсти. Пошто je кредит већ одо- 
брен, то je иабавка ових грла већ у течају. На- 
pamia je ствар, да he бити потешкоћа са травс- 
портом, али ћемо морати тражити од савезника, 
да нам те купљене коње као ратну робу допреме 
у Солун или да их купимо Франко Солуп. 

Од ратвога илена добили смо такођер неко- 
лико стотина грла етоке. Ta ол-ока je иећ ирис- 

jic.ia и раздјељује се. Оси.м тога имаде близу 
1000 грла стоке из Енглеске, која je поклоњена 
од енглеских фармера. Ta ее етока валази na 
путу и биће раздељена сиромашнијим земљо- 
радницима. Орипоменути jom могу то, да смо у 
погледу стока и сирава затражили од наших де- 
легата на конференцији у Паризу, да нам се 
врате од неиријатеља однешене справе и стока у 
натури тс сам у ту сврху дао начиниги тачаи 
гшпис штетс, коју с-у претрпиле и иољоирп- 
иредне установе и ириватни људи, na имаде из- 
гледа, да he нам се та nnera ваквадити у иарави. 

Како се из свега види, Министарство води- 
ло je велнку бригу и скрб o набавки ових uajno- 
'Јребнијих ешри и учинило je све, што je било 
могуће ; употребило je сваку прилику, да нешто 
у овој ствари учини. 

C тога молим господина интерпеланта и На- 
родно Представипштво, да овај одговор прими 
ua :шање. 

Лотпредседнш др. IIBAH РИБАР : Има 
рсч г. Милутии Станојевић. 

МИЛУТИН GTAHOJElillll: Одавно се 
ратује код нас са министарством Народве При- 
вреде зато, што na тај положај пису никад дола- 
зп.ш људи од струке, a ми смо међутим земљо- 
радннчка земља. Код нас се погрешпо водила 
привредпа политика: обично су за хшнистре 
финапспја узимали људе од пајскромнијих, 
који требају приходе прибирати, a за Мини- 
стре П]Јнвреде, који требају стварати, узимали 
су од најслабијих. Ако се таква политика про- 
дужи, ne може се никад коракпути и поћи уна~ 
пред. И ne еамо то, пего су n н.ихопи помагачи 
били, који нису разумевали послове. Ми смо ра- 
пије имали једпог начелника министарства за 
трговину n привреду, који није долазио у мини- 
старетао по неколико месеци, чак и плату су му 
лреко служитеља слали, a он je седио код куће 
и проводио »Бијеснога Ролаида«, a привреда и 
трговина на клип.. Па кад се тако иривредом 
управља. опда од Te привреде ne може бити ни- 
тта. A сад од овога, што je обсћао господин ми- 
нистар, ако нема кога, с ким he радити, неће 
бити пишта. Cne иослове треба благовремено про- 
учити и иотребе пабављати. Није довољно само 
пабавити, nero n оно, што je пабављепо, треба na 
иреме да приспе. Зато вал^а ono, што треба за 
лето, пабавити зими и обратво. Само таквим 
радом, промишљеним и с промишљеним наре- 
ђен>има може ве нешто учипити. 

Шта je еа приватпом иппцијативом? За- 
iiiTo ona ппшта ne набавља ? To je зато, што се 
боје, да то ne пабави држава или да нам не дође 
i^a нске стране као поклон. Зато би требало ми- 
иистаретво привреде шш трговине са времена 
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na време да ооЈављуиу : Koje je артиклс држава 
наручила илга пгга нам тиљу хумана друштва. 

КористЕШ ову прилику, да изнесем моје 
гледиште, шта би се и како требало иабаиљати за 
нашу привреду, нарочцто сада, кад je на реду 
пабавка семења и других потреба. Требало би 
утврдити, које врсте семења треба набавити, та- 
ко, да у целој земље имамо приближно једну 
врсту хране и воћа, a онда се можс увек продатп 
ио скупљој цени. Овако, како je сада код нас, 
производи се и продају без цсна, јер нису како 
ваљају. Тако имамо ми двадесет кукуруза : и бе- 
лог и жутог и црвеног, a тешко je саставити 
транспорт једне врсте. Пшенице има скоро свако 
cejro другојачију, док на пример цела Аустра- 
лија, која je један део света, има само једну врст 
miKiiirne, na тако и други. Hani паеуљ je тако 
разповрстан, да га нико сортирати ne може. 

Наше воће je тако исто од много врста, a 
томе су криви и напш државни расадпици, којп 
исгују и продају народу читаву збирку јабука, 
a најмање оне врсте, које се траже. Калифорнија 
ffoja највише извозп јабука, има само две врсте 
киселих и слатких. Орахе Фрапцуска продаје 
по високој цени само зато, што има само две-три 
добре врсти, док код нас има на стотиие. 

Најзад, ако се жели нешто да уради, не 
треба ни министра, a нарочито привреде, ме- 
њати сваке недеље. 

Потпредседник др. ИВАН РИБАР : Има 
реч росподин интерпелант. 

Интерпелант ЂУРО ЏАМОЊА : Из го- 
иора госиодина Министра опажам, да je Минп- 
старс-тво за пољоиривреду имало најбољу на- 
ијеру, да обнови, односно иодупре обнову наше 
пољопривреде, али као и сваки, тако п он вије 
имао за то довољно. средстава. 

Изгледа ми тамап као ono na великом госпо- 
даретву видјети велике и лепе аутомобиле, a 
неуаорану земљу, na кад питате зашто није 
opao, он ће одговрити, да за машину нема угља. 
Тако исто je и овај случај са господином Ми- 
нистром пољрпривреде, 

Господна Министар je све прицреме учи- 
ппо : нзабрао je парочитп одбор за обнову, има 
п делегате у Парнзу и Лондопу, алн то све није 
функционирало, јер нема средстава, a од сто п;1- 
десет Mii.niivna траженог кредита добио je од 
господина Министра Финанеија два милијупа. 
A гоеподив Главинић, коЏ пам je na комерсу 
савеза земљррадничких аадруга говорио o жа- 
лосном сатњу ггољопривреде у Србији, казао je, 
да jom пома im та диа милијупа na располоЖе- 
њу и да према томс n одбор ne може да фупк- 
niioinimo. 

Према ријечима* господина министра ви- 
димо, да се и са та два милијуна одобрсних ди- 
iiai)a. neiiiTo ради. Ja ne могу, да се доста пачу- 
дим, како за вајважније потребе нашс државе 
неможе да ее даје више новаца, кад и господин 
министар фипапсија мора видјети, да ће у ње- 
гову благајпу. ако заостане пољопривреда, Ma- 
lte тоћи. Ja ne могу да разумијем, да мииистар 
финансија пије могао схватити, како je на пр- 
вом мјесту била дужност, да се подупре снаб- 
дјевање зшље са оним, што je непријатељ уни- 
штио, a IHTO нам je најнужније како за стварање 
продукције, тако и за што брже иодизање наше 
екоиомије. 

IIITO се тиче примједбе o босанској влади, 
изгледа, да се господип министар тужи, као да 
му не функционише апарат, a то зато, јер да je 
пољопривреда у Босни остала без водства. По- 
љоирмвредпи повјеренжк забављао се у Паризу, 
a замјепика нема, док сам ja предлагао другови- 
ма. да се једпа изврсна стручна сила доље у 
Босни именује за управитеља тога пољопри- 
вредног одјелења. Да je тај био именован, си- 
гурап сам, да у Босни не би запели послови 
гледе пољопривреде: 

IIITO се тиче набаве модрог камеиа и еум- 
пора - - стоји ono, IHTO сам рекао, јер сам ее 
освједочио, да док je код нас лоза пролжстала, 
и кад je требало полијевати, да није бнло мо- 
дрог камена. Особито сада, у овој влажпој го- 
дкни, где би треба.ш по.чијевати вшпе пута 
лозу, пема молпог камепа. Тако je код пас, a 
тако исто и у Далмацији, те тек онда, када већ 
пероноспора в oidium учине сиојс, када уништс 
name винограде, онда he доћи модра галица и 
сумпор. 

Немам воље да правим опозицију госпо- 
днну министру, тим вшве, што видпм. да on има 
најозбифнију вољу, да сне, што je могуће, учи- 
im : али жалим, да ее тљопривредп са стране 
иинистра фппапспја ne даје ona важпост, коју 
би joj требало дати, јер, како рекох, са пољо- 
прирвредом се подиже продукција, a тиме ее по- 
дижу и фипапспјс': та важпа грана нашег др- 
жаипог живота. A нашем сељаку, који je иочп- 
n.ao то.чпка јунаштва, треба дати живота и при- 
лике да кад дође uy\\\\ - узмогне начинитв 
свој пољопривредни цосао. Moje прпмједбс нека 
узме господин министар na знаље, као и молбу, 
да ее његов апарат .етави у што живљу акцију. 
na. примајући одгоиор господина министра. 
предлажем, да се пређе na дпеипи ред. 

Еотпредседнш др. IIBAH РИБАР: Реч 
има господив \4iiiiicTap пол.опрпвреде, да се na- 
јави, да .чп се задовољује са предлогом. 
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Мипистар пољопрнврсдг ШЕФКИЈА 
ГЛУХИЂ : :5адовољавам се. 

Потпредседнт др. ИВАН РИБАР: Она 
госпола посланицв, која еу против овога пред- 
лога. нвва изволе устати. (Ппко ие устаје.) 

Прсма тому сс црвлазв на даљњу тачку 
;uit'niinra реда. 

За ријеч се je јучер пријавио господин на- 
родни посланик Миладпп Свивварев. 

Др. МИЛАДИН СВИЊАРЕВ: Господо 
поеланици ! Из јучсраи.с расправе o верифика- 
цији оепорених мандата из Војводине могло би 
ee закључити, да Наролно Представништво 
стоји пред једним тапким задатком, да ndic 
иоћи лако ii објективно ретпти пптање тих ос- 
порсшГх маплата. To бИ тако доиста и било. ако 
би Народно Представнипггво стајало na естом 
етановишту, na ком je стајао Верифивацијонн 
Одбор, кад je то решење допео и кад не би била 
погрешна ona претпостава, коју je верпфикацп- 
jnnn одбор имао у пилу. кал je од 24 взабрана 
посланика v Војводини тројицу иекључио п 
предложио увтггење твнховпх мандата. 

У извештају верификациовог одбора од 10. 
марта у тачци другој crnju ОД речи ло речи ово ; 
(Чита): »Односно пуномоћија дра. Дупгана Јој- 
кића, Косте Шевића и Јовава Вујића одбор je 
из халби, оротеста и усмввих иајава вародних 
посланика пред одбором увидео, да су имево- 
вапи пзабрапи као предетаввици демократекс 
страш.е. a у cDBapBi опи то нису билп. нити и\ 
организација за своје приппаје.« ТТа рснову тога 
предлафе верифшсациони одбор, да ee та три 
чаплата уииште. 

Господо! Јучсрап.п предгопорппци еу 
jaciio локаиалп. ла Народпа Скупттппа. troja je 
бирала иролстанппке за Војврдиву, вије била у 
заблудв и ла ona помепуту госполу mije бпрала 
као члаповс демократске етрапке. одпоспо Ran 
дешжрате. Најбољи je доЕаз за то тај. што je na 
Скудштшш ii.ijaB.i.cno. да ee je дшократска 
страпка аовукла и да je изјавпла. да пеће да 
учествује у взбору, шта више, onu еу то и пис- 
мспо пзјавилп u у .плацпма оспорилв прапо 
Скушптине, да бира оредставниЕв. Према томе, 
као mro ревох, im je могла Скупппииа бити у 
какпој заоупи : ona je пила свесна ОНОГ, mm 
радв : ona je учинпла пешто друго, a то су гос- 
прда побркала, т. ј. Свупштана je ва преДлог 
вандцдационог одбора взабрала јелпу листу, у 
коју су ут.т взвесна гошода, која нису ори- 
ладала виједној стр&нци. Према томе, ако вери- 
фикационн одбор тврди, ла нз усмевих пзјава 
поједине господе n т. д. излази, ла ry та господа 
бпрапа као члапови демократскс (трапке. ако je 

то когод изјавио, ja у пме паше страпке изјављу- 
јем. да je та личност била на погрешном путу, 
nna више ja држим, ла та пзјава mije могла im- 
вако пасти. IHTO да je та лпчност рекла, да су 
помепута господа бирапа памеето опих мандата, 
који су били одређепи прилпком преговора демо- 
кратској странци. Држим, да je билп погреппк. 
стаповшпте, на које ee je ставпо верифшсационв 
одбор, јер као што изгледа, верификаииопи ол- 
бор je буквално схватио ону Еаредбу, која je 
била пзлата. да се страпкс епоразумеју, те 
према томе, да пут у ову кућу волп кроз међу- 
страпачки споразум. те да пико не може доћи 
овамо na лрури пачип. дов ee страпке ne спора- 
зу.му и странке трсба да олреле onor, који треба 
ла буле народни представник. 

Мп зпамо. госпола моја. да je до сада бпо 
узус. да прелставппк може бити само онај. којп 
ужива народно поверење. A да су војвођапеки 
прелегатшпи заиста уживали народпо иовере- 
ii>e и ла u сад имају то повереи.е пајбољи je до- 
каз ггај. mro еу nm 24 ттрелотавппка једноглаепо 
изабрана. (Гласови : Бапт je то једпа пезгода ; 
баш ee у томе впдп ујдурма). Кал бп ово сто- 
јало, ла само на оспову међустрапачког спора- 
зума може неко бити представником, питам ja, 
госполо моја. птта бц гшетало у том случају, кад 
би чланови демокатске страпке били заступ- 
љени овле. односно, да je Скуппгаша изабрала 
једап број чланова демократске странке за пред- 
ставппке. na ла еу ови после кратког времепа ус- 
кочили у коју лругу гтрапку, да лп би опла ва- 
жи.т решеЕБе, да mm ne могу бити представпппп 
или би ee морала Скупттипа ппново сазвати. да 
on pa попе члапове. који би загтупали демо- 
вратеку гтрапку ? Ja мислим. да бп то био јелан 
апсурд, као што je апеурд п то. етати ва гле- 
лшпте. да еамо onaj може бптп ппедставнпком. 
којп je шоразумно бпо бпран. 

Једап од господе предговсфника пзјавп je 
јуче, како je учињена пеправда na гкуптптпни, 
mro ппје поступљеш) onaico. као тто je требало 
поетупитн, -Ta. господо моја. оллучпо одбпјам 
ту тврдњу, јер je Скушптина била суверепа, ла 
ралп по СВОМ пајбол.ем y6e])eii.y. a ona je тако n- 
урадила в виала je право. да тако уралп. јер 
iy ee пи-пода унапред оградила протпв врава 
Скупттппс. да може бирати представнике. Ja 
iiy одмах polni зашто еу ова господа пзјавила. да 
Свупвггина Пародпа пије суверена и да mije 
inra.ia права бпратп прелставппке. Ta иста го- 
шода стала еу гада na ово етаповптте, кал еу 
видела, да ne могу са својим тралсе&ш да про- 
лру : тек кад су вплелп да no могу да добију 
ОНОЈШКО маидата. колпко су ематрали да прн- 
пала. onu еу ee понадали, ла he пз Веограда до- 
пптп noMoli ii да lio со OBU маплатп упиштитп, да 
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he се упиштити право Скупттине и да ће ее -- 
као IHTO jo то било у Загребу, и Сарајеву иопут 
Народног Већа, која су представнике именовала 
•— да he то исто бити наређено Савету. Мислили 
еу, да hc у Савсту моћи нетто више добити, no 
IHTO су иеаче добили. Кад су видели, да не идс 
друкчије, они су казали : ми поричемо право 
Скупттиии, да Скупштина 'можс вршити из- 
боре, јер то ираво њој не ирипада. Ja вас питам. 
господо, да ли je онда Скупштина била у аа- 
блуди, кад ову господу није бирала, него je место 
u их бирала друге ? Др. Јојкић, кога хоћс да 
метиу на исту листу са Костом Шевићен и JO- 
HOM Вујићем, нс иотнада, под исту категорију. 
јер он je један сат прије избора представник« 
биран у управу радикалне странке, то према 
томе ту није могло битп никакве заблуде. (Гла- 
сови : Ви сте раније тврдиле да Јојкић пијс ра- 
дикал. — Др. Миладип Свињарев наставља) : 
Ja то нисам казао п ja то износим овде лојално, 
a no износим то зато, што je мони волл пего хоћу, 
да господа видо чисту слпку. na да онда мирне 
душо могу да гласају. (Чује се: Он није ради- 
кал). Мп ниемо соби задржали оне мандате, којп 
су бпли иамењепи демократској странци. Демо- 
кратској странцп су била намењена два ман- 
дата. Демократска странка Je тражила 4 ман- 
лага. Ми на то нисмо пристали и она je после 
спуотила на три. Мп ни иа то нисмо пристали 
и дали смо joj два »ггдадата. Радикална странка, 
која има већику у Скуппттини, тражила je само 
половину маидата за себе, a та два мандата она 
нтгјо за себе задржала. Изабрала je два заступ- 
пика и та лва мандата су додељена Јоци Вујићу 
и Кортп TIToBiihv. Јоца Вујић je био приста- 
лица либералне странке. Коста ПТевић није био 
ниезд радпкал. na пије ни данас. Да смо ми 
били гобпчнп. ми смо na та меета могли да иза- 
беромо евоје људе. 

Ja, господо. хоћу jom једном нарочито да 
гагласим, да je погрегано оно схватаље и претпо- 
ставка верификациопог одбора, који каже: да 
je Скупштина бпла у заблуди. To jo погрешиа 
протпоетавка. jop jo ona оспорено бирала исто 
опако, као тпто оу изабрани остали послапишт. 
то сматрам. кад еу оверепи остали мапдати. 
троба и њихово маплато огласити за важоће. 

Јодаи од господе поолапика у јучед)ањој 
дсбатп са жалошћу je тврдио, a то je господии 
др. ЋоровнН. да je ниво скупштппски јучора- 
њом дебатом унижен. Ja дрлшм да je то no- 
грешио схватање и да on иома права, јер овдо. 
где су то.шка разна мишљвња o иоједнпим пита- 
ibiiMa. не Moate ее рааговарата као у каквој ваза- 
ренској Скупштини, no мора доћи до извссних 
сукоба, јер ми још живимо у доба ратне атмо- 

сфере и не можемо да се уживимо у мирнодобски 
живот, na мислим, да ћс n у будуће долазити 
до сукоба, али ти he се сукоби лако измадити, 
само троба имати више увп1)авности, a то he 
бптп, ако госиода папусте своје norpcinno стано- 
виште, јер први и главпп припцип мора бнтп 
народна воља, a тај се принцип приликом ових 
избора јоднодушпо Јганифестово, jop na пзбору 
nnjo било коптра листе и сви су гласали јодно- 
глаено за исту листу, те према томе, ако je до- 
шло до ништења мандата, онда je требало упи- 
штпти све мапдате, a ne само три издвајати n 
упиштавати. 

Сматрам, да со na овој ствари више no троба 
да задржавамо. 

Едтпредседник др. ИВАН РПБЛР :  Гос- 
подо ! За рнјеч су се пријавили господа др. 
Мохмед Спахо. Мита UopbeBiih, Васо Кнежевик 
др. Рибарац и др. Отовап Симеоновић-Чоки11. 
Ja вшслим, да je то јодан већ довољан број го- 
зорЕнва и молим са дозволом Народпог Пред- 
ставппштва, да можемо залључвпш листу говор- 
пика (Граја). Ona господа, lioja су против мога 
предлога, нека изволе устатп (Граја). Изволито, 
господо, оаслушати, na ћете све разумјети. 

Ja сам казао, да се пријавило четирп до 
пет говорпика код ове тачке. Јуче био je исти 
број говорнпка. кпји су говорили код ове 
тачке 2. 

Др. МЕХМЕД СПАХО : Молим господина 
предсодпика, да и мепе метне у листу говорпика. 
0 босанским мапдатпма пије бпло пи речи и ne 
6и било право, да и мене истшучито из те Листо 
(Чује се: Ви сте унутра.) 

Лотпредседиик др. ИВАН РИБАР : Ona 
господа пароднп послапици- која су против мога 
предлога. пека изволо устати. (Граја). 

СПАСОЈЕ ПИЛЕТИЋ: По другој тачци 
унесепи су избори у Црној Горп. Да ли n тај 
избор улази у ту дискусију или су издвојони 
из те дискусије ? 

Цотпредседнш др. ИВАН PIIBAP: Ниеу 
издвојопп, али код гласања he бпти издвојопп. 

Молим господу, ja сам етавио na гласање : 
Господа, која су пјзотив мога прЛдлога, нека из- 
воле устати. (Нико ne устаје.) Примл>сн je 
једпогласно. - Реч има гоеподин др. Мохмсд 
Спахо. 

Др. МЕХМЕД СПАХО : Господо посла- 
пицп ! Изванредне прилике, оо којима je ово 
Оародно Представнвдптво ргало да оо еастане, 
пијесу no мишљењу меродавних фактора допу- 
сшло. да ое спроведу избори, noh да ее Народно 
Представншптао еаставило на начив, који до сад 
у парламентарном жпвоту није био нигде уоби- 
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чајеп. Овај се парламенат зове Прибремено На- 
родно Представништво. Ако погледамо пачин и 
постуиак. како je Народпо Представниттво еа- 
стављсно, морамо доћи ди закључка, да ово нијс 
Иародио Представнииггво, нсго нока врста (la- 
вета. 

Ja. господо, нећу сада излагати, шта je ру- 
ководило меродавпе факторе, да изберу onaj иа- 
'iiiii састављања народнога Представништва, 
иако држим, да оно, што се тврдило са меро-■ 
давне етраие, да се нпсу могли извршити изио- 
ри, у најмању руку не вреди за све крајсве на- 
пита Јхраљевства. To вреди за Босну и Херце- 
говину, у којој су се избори мирне душе могли 
ировеоти, a тако исто и у Хрватској и Славо- 
нији није било потребнона овај начин врпшти 
саетав Народног Предетавништва, како je то овде 
спроведено. Најзад, ако се je већ морао употре- 
битн овај абнормални иачин састављања Народ- 
мог Иредставнипггва, односно Савета, опда je 
грсбало поступати много концшшјантиије Гфо- 
ма појединим етранкама. (Гласови : Ha то сте ви 
репшли као министар). To није истииа ! To je 
било давно прије решено. Требало je свуда по- 
стизавати главно иачело за састав Народног 
Представништва, епоразум међу странкама. И 
доиста, у неки.м деловпма иашега краљевства до- 
шло Je до потпунога споразума. У Босни и Хер- 
цеговиии није. 

Тамо се већнна ставила изнад мањине п 
она je за себе присвојила еав број мандата, који 
ннје био до тада иопуњен. Наиме главии 
одбор Народног Beha у Сарајеву имао je 24 
попуњена мандата, a осталн су празви још 18 
мандата и свих тих 18 мандата већпна je узе.ча 
за себе. Овај поетупак, гоеподо, неодговара оном 
темшшм иачелу, које je било иостављено за са- 
став оиог Народног Предетавпиштва, не одговара 
концилијантности странака, којесе je у оним 
судбоносим данима морало да покажс 

Ja еам ематрао за иотребно, да то иагласим. 
ВерифиЕационв одбор, гоеподо, ставио се je у 
иитању босанских мандата на поеве догрешнп 
г.кмтпте. On je мапдате у Боеии и Херцеговип!! 
iiciiiruinao ca чисто формалног г.чедишта и ja 
мргу овде да констатујем извесну дивергенцпју 
у поступку верификадионот одбора с мандатима 
Воснв и Херцеговине, с јвдне, a е мандатима нз 
Војводине е друге стране. Докле сс je верифи- 
кациони одбоЈ) у испитивању маидата нз Вој- 
водине ставио на етановиште опортунитета, до- 
ТЛе je o мапдатима у Восни и Хсрцсговмпп 
казао : Веродајшце Народнога Beha, icoje je 
r.iamiii одбор у Оарајвјву нздао, потпуно еу ис- 
сфавне ii no н.има пема вишта више да се испи- 

тује ; нас се ne тиче, да јш je тим начином који 
мандат исправилно подељен ; нама je главно, да 
су веродајнице издане ! Такав поступак, госпо- 
до, не одговара озбиљности времена, у коме иш- 
вимо, na да су се госиода у верификационом од- 
бору етавида на једно више становитте, не би 
Д0П1Л0 до тога. Мени je, госиодо, врло мало стало 
до тога, да ли ће страика, којој припадам, има- 
ти још кога посланика випге или не ће, нарочито 
кад то неће одлучивата o судбинп оиих питаља. 
која нас више или мање занимају. Мене више 
боли при томе то, што je овде повређено једно 
од темељних начела, које je било постављено за 
састав овог Народног Представништва. У оета- 
лом, господо, кад се je верификациони одбор uo- 
ставио већ иа то формално гледиште, онда ja no 
истом праву имам да иетакнем пеколико факата, 
која су од одсудне важностп за пспитивање ман- 
дата у Восии и Херцеговини. Ja пре свега имам 
да нагласим да уопште није ни било седвицс 
главпог одбора Народног Beha у Сарајеву, која je 
изабрала те посланике из Ђост и Херцеговиие. 
Ta седнпца пикако није била сазвата ; ja сам 
члаи главнога одбора био и морам овде евечано 
изјавити, да та седница није била сазвата. 
(Чује се : Били сте тада у Београду.) Не ja сам, 
него и овде присутна два потпредссдника Глав- 
ног одбора, др. Сунарић и др. Храсница, који 
су тада били у Сарајеву, нису позвани. (Гра- 
ја.) Овим je, господо, учињена једна велика не- 
правда; али најзад ми смо поднели више не- 
правди, na ћемо поднети и ову. Ja само скрећем 
пажњу на потребу,да оно, што нам je било криво 
учињено, да je требало да нам се исправи. 
(Чује се : Коме то нама ! ?) Странци, којој ja 
нрипадам ; југославеиској муслиманској opraim- 
запији. 

Ja, господо, ематрам за дужиост, да свра- 
тим пажњу господи посланицима на оно, што 
je од Верификационог Одбора потекло, наимс 
na потребу повећања броја мандата. Ja молим 
Пародно Представништво, да кад ова точка че- 
тврта до1зе na дпевни ред, да се одмах ирими 
и да се одмах изабере onaj одбор, na да се она 
неиравда, која нам je учињена у Сарајеву, ис- 
прави. Ми смо се, господо - - у том очекиваљу 
да he овај предлог бити уважен — то нам je 
господив прсдседшп, Вернфикационог Одбора 
o6(^hao, као u председнив пајјаче парламептар- 
не групе у овом дому - одрекли дискусије у 
начелу o ово.ме питању и држим, да и ово наше 
помирљиво држаљсЛчаелужује пажњу Народпог 
Представништва, да нам учшвену неправду ис- 
прави 

Еотпредседнш др. ПВЛН РИВЛР 
мма г. Мита гБорђевић. 

Реч 
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МИТА ЂОРЂЕВИЋ: Нисам мислио гово- 
рпти, али су ми извесна господа својим говорима 
намстпула дужпост да узмсм реч. Ваиме једаи од 
гоеподе говорника са друге стране покушао je, 
да сравњује постуиак и рад Народиога Beha у 
Загребу еа иоступком и радом Народне Скуп- 
штине у Новом Саду. Бићу слободаи, да изне- 
сем само некг делове историјата велике Народис 
Скупштиие у Ново>[ Саду, да изнесем овде пак 
за то, да се види, да ли се уопћс може сравњн- 
вати рад Народнога Beha у Загребу са радом 
Велике Народне Скупштиис у Новом Саду. Прни 
револуционарни савет у Новоме Саду спремио 
je све, што треба за велику Народну Скуиштину, 
донро je избории ред, no коме ће се бирати скуп- 
пгшиари. По томе изборпом реду на свакнх хи- 
љаду душа бира се no једаи иосланик тако, 
да je велика Народна Скупштииа бројала 700 
посланика. Ту су били посланици Срби, Сло- 
ваци, Бу1ћевци, Шокци, na послетку шест Не- 
маца и један Маџар. Влрао je сваки одрасли 
грађаиин без разлике преко 20 годипа. Види се, 
да je основ положен велпкој На^одној Скугшти- 
ии на најслободоумнијој основи. A како je било 
код Народног Beha у Загребу, то je познато. 
Тридесет и осам или двадесет и два бирају пе- 
десет и двојицу. 

Прсд сазив скупштипе a no позиву и упут- 
ству Мшшстра Унутар. Дела иредузело je пред- 
седништво Великог Народног Савета покушај 
епоразума међу странкама и груиама. Странке 
су се споразумевале и споразумеле. Једино 
страпка демократска није се споразумела. Затп 
није, што нлјс Mor.ia добити onaj број мапдата 
који je тражила. Тражила je 3, 4, 5 na je иосле 
спустила опет доле ua три.Међутимстранкаде- 
мократска раније нигде се није појављивала на 
изборима. Она je била потпуно иеразвијсна, јер 
се тек недавно иојавила и организовала. 

Кад je дошло до тога, да се установљава 
број кандндата појединих страпака и груиа, 
решавало се тако, да се свакој страпци и групи 
дадс известан број кадидата ире.ма њиховој 
(шази. Тако je и учиљено. Добнли су Буњевцн 
четпри маидата ; добили су социјалисте четнри 
мандата; Словаци један мандах.; радикали 12 
мандата; демократе два мапдата и један ваи 
сграиака — то je свега 24 мандата. 

Ja MiKviiiM. господо, да су људи који ру 
радили na Еомпромису међу страпкама одгово- 
pif.m правилно својој дужности и да су ухва- 
тилц onaj праии еразмвр, који треба да влада 
у тој великој Народној Скупштшш, што иисам 
видео да je било у Загребу. Тамо je било 52 
маидата, a раднкална страпка je добила само 
два мандата, тако, да бих ja рекао, да je оно у 

Загребу било именовање, a ово у Ново Саду био 
je прави избор. 

Други један гошодин, a то je г. Драгутин 
llehiih председник Верификационог Одбора, 
образлажући предлог Верификационог Одбора 
парочито je нагласио правду. Oбpaзлaжyhи то, 
рекао je, да je Народна Скупштина у Новом 
Саду исказала ово: »Изабрали смо 24 посла- 
ника. Ови прииадају овим п овим странкама и 
групама, a три су посланнка демократе«. 

Сем тога, рекао je, да je Скупштина сама 
нашла то, да демократима треба дати три ман- 
дата. Ово, господо, не одговара правом стању 
ствари ппмало. У самој Скупштини било je речи 
само o томе, да демократи пису ушли у компро- 
мис, нису ее сложили с бројем, који им je био 
понуђен, a све остале странке и све групе сло- 
жи.ге су се. Скупштина je онда то примпла 
једногласно и прегала избору. Предлагачка ли- 
ста свих странака и група прочитана je без 
икакве ознаке, je ли ово радикал или соција- 
листа итд. ; прочитана je и како je прочитана, 
тако je једногласно и усвојена. 

Даље г. llehiih вели, да су сад опет демо- 
1,рати казали : »Радикали су нам давали четири 
маидата, али ми смо задовољнп са три, само не 
бирајте ваше, него наше«. To, господо, колико 
je нама познато, демократи нису казали. Иако 
су то разлози, који бране предлог Верифика- 
цноиог Одбора, онда се може pehn, да je on на 
врло лабавим ногама. 

Ja се слажем сд предлогом иашсг првог го- 
ворника и предлагача г. др. Славка МнлетиЈт и 
молим Народно Представништво, да у интересу 
ираве иранде, a ne онаквс, каква je изнета с дру- 
ге стране, овери сва три пеосновано нападнута 
мандата. 

Лотпредседник др. ИВАН PIIBAP : Има 
реч г. .Стојан Рибарац. 

СТОЈАН РИБАРАЦ: Нисам, госиодо, 
партијски пи најмаље замнтересован у овом im- 
питању, По томс ма вакву солуцију узело 11a- 
родно Представииштво, ona нас nehe узие.мпри- 
ти у том погледу. Али сматрам да je питање од 
великс важпости и због тога са.м узео реч. 

Одмах hy pehu да je ова дебата сасвим де- 
иласирапа. У место да решавамо o питању ка- 
ввом од огшгат значаја, o Јсоме треба да се бави 
Пародпо Представншптво, подноси пам сс na 
penieihe јсдно пптање, којим се може баипти само 
једна оартајсва Есонференција. У место да раз- 
гоиарамо o псправпости мандата посланичких, 
разговарамо отоме војој [артији припадају 
пзабрапп иослапицм. Ile може сс, господо, овде 
улазитп у усштивање правилиости мандата у 
опште. AKO би се стало ua то гледиште, морало 



21. ред. саст. 1б. маја 1919. 483 

би се утирдити, да сии ii.iniii мапдатм. ако се 
суди етриктно ио устаиу. nm у правилни. (Гла- 
сови: Тако je !) 

Од !()() и некрлико аосланика вв Србије, 
плаораиих иа слободним и.тирима. внате их 
овде 80, iioiMaiunui нз Сдовшије, Хрватске, 
Гхинс ii Далмације то су делегати Паридиог 
Већа, једне ршолуционарнб организације, ио- 
(маиицп ВЗ Црпе iope и ВојВОДИНе доими су 
no взбору Емпровџзованих a.in слободних Ве- 
лишх Народних Скутптина. Ииак je цела ком- 
позпција iiaiiic Скушптине рвзудтат веодољи- 
воств општех при.шка у сојима ее звмља ва- 
дази u речпти знав венориалних одношаја 
у iiaiiit'.M Крал.евстну. Пиак je ово Иред- 
ставништво стиарип najia.) расположшл целот 
iiamer варода. II зато у иесто BeocHOBaH(E воре- 
l;('ii,a ii:i\icl)y iipar.ii.niocTii и веправиЈШОсти из- 
uoi)a већ решених, оидо je јвдво ваашије, пре- 
еудво питаи.с: m je дао мапдате o којима je 
епор м luiunii су ти иавдати? 

Мандати, o којим je рвч црбввеш еу од 
Велике Народве Скупштине у Ионом Саду. To 
[физваје п верифшсациови вдбор, алв да би 
сшравдао своју одлуку п предлог да ce ови маи- 
дати ушппте, on калсе: да je та Велика Скуи- 
iiiTiiiia nii.ia у Загребу. -Ja држим да ве ноже 
бити.ВИ рвчн 0 томе да je једпо иелико избор- 
по Te.io би.к) у забдуди варочито в no гоме 
mro je Народво Прсдстаипиштио neli иотирдшш 
21 мапдат. који je та иета Свупштива Ноио- 
садска вздала, и ти вославицв wU врше евоје 
ду/кпостп овде. A.ui ако би ce o ваблудв могло 
roiiopimi наиетвуло m ое оитање : ваква je била 
та забдуда ? Заблуда o прапу и.ш o факту ? 
H.iii jciiKi n.ni ,ipyi(i. IIITO ce тврди да je онде 
on.ia за(5луда o томв: војој партајн оршидају 
ona три шиманпка ? A ja иалалпм да питање 0 
таквој ааблудв ввје достојво и ne треба да буде 
предмст дискусцјс јсдпог Иародмог Предетап- 
виштва. 

I!r|iii(|iiii,auii(iiiii одбор тврдв лал.с : џ ве 
ВЗ и.чјаиа опих п.чабраппка пмди да су ОВИ би- 
рани вао члапоии једне партијв, a и^)утим овв 
M.iaiidiiii те партије виеу бплп. nem члановв веке 
друге. За мвве je сасвим вцдвферввтно и зато 
ве питам : je <-у лв Tf и.чјаис бкле епонтаве илп 
iiapTiijci.e. Вило јвДВО пли друго, једмо je п.шап 
сумњв : да on.u' имају да ce испптују иораЈШе 
квалификације взабранива, пославика, епособ- 
НОСТ п.ихопа. иут појим су imn допига ДО СВОЈИХ 
мапдата. u je гу .m ц.ихоцц маилатп правИЈШО 
noTiipljniii. A.ui ii('pii(|)iii,;inii()iiii одбор то u ве 
ДОДИрује, nimi што порпче. On распрапл.а ini- 
тањво гпмс. војој партпјп прппадају взабравн 
вославицв и оредлаже да ее вдховн ввборв п 

навдатв уппште само за то што не припадају 
jt'.uioj нсго другој некој иартији. Оироститс 
госиодо. a.ui то ce Пародпог Иредс-таипиттва 
вишта не таче. -Ja звам да je и НаЈ^одпо Bdie 
ВОДИЛО i амуиа o томе i.ojoj пплптичкој партији 
прппадају његовв взабраницв за НародвоПред- 
( laiiiiiiiirnio. a.ui iiepiKJiiiKamioim одбор, кад je 
оретресао и одлучивао o иавдатима тих восла- 
вика, mije o п.ихпним паргијскпм расположс- 
и.има нитта pei.ao. iiirni je то могао ii требао 
да Есаже. Зато мпслим да Народво Представви- 
иггио треба да одбаци ирсд.шг верификациовог 
одбора и да вотврди те мапдате. 

Вајпосле вма јшп једва ствар. Ови оу мап- 
дати добивевв од једве ВеЈИке Народве Скуп- 
вггиве која je орва, в бга резерве оровлаиовала 
да ce Војводива ввворпорира Србији. Што ce 
мене тиче, валазим да ona Скупштива вовосадсха 
заслужује приашшл зато, пгго je сшим чипом. 
једиодуптом и одутепл.епом одлувш! која je 
била гласвик п одјек целе Војводине, Војводвва 
ирапма снојој браћв вз Шумадије посету, вбју 
су joj (»mi учпиили криаие 1848. годпне и вра- 
тпли ту оооету тако да ce од Србије вшсад више 
ni' одиоје. (Вурпо одобравање п пљескање), 

Потредседнт др. ИВАВ IMir.AI': Има 
реч г. Иаеа Кнежевић 

BACA КНЕЖЕВИЋ: Кад узимам реч да го- 
ворим o овој стпари. a ВОД взбора iioc.iamii.a. 
у Војводивн, могу pelui, да ипсам mi вајмање 
партијскв ;iamm;|)cconaii. Ja еам соцнјал-демо- 
врата, a господа o чпјим je иавдатима реч не 
припадају тој страпци: али уетајем да говории 
o етпарн. да обрапим njiano Иелпке Иародне 
бвупштиве чија сам орава дужаи обранвта:, јер 
вас je ова овде вослала. 

• осиодо, председвив верификацновот одбо- 
ра, г. ll('4iili. јуче je взјавио, да ce ве пориче 
KdMiii'iriimija Веливе Вародве екушвтиве да 
ona шаље вародве вославике na ово меето. -Ja 
нпсам праипик a r. U&aih je iipiuim;. и милим 
да ми објаевв у адму ce саетоји та кмшетев- 
иија ? Кад ce једаом телу оризваје право, да 
вршв једву радњу, na кад то тело изврши ту 
радњу on.ia долази веко друга, п то поквари, 
хоће да уппппи. као да вије im учињева, овда 
мпслпм. да je i.oMiicTciiiuija (шедева na пулу. 
јер га ГОСПОДЗ иослапиип взабравв су у пот- 
пувом и no ncToM реду, и na iicni пачпп. овако 
MKO СУ ii.taopaiiii п другп пОСЛаВИЦИ na броју 
њих 21. Свушвтива вије била im једвм часа 
у заблуди. У скушвтввв ce звало, да то виеу 
демократп. Господа демократи, војв ce аису за- 
довољили са броји« иацдата ве да ce у CKV- 
iirniim iiiijf звало, да omi вису заступљввв ncro 
•■v oiiii iiopi4,\Jii и-омпстптју Всишке Вародве 
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Скушптнне, да их бира. Народна Скуппгпша, 
која je гломазно тело од 700 људи, да се небн 
задржала ради коптроле •покрајинске уиравс. 
Езабрала je Народнн Савет; као свој иа£вршнв 
одбор. 

Демократи су стали на стаиовиштс, да тај 
вародни одбор има право, да бира народне по- 
еланике. Taj одбор одржаје седнице у очи са- 
( гапка Народнс Скуиттиие, п на том састанку 
гошода су иокушала, да народни одбор иза- 
бере народне посланике, те да Скушптину, кија 
има да се састанс ставп пред fait accompli јер 
ве може иопово обављатп један посао који je 
већ једно друго тело обавило. II господа еу 
остала у седници Народног Савета у маи.ипи и 
пре еврш&гва седнице папустили су салу. 
Народни Ганст донео je, на тој седници одлуку 
да ираво бирања народних посланнка препушта 
Народииј Скупштипп. Онп се на скупштшш 
нису појавили, јер су порекли право Народпе 
Скупштпие, да их бира. Овде се појавнло вишс 
људи, који нису у сагласности, и ако би се 
хтсло, да се донесе неко решење, грешка би била. 
да се пе прима г. председник те Народне Скуи- 
штине г. Милетић, који je најавио, да je Скуп- 
штина била свесна кад их je бирала. 

Ja хоћу овде нарочито, да напоменем једну 
ствар. Ja разумем једног војника — стратегу, 
који напада на позицију, коју je изгубио, да je 
иоиово освоји, али не разумем политичку страп- 
ку, која иретендује, да сутра узме држаипу 
власт у своје руке — не разумем, да се ona бије 
за позицију, коју се не може добитп, јер je ово 
Народно Представништво признало компстен- 
цију ВвЈШЕе Народне Скупштпне, да бира по- 
сланике, и онда нико други не може, аего Ве- 
Јпака Народна Скупштина, a господа демократи 
немају већине, u они пе могу викаво добити, 
осеш ако ono Народво Представвиштво ве иза- 
бере веад аарочито тело, и ja питам шта he 
наступити ако ово Народпо Представвиштво 
повижти one мавдате, па шта he бнти онда, ако 
та Народва Скушптина поново изабере ту исту 
тројицу? Ko he одговарати онда за трошкове 
око узалудног сазивања Велике Народне Скуп- 
штиве ii за чиЉеницу што би се овим изјавило 
ввповерење нстој пмајући жељу, да се ne врши 
јсдав рломазав посао и да се ne учини велика 
веправда Народној Скушптгав у ВГовом Саду, 
ffoja je взбршила једно историјоко дсло. кад ее 
каже, да je била у заблуди. Иа тпх разлога мо- 

• iiiM Народво Представвиштао, да ову одлуку 
Верифиш^новога Одбора, која се односв na тре- 
hn део извештаја поништп и пувомоћја твх 
послапика, које je изабрала Велики Народва 
Скупштива, овери. 

ПотнЈуедседник др. ИВАН РИБАР : Реч 
ммадс лр. Стеван Чокић. 

Др. СТЕВАН СИМЕОНОВИЋ-ЧОКИЋ: 
Госиодо послапици ! Овде се говори Beli други 
дан o овоме предмету; међутим ствар jom вије 
јасна. Пре свега предетавља ое ствар тако, као 
да je изван сваке сумње, да je Велика Народпи 
Скупштива у BOBOM Саду радила у компетеп- 
цији, кад je овај избор обавила. Међутим та 
основна предпоставка nuje дапа. Било je од no- 
четка спорно међу раднкалима и демократима 
у Војводшш: да ли je Велика Народна Скуи- 
штнна компетентна, да тај избор обави, a друго, 
да лп je ona бнла верно, закоппто сазвава, кад 
je тај избор извршила. 

Свако тело, које je било обавило овај избор 
ва целој територији уједињеног Краљевства, 
било je позвапо, да то изврпш од стране Мини- 
старског Савета. Ha то су иозване биле ко.мие- 
тенције у целој зешви, a само за Војводину то 
пнје било на чисто изведено зато, што mije био 
споразу.м постигнут н што je било до часа из- 
бора cnopno, треба ли да бира послапике за 
Народно Представништво Велика Народпа 
Скушптина, која бројн 1000 члапова пли ве- 
лики Народпи Одбор. To основпо вштање вије 
онда било начисто извсдено. Али има једпо 
друго питаље цо оргапнзацнји, па морам украт- 
ко да кажем, у чему се састојао мандат велике 
Народне Скупштипе. Велика Народпа Скуп- 
штнна у Новом Саду сазвава je само за једву 
прилику ; сазвана je у ту сврху, да нзјави своје 
присајсдињењс Србнјн. Она je била искључиво 
сазвана у тој сврхн од Народног Одбора, a друге 
ЕомпетенцЕЈв вије пмала, Сад, кад je дошло до 
велнке Народне Скуиштино, д^, ona тај посао 
сврши — и видећи сама, да je то огјшмно тело 
и да се не коже састајахи свакв час - изабрала 
je n.i еебе једво уже тело, тако звави Велика 
Вародви С^вез, који je за Војводиву еирам 
броја гласоиа требао за Парламеват да взбере 
ерасмерав број посдавика. 

ЕСад je сада дошло до тзота избор^ вавтао 
je (;iiop o томе, ко je кошетевтав. Али да оста- 
нимо тај спор ca свим na сграпу. Отвар je и са 
ове етраве Евтересавтда. 

Велика Народва Скуиттппа mije се имала 
првобитво сазивати, *али je касвије довета 
уредба, у војој je речево, да се велика Вародва 
Скупттппа може сазватв na захтев ^>() члавова 
те Скупштине, a да одлуку o томе пма да взреч 
Народви Савет. (Чује ее; To ве стоји). To етоји 
изрвчено у уредбп од речи до речи в ja liv вам 
тп сутра прочитатп. ако хоћете. 

•  Ha захтеп тих 200 члавова сазвата je ве- 
лш.а Нбродна Скутптппа -- али ne Гавет. псго 
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велика Народна Скупгатина — без одлуке Са- 
ввта, без одобрења и знаља краљевске владе и 
беа решвЕва Министарског Савета. 

To je основиа ствар, коју сам хтео да учвр- 
cTiiM само да се зна, да велика Народна Скуи- 
нггпна није ни приближно сада у томе стању 
својих прана. да њена компетенција није тако 
неоспорна, као што се мислило. Јер нити je 
њена компетенцвја изван спора, нити je пропп- 
сан начин, како да се та Скупттина сазове. A.III 
молнм, господо, да идемо даље. Све, и да je ве- 
лика Народна Скутптина пмала право, и да je 
одговарала иринципу, no којем je ово тело са- 
ставлЈено, да сс обичпо у то једно тело - - без 
обзира на партијску поделу и na иартпјс, itoje 
поетоје на мајоризирање и прелажење преко 
извеснах партија — шаљу они, које већина 
хоће овде, и да кад би то било сагласно еа прии- 
цппом како je ово тело саетављено, принцииом 
заштите мањино и приниипом проиорцпопално- 
оти, na којн се иозивају свс демократе целога 
света, кад би све то ббло дозвољено и кад би 
све то било оправдано за нага састав овде, ja 
питам, да ли je начип, како je то проведено у 
Великој Народној Скушптини. бпо довољно леп, 
ковољно правичан и довољно искрен, да се он 
можо одобрити ? 

Од првога часа држане еу све странке у 
томе уверењу, да lio ее у ово тело послати посла- 
imuii споразумом свих група. To су тврдиле све 
страико, да се само o епоразуму ради ; непре- 
етано су вођени njieronopu ; уверавани су нашп 
људи и овде п у министарству и код самога 
председника, ла je сиоразум потпуно еигуран, 
na се нама нуди три до четири — то je било по- 
следње, o чему емо били обавештени — и ми смо 
до посљедњега часа стално били уверавани, да 
сс друкчнје R'raap не >м)же 11етити, него спора- 
зумом. II услед тога није била развијеиа никаква 
оартијева агитација. нити je какав програм ис- 
тављан, за који би се имало при избору одлу- 
4iKiii с једне и друге етране, nero су узете пар- 
'injc као готове чивћенице само зато, што су one 
ту, IHTO еу one организоване. Није се ни једап 
лист у Војводини показао, ла хоће да говори o 
изборпој борби. 

Гослтодо, што je пајиптересантпије у целој 
тој идили. Roja je nobena дуго времена; господа 
соцпја.г-лсмократе су били посрелпшџ! између 
демократсвв етранке и раДикалне страпке. To су 
били опи. KOJU су проговорили и заступали 
интересв демократа онде, a овде интересе ради- 
калпс етранке и који су се без зпаи>а и иза 
.K'ba потајно споразуме.ш еа радикалима, како 
избпр да сс пршп. (Жамор иеђу посланицима.) 

Друга je ствар још интересантнија. Госпо- 
ла соиијал-демократе су правили овде два тајиа 

уговора. Једап тајпи уговор са демократима, a 
други са радикалима (жагор), a пошто су ради- 
кали вишс дали, они су се коначно одлучили за 
радикале, и то je једпа стварпа потреба, која 
дапас у име нранде побуђује господипа Кпеже- 
Bnha, да узме реч у овој дебати. (Жагор мсђу по- 
слапицима.) 

МИТА КЛИЦИН : Л ino то нисте јуче го- 
ворили ? ! 

Цотпредседиш др. ИВАН РИБАР: Госио- 
дип Клицип, Ви пемате реч. Ja nac познвам na 
ред. (Један глас: Како можете тако да дајете 
примедбе?) II Вас позшшг на ред, јер немате 
права критиковати моје одредбе. (Жагор међу 
иосланицима ; лупа у клупама.) 

•Ja hy господо, прекипути еедницу, ако се 
ne умирите. (Жагор.) 

УРОШ ЛОМОВИЋ : To je маџарски тов. 

Потпредседпш др. IIBAII РИБАР : П])е- 
Ешдам еједницу. 

(Наетаје мали прекид ееднице.) 
(Иза прекида.) 

Шотпредседнш др. ИВАН РИБАР : Сед- 
ипца ее наставља. Господо народни ћосланици ! 
Ja сам био дужап, да према пословпом реду сјед- 
ницу ирскипем. Тим еам ее iipanoNr поелужио чл. 
00. namera пословпог реда. Ja сам опомепуо — 
када je пастала вика, да се випте mi моје рпјечи 
пггјесу могле разумјети ~ да ћу прекпнути сјед- 
пипу. Међути>[ je паетала jom већа бука и лу- 
пање no клупама, тесам морао сједницу преки- 
нути. To кажем ради тога, да рправдам, заштп 
сам еједницу прекипуо. У смислу чл. 57. по- 
словпога реда (чита) : »Сем Председника вико 
другп пеможе прекппутп говорпнка питп га опо- 
мињати na ред. 

Црекидање говорника и свака друга мани- 
фестација, noja епречава слободу говора, забра- 
њује се. 

Говориицима je забрањено један. другог 
лично вређати п пападата.« 

Ja сам у првом реду као водител, и пред- 
еједатељ ове Скупштипе дужап пазптп na ред п 
мир гако, да сваки говорпик може слободпо и 
Miipno говоритп. да му реченице буду сувисле п 
Да може казати ono, гпто хоће. Ja еам тако према 
пословпику објектпвпо и поступао и миелим, да 
пема овдс пиједпога члана у Народпом Представ- 
питтву, који бп се с те страпе могао спрам мене 
потужптп. AKO јаче говорим и оштријим тоном, 
нека ми госдода иароднп посланици ne замјере, 
јер je тај тон мееи npnpoben према мом органу ; 
нсто тако ако n оттрије погледам, то ми je при- 
рођенр, Према тому пека ми господа народпи по- 
слапици ne замјере, ако сам их морао оштријим 
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тоиом опоменути — друкчије не могу. Ja ћу то 
учппити ецрам сваког говорника, јер хоћу да 
очунам његову слободу и јер тђко знам, да he му 
битп могуКс здушно извртивати своју дужност. 
C тога вас молим и опомпњем са овог мјеста. да 
елушате одредбе иредсјодпика п водитеља. Ja 
ћу и одсада вршити своју дужност здушно TO- 
BOM, који MU je iii)iii)obpii. a ириродно je и то, да 
се овдс мора иетупити и јсдним топом јачим. jop 
пома иас овде каквих сто или сто шест заступ- 
ника, него јр овде заступљеио много послапика, 
na већ — како рекох — ради тога треба овдс 
јаче и гласније говоритп. Ja вас позивљем на 
ред jom једаппут, те вас молим. да ее етрого др- 
жите иословпика, a ja еам у првом реду овде, да 
сс устнове овог пословника точно испуњују. 

Господо вародви пеланици. можемо васта- 
вити са сједаицом. 

МГИПА ТРПФУНОВИЋ : Ja бих вас, гос- 
подине председнпче. у име fBt)ji[x другова мо- 
лио, да ее ова седшша сала прскинс. пдпоспо за- 
кључи за вочсрас јср смо узбуђени. Стога бих 
предлбжио, да сс та евдвица одложи за сутра. 
(Настаје препирка између поједииих посла- 
пика.) 

Еотпредседник д)). ИВАН РИВАР: Гос- 
подо. молим R послу ! Греподине посдаличе! 
Господив je восланик др. Чокик почео Beh го- 
ворити м ja пикако no могу одредпти и закљу- 
чити сјодницу. a да бар господип Чокић евој го- 
вор no сврши. (Гласови: Има ли jom ко рпјеч 
осим н.ога ?) Има jom закл.учну ријеч гпоподип 
реферевт, na мислим, да fm ову ствар моглп да- 
нас бвртихи, a ако Скушптина BOIUIHOM глаоова 
одлучи друкчије, ja hy се вољи већино Народ- 
ног Продставништва покоритп. 

Ријоч пма вародви посланик господин др. 
Чокик 

Др, СТЕВАН СИМЕОНОВИЋ-ЧОКИЋ 
(наетавља) : Господо! Овде сам вам до сада 
ириказао. каво je ШПЛО до изиора. a сада liy иам 
jom у кратким потвзима показатти ток избора. 
Прво смо се држали у том увереп.у, као да je 
сцоразум еигурав, да до њега мора доћи тако, 
да нам се даДе прилика, да се на тај сиоралум 
и ослонимо. Кад јв у очи тога даиа дошдо, по- 
'io.ia je једиа вова пп.гика. која je ледовољио 
лојалиа. Омда je почо.ча тактика тих чудип- 
иатих заблуда. Све од тота часа, na до лаиашп.ога 
дава, сно je заблуда. Свакв иослаиик. који je у 
тој снтари овдв говорио, озвачивао je оно, mro 
jo члап п.огоног властитог круга говорио, било 
овде, on.io na скушптиви, једвом заблудсм, Да 
вам TO ма.к) црикажем, 

Ha тој Скупттини бираио je, како знате, 
12 радикала, 4 социјалисте и 3 иорадикала, од 
којих еу према јодном очитоиап.у председииш- 
тва то Скушптине припадала двојица домократ- 
ексу етравци, a један je био ван етравака. To 
кажо само продседшштво те Народне Скуи- 
niTinic у јодиом очитоваљу, којо je послапо иа 
протест, a тај се епис палази мођу верифика- 
циопим еписима. У том смислу изричито каже, 
да су бирапа два демократа u јодан ван етра- 
нака. 

После тога дошло јо до само расправо, a иа 
тој раоправи - - пошто je била дуга и врло ус- 
хитпа расправа o евему и евачему — устао je 
господив председвш — ja сам тамо био, a овдс 
je Bohiina члаиова верификацпопог одбора, na he 
се ствар одмах установитп уетао je, као тто 
рекох председпик верификацшшог одбора и пи- 
тао je: молим вас, господо, ова три мавдата, o 
којима смо расправљали, јосу ли то мандати, 
одређеви sa члавове радикалне етранко пли за 
друге веке члапово. Господа од радпкално стран- 
ке. која еу била ва содниии, рекла су, да то виеу 
бпли мавдати, који еу били придржани радп- 
калима. Онда je господин председнпк питао: јосу 
ли ти мандати остављени демократама, a они еу 
репли. да јесу. Ha то сам ja вазао — jop сам ja 
био тамо као веки заетулник опих посланир из 
Војводипе, пошто виједав од њпх није бпо тамо 
— : »Добро, господо, али јодап од тих члапова 
je члаи нашога клуба«. Tla то je уетао господип 
JToMOBnh -    као продседпик радикалног клуба 
— п казао je: »Господо, ви сто у заблуди«. Ja 
рекох : »Зашто ?«, a он каже: »Ипти je тај го- 
сподип члап namera клуба, пити he бити члап 
пашога клуба*. To jo др. Дуптап Јојкић. Давас 
чујемо na namo велико пзпепађеп.''. ла je onaj 
исти господпв, KOJU онда пије бпо радикал. јо- 
дап еат пред пзбор ступио у оргаппзацију ради- 
калио странке (Узвпк : У управпи одбор.) Tlo 
само то, него да je чак један сат пред избор иза- 
брав n у управип одбор радпкалне страпко. To 
je дакле BOII друга заблуда. 

Гоеподт! Егредседвик воЈјцфикаппопог од- 
6oiia jo изричито питао ово: »Господо. рофлек- 
тирате ли ви na та три места вли ви држито, 
да та три могга прппалају члаповима домократ- 
еке страико. a.in ла само случајво једпом забу- 
лом вису ту дошле личности, којо ирипадају ор- 
гавизацији двмократске отранко«. Господа од 
радикалве отрапко еу казала : »MIT на та моста 
ne рефлектујемо: та меета смо ми пропустилп 
од почетва ломократској страпци«. 

Господо, сада долази jom лопшо. одвосво 
вајлепше. Господив Кјшцив после je sasao од 
речп до рочи ono: »Немојте, гоеподо, тражити 
од иас. да MPI десавуирамо своју Пародпу Скуп- 
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штину. Ми немамо ншпта проти тога, да се ти 
људп изберу и Ви поставите кога хоћете. Ми не 
рефлектирамо na та места и ми емо десинтересо- 
нани«. Једав члаи верификационог одбора казао 
je na то : »Најбоље би било, да се то векажо vcia- 
нови у залиснику и констатује, да се види, да и 
CJIMII чланови радикаЈше страикс изјављују, да 
та места треба да се резервншу за чланоис демо- 
кратске страшсе«. Госиодин др, Јонан Мапојло- 
Riili, који je тамо био, казао je : »To je нопо- 
требио. Ми емо овде и џгго ми кажемо, то je, као 
да je ii у записник етављено«. Ha то je казао 
господин Пецић, председвшс верифиЕационог 
одбора : »Госиодо. ja мислим, да Hi' еишо ићи 
тако далеко у ише Ш)ме иапокереи.у п да баш 
свс na длаку етављамо у записник. na држим. 
да ciic IHTO евршимо овде, да he na томе и 
остати«. To je, госодо, тачан приказ тога до- 
raljaja na ееднцпи верификационог одбора. 
(Граја.) 

Сад пазите, да ли je ово тако етрапша 
ствар, пгго су једни мапдати оверени, a друга ве 
и да ли je то етратпна нелогичност, као што сс 
представља или не. Ми смо хтели ово зато, што 
првобитно та Скугаптина није била сазвата-0 
MITO je ii.eiia компетепција у питању. Ми »смо 
хтели уопште да тражнмо, да се свн мандати те 
Скупштине аониште. Кад je већ ова ставр била 
na чисто изведена. онда je — ако се нс варам — 
др. Васиљевић казао: »Е, na господо, кад je 
тако, радикални посланици, њихове приеташе 
бирала je Скушптина плтховом елободном во- 
л.ом u мп псмамо разлога, да се уплећемо у то 
iiinaihi'. да .m еу те личпости Формалио постав- 
љене ? Ипак je било доста глаеова, да je најбоље, 
ла у то ве дирамо : соцЕЈалиСги били су нсто 
таквог мшпљења, да то озтавимо, Говор je био 
и 0 Вуњевцима и o Слонаппма, иа смо решили, 
да n то n,' дирамо, иего ла верифицирамо еве 
мандате, a радикали hc ова три маидата препу- 
стити и демократама. Такав je компромис по- 
стигиут и за такав епоразум гласао je господип 
Урош Ломовић. 

Ha темељу изјаве, донете од господина 
Клицина n господина Јована Манојловића, ва 
темељу тога комдромиса дошло je до оиог аред- 
лога у одбору. Ипачс бп вај предлог — по мом 
мишљењу бпо друкчпјс гласовав n мц on 
ималн да бирамо поново друге члавове и морали 
би ЦвО нзбор iioiinmriiTn. Алп сад пазите, гос- 
подо. сад сс ваједавпут почпи.у заблуде еисте- 
иатски да гомилају, сад ваједанпут долази 
друго. Mn смо то репшли н компромис je no- 
стпгпут, a кад je o томе обапештен господив др. 
манојловић и господив Милетић, ови су казали 
ваједанпут:   Mu гб ве иожшо провести«. »He 

можемо због тога«, казао je господин Милетић, 
»IHTO еам ja председпик one Скупштиве и ja уоп- 
ште no могу то акцштирати : ja за то нисам ком- 
пгтсптап«. Наједавпут, господо, кад je етвар већ 
била углављева и потпуно свршева као векв 
споразум и ми je за свршену сматрали, наједап- 
аут-долази ово, да се радикали ис могу с њим 
еагласити. Али, ако on се радило o два демо- 
кратска мавдата, овда би се могло паћи иеко ре- 
шење, Господо, молим вас лепо, наједанпуг ту 
je и компетевција, ту je и Скупштива, ако би се 
радило o диа демократека мавдата, овда еве то 
може ићи, али ако еу у питању три мандата, 
онда не може ићи. To еу еће етвари потпуво 
jacnc n сипма иозвате n ja се сада чудпм. да сс 
данас, послетоликогвремева, one могу иредстав- 
љати као проблематичве. 

Сад долази ваједавпут гоеподив Свтшрсн 
n na нате велико чудо каже вам, како ппсу oii.in 
у заблуди они, који еу бирали, јер вису хтслп 
бпрати виједвог демократе, вегО да су били у за- 
блуди господив Клицив и гоеподив Јоца Ма- 
војловић. Они еу били у заблуди и вису хтели 
бирати im једног демократу. Ha послетку ono je 

■у забЛуди и господии Урош Ломовић. Давас- се 
пак тврди, да je цео Верификациови Одбор ono 
у заблуди. Meim ее, господо, чипи, даје сврка 
евим тпм заблудама ва крају крајсва та, да се 
ми доведемо у заблуду, али ja мнслпм. да пм то 
веће поћи за руком. 

Jom нешто, господо ! Овде се говори o томе, 
како je дшократима дато два гласа, ма да они то 
ne заслужују. To емо малочас овдо чу.ш. Ja by 
вае, господо, унозорити само на нешто. 1910. 
године био јеизбор за вародви Црквени Сабор у 
КарловЈрна. Тада еу од 12 поелавшса кзабранв 
у Бавату 10 демократа, a само два радикала. Ha 
да ли je могуће, господо, да једна странка, да ти 
лцудп, еада вајвданпут н^ком еекамотажш при 
овпм Езборима испадву, да их неставе. Omi ка- 
жу, сво смо овде, Mu припадамо овде, вапш еу 
цредставБИЦи дошлп овде у Београд и закљу- 
чп.ш прш-туц дсмократској лаједппци. Видв ее, 
даклс, да су опи ту. да ее крећу. II 1910. годиве 
видели емо. ваква пм je била свага, a na no- 
слетку u ове друге странке цредста^љеве еу 
овде BeliniioM no еразмери, која je тада 
устаповљсиа у години 1910.—191,2. Стога je 
дакле н невероватво, да тп дшоврати, воји еу 
тада у Бавату пмали тако огромву већиву, сада 
у једанпут веетану, да их вема n да се ови сма- 
трају као једва Quantite negligeable, који 
треба jom да квале Вогу, пгго су добплп n два 
i.iaca. 

Ja MiiciiiM. Г0СПОДО, да ово све, што смо овде 
взвели, да то све показује, да je у овој етвари 
једац вачин, који се ве може означитп лојалним. 
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Избор мора пре свега бити само no каквом из- 
борпом систему ; мора бити чист. Сваки изборни 
рал je заштићен једним законом o заштити сло- 
боде и чистоће избора. У овоме се позивам на 
то, да -ма како био избор решен, да се испита 
ирава воља бирача, да се спроведе оно, што ве- 
ћина тражи, да се изазива снага страначкс 
структуре и да се избегну међусобне варке и 
изигравања, као у овом случају демократе без 
иједног представника у овом Народном Пред- 
ставннштву. Кад господин народни посланик 
Стојан Рибарац истиче, да ми треба Велику 
Народну Скупгатину у Новом Саду да пошту- 
јемо зато, што je она била за то и што je изја- 
вила жељу, да се уједињење изврти са Срби- 
јом ; TO су сједињење гласали и наши де^гократе 
у Војводини. 

Ja вас молим, господо, да уважите, да није 
ираво и да није демократски оставити њих, што 
су у мањини и оставити их, што су они жртва 
једнога система од махинацпја, који je довео до 
данашњег стања, na молим вас, да примите из- 
вештај Верифиикационог Одбора. (Пљескање и 
одобравање.) 

Uompedcedum др. ИВАН РИБАР : Има 
peta др. Јанко Шимрак. 

Др. ЈАНКО ШИМРАК : Част ми je дати 
ову изјаву на извегатај Верификационог Одбора. 

Овде се имају разликовати два питања. 
Једно je питање конкретно o оспореиим манда- 
тима, a друго je питање принципијелно o пови- 
гаењу мандата. Ham клуб није изаслао свога де- 
легата, зато он у другој тачци није ушао у рас- 
праву нитп he гласати, али држим, да се ман- 
дати иринципијелно повећају у Словепачкој, 
како je то изложено у одбору и како смо то тра- 
жили ja и моји другови, да се мандати повећају 
не само за Босну него и за Далмацију. Зато 
лредлажем, да Народно Представногатво изберо 
тај посебни одбор, који he према статистичким 
подацима решити, колико треба за конкретно 
повећање мапдата, a тај he одбор решпти, како 
се имају бирати. Ти се мандати имају одредити 
не само према статистичким подадима, иего и. 
првма оправдапим захтсвима појединих стра- 
иака. 

Иотпредседиик др. ИВАН РИБАР :  Има 
реч др. Славко MMerah ради личиог обаве- 
штења. 

Др. СЛАВКО МИЛЕТРГБ • Ja сам се само 
јавио зџ реч да рефлектујем на изјаву господина 
4oKHha, у којој je моје име споменуо. Жао ми je, 
што морам да се огравичим само na личну ис- 
правку, иначе бих рефлектовао и на остале 

тачке говора господина ЧокиЈш, јер држим, да 
on кипти од нетачности и неисправности. 

Господин. др. Чокић порицао je у опште 
право Народној. Скушптини, да бира пославике. 
али ja држим после тога, кад je Верификациони 
Одбор то право нама признао, ja не треба o томе 
даље да говорим; ja xohy само у толико да то 
иитање дотакнем, у колико се оно мене тиче. 

Наиме, он ми предбацује, да сам ja ту На- 
родну Скупштину на један незаконит начин са- 
звао. Господо ! Ja сам no прописима наше при- 
времене уредбе морао сазвати ту Народну Скуп- 
штину, јер je то захтевало више од 200 чланова 
Скупгатине. Истина je, да ja то имам да сазовем 
као Председник Велпког Народног Савета, али 
je исто тако истина, да велики народни савет не 
може у том питању ништа мериторнога да реши. 
него има само да прими на знање да 200 чланова 
траже тај сазив и има да изврши тај сазив. Ja, 
господо, нисам могао за времена да сазовем и 
Савет и Народну Скупштину, јер нисам имао ни 
пуних 14 дана времена, да то учиним, a при да- 
нашњим cao6pahaJHHM средствима било je то нс- 
могупе. Ja сам се оправдао пред великим народ- 
ним еаветом и он мој поступак није осудио, a 
тако исто je и Велика Народна Скуптшина при- 
мила то к знању и одобрила. Ja сам у том по- 
гледу потпуно оправдан и незнам од куда др. 
ЧоквЉ долази са тим пребацивањем, које би 
нмала право да ми учини само Скупштина, a 
Скупштина не само да мени није пребацивала, 
uero je мој поступак одобрила. 

Даље, господо, др. 4oKHh спомнње и то o 
мони, a то може послужити и као огледало тач- 
ности и исправности и осталих његових пода- 
така, да сам ja неке поднеске верификациоиом 
одбору поднео, и да они леже овде са мојим пот- 
писом. Ja то овде јавно поричем. Ja нисам ни- 
жакве поднеске верификационом одбору поднео, 
ja нисам прсслушаван и нисам имао ни усмене 
ни писмеие везе са верификационим одбором од 
иочетка заседања овог Народног Представпи- 
штва до даиас. (Др. ЧокиЉ: Поднела je На- 
родна управа.) Ja апсолутно тај поднесак иисам 
потиисао. Даље господин др. ЧокиЉ тврди, a то 
у таквој светлости xohe да изнссе, да сам и ja 
хтео некога да доведем у заблуду, као да сам са- 
чеко, да се донекле концссије учине нама, na да 
сам тек ири крају казао, да ja не могу ништа 
томе у сиоразуму допринети, јер ne могу потпи- 
сати веровпице изван скупштинс изабраним кан- 
дидатима. Ja, господо, то нисам учинио доцније, 
него сам учинио ту изјаву још пре. Ja сам то 
учинио upe него што je мој мандат оверовд>ен. 
Како би и било могуће да као председннк На- 
родне Скушптипе овде у Београду без зпања и 
овлапЉења Народне Скуптшине, издам тим чла- 
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пошгма, који су ван Скупштине изабрани или од 
г-транке именовани, веровиице. To сам ja изја- 
вио, да не могу да потписујем и да не могу ла 
понесвм одговорност и на том сам стајао ол пп- 
четка до данас. Друго ништа. 

To je, господо, што се мене лнчно тиче. 
Врло радо бнх се упустио у претрес и осталих 
истачних иолатака у говору господина дра. Чо- 
Kiilia. али нажалост немам за то могућности. Кад 
MI i се већ није дало, да као предлагач имам за- 
врпшу реч, ja ову прилику морам да употре- 
бим, na да позовем господу посланике, да je то 
од врло великога значаја. како he становигате 
Пародно Представништво нагае уједињене ота- 
пбиие сада na првом кораку да заузме према 
Војвођавској Народној Скупштини, која je про- 
гласила уједиљење без икаквих погодаба. Вој- 
водина се није погађала нгг еа Србпјо>г? пи са 
Краљевством СХС; иије тражила никакве кон- 
цесије, није правила никакве услове, пије тра- 
жила ма какве друге положаје. И ja, господо, др- 
звим, да се мора имати обзира, какав ће тај први 
корак битп, који he ово Народно Представ- 
ништво учинитм прелга Народној Скупттиви 
BoJBobancKoj, коja доиета репрезентује војво- 
ђански народ. 

Потпредседник др. ИВАН РИБАР :  Има 
реч господин Мита Клицин. 

МИТА КЛИЦИН: Господо пославици! 
,Нерадо узимам повово реч у овој ствари, али 
прпиуђев сам да то учивим, јер ме je господин 
др. Чокић личво у своме говору спомевуо. Ja 
сам узео реч само ради личвог објашљења, да 
учпнпм веколике псправке. Очекивао сам од 
господина дра. Чокића, да he се jom јучер ја- 
вити за реч ила гогподива дра. Милетпћа, те бих 
no утврђоиом парламе&тарнон реду и ja узео 
роч да^опровргавм петачне тврдње господина 
Чокића. Међутпм пспало je друкчпје. Потто je 
примање говорпика за господином Чокићем за- 
Bpineno, остаје ми само да ради објатњења ка- 
жем некоЛпко речи. 

Господин др. Чокнћ je говорио оиде o томе, 
шта сам изјавио пред верификационим одбо- 
ром. Напомињем, да cau ja пред верификацио- 
пим одбором дао изјаве на два питања. Прво ме 
je испитивао господпн др. Васиљевић, како je 
тскао избор у Повом Саду. Друго je пнтање, које 
je био поставно господип др. Супарпћ : да ли 
ми послаппци нз Војводипо пристајемо, да се 
три мандата унитте и да се бирају нош 
посланици ? Господа, која су била у верифпка- 
циоиом одбору, знају, да смо ми изјавили, да 
мп Ве иожемо давата пристанак за упнштавање 
тих мандата, већ да то може учинити само Па- 
родпа Скуиштипа, која je иосланике и бирала ; 

a верификациови одбор, ако држи, да има и 
спаге и права, да те мандате повишти, века нх 
попншти. Таква je бпла моја изјава. 

Што се тнче друге примедбе господина дра. 
Чокића o пеком споразумевању између ради- 
кала и демократа, кад je то питање већ покре- 
нуто, да п ja o томе кажем пекблико речи. Ствар 
je овако текла. (Гласови : Ово je говор ! To 
није личио објашњење ! — Граја). Ово je, roc- 
подо, објашњење које je потребво у ивтересу 
саме ствари, 

Господип др. Чокић je казао, како су со- 
цијал-демократе водили преговоре између радп- 
кала и демократа. Ja имам само ово да ковста- 
тујем, да je заиста демократска стравка у Но- 
вом Саду дала социјал-демократској стравди 
пуноиоћ, да преговара с радикалима. To je било 
jom јавуара месеца, a ту су пуномоћ дали — у 
колико се сећам — др. Лаза Марковпћ n 
ГГора Коњевп11. Скзцпјалисте су дошли нама и 
казали, да демократска група желп, да добије 
oi свих осталих страпака призваље. Није де- 
шкратама, веле, стало до тога. колико he ман- 
дата добити. него само, да буду признати као 
страпка. Мп емо одмах заузели становиште, да 
демократској страшш можемо дати два мандата, 
a један мандат xohe>ro да резервишемо за ове 
чланове, којп ne припадају пиједпој страпцп. 
Било je говора дакле o два мапдата за демо- 
кратеку страпку и за један, који би припао чо- 
веку ван страпака. Тако су преговори текли и 
госпола, која г-у прсговарала од стране социјал- 
демократа, одпели су демократској страпци из- 
вештај o резултату тих преговора. Господип 
.тГаза AfapKonnh пристао je na то. Социјалисте 
имају и ппсмепих доказа o свему томе. 

После тога су дошли у име демократске 
страпке други људи и тражили 5, na затим 1 

3 C и -1 мапдата. u нама социЈал-демократе пису 
имали иикакав тајпи уговор. пити смо их пози- 
вали, да преговарају са демократима. Него пх 
je демократска страпка изаслала, да прего- 
варају с нама. 

Ha прпмелбу господина дра. Чокића, као 
да сам ja казао, да су они нзабрави као демо- 
крате, ]гмам да изјавим, да сам ja и јучер рекао. 
да су na мсста, која су била памењена двојидп 
демократа и једном капдидату ван страпака, 
изабрана три нерадивала, и у преиису мога иод- 
веска тако и стоји. Ja сам разјасппо n затпто je 
тако учињепо. To je било због тога, што Скуп- 
штина није шгала пред еобом звавичну лнсту 
демовратске стравве. Huje звала o кавдида- 
тима те странке, јер пх ona није im поставила, 
a пошто je требало поиупитп 24 места, извр- 
шпла je избор, као што сам већ помепуо у свом 
прсђатњем говору. 
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У самој Скупштини није нико рекао, би- 
рамо 12 радикала и то с-у ови, na онда : борамо 
три демократе и то су ови ; бирамо 4 соцнја- 
листе и то еу ови ; бирамо Буп^евце и то су ови. 
нсго je било овако речено : демократска странка 
најављује, да с радикадном етранком ие hc да 
1)ади у Великом Народпом Савету, m у Народиој 
Скуиштини. Пошто je демократека етранка из- 
јавила, да вЉе учествовати у ралу. остале су 
странке изјавиле, да еу волше да учсетвују у 
избору и предлажу 24 лица за послапике, a 
ии.јс })ечено, ово с-у радикали, ово демократп 
и т. д. Према томе није Скуиштина била ни 
у каквој заблуди, нитп je бирала као демократс 
људе, који не ирипадају демократској странпп. 
Демократе није уопште ни бирала, јер они нису 
пристали на сиоразум, нити еу Народној Скуп- 
inTiniii пријавили своје кандидате. Скушптина 
je Mor.ia слободно да бира no свом најбољем 
увереи.у и иико joj ис може намстати своју вољу. 

To je што сам у хатар истине имао да из- 
јавим у овој етвари. 

Известилац др. ХЛЋКО ЕРИЗММ: Го- 
сподо посланици, дужност ми je, да се као извс- 
стилац оеврнем у кратко на изводе поједииих 
предговорника, којп су побијали гачку другу 
всрзФикационог нзвештаја. Поштовапи друг г. 
др. Славко МилетиК приговорио je, што у изве- 
пггају иису нзложеве начелие освове, no којима 
су пзбори одржави, што нису изложена аачелна 
гледишта, еа којих je Верпфикапиоии Одбор 
поједине изборе просудио. Верифшсациони Од- 
бор je држао. да то mije потребно уносити у 
извештај, јер бв то онда значило писатц исто- 
рију евих револуционих тела, свих народних 
већа, a аредмева ее, да je то евима познато. Из- 
нимне прилике тражиле еу, ла u ово Народно 
Представнипггво буде извимвим вачином по- 
етављено. Није ее могло раеписати избо])а. јер 
нпје проведша дшобилизација и јер државне 
грапице jom мпјесу фиксиранв него еу била ona 
позвана тела, која еу рвДресевтовала варод и 
извртила уједип.ен.е. ла евоје представнике у 
Еародно Представвиштво изабере. ТТпје било 
могућв иостаипти једпо једино правило, једап 
пзборпи ред, али je постојало једно мпрално и 
свето пачело a то je: да еве страике иародпе. 
све странке које еу na сиоме барјаку пмале п 
бориле се за вародно уједиљење и ослобођвње, 
да све те етрапке буду размјврно заступане v 
Народпом Цредставништву и то ареко канди- 
дата, који hc оие саме означити. II ja иогу са 
поноеом да устврдим, да je то пачело поттоиаио 
од свадога тела, које je изаелало изасланшсе у 
ово Народво Представнишхво. Дошло се je само 
до мали.ч иеспоразума у три тела : у Пародиој 

(•кушптини у Црној Гори, у Народном већу за 
Босну и у Народној скупвггини у Војводини, 
алп овп веепоразуми вису тако велики, да би 
онај главпп прпнцпп умањилн, јер само ако je 
na томе привципу освоваво Народво Представ- 
виштво, ono може имати потпуно повереш1 на- 
рода. Гоеподив посланик Мита Клицив и Baca 
Квежевић хтели су показатн, као да je Вери- 
фикациови Одбор различно просуђивао једаи. 
другп и Tpchii случај. Међутим иема слпчности 
међу ihiiMa. У Ilpuoj Гори иредложепа je лалба. 
iiiTo нису биралитгр окрузима, али Верифика- 
циони Одбор mije те жалбе морао уважпти. 
јер je постојала одредба Мивистарског Савета. 
да се пзбор обави no Народној Скупштшш. У 
Bočnu иак дошло je до неспоразума међу страи- 
кама, које се виеу могле пагодити, колико ће 
iroja (Јтранка мандата добити, a то зато, што je 
Хрватска Народва Заједаида тражила свих 10 
мапдата. одређених за католике. док муслимав- 
ска органпзација тражила je десет, a било je 
одређедо за Муслимаве свега једанаест. Сад je 
иеко требао да допесе одлуку, a једина вадлежва 
гела која еу гребала да довесу у том лштерном 
спору одлуку бпло je Народнб Веће у Сарајеву 
те Иародпо Behe Хрвата, Срба и Словеваца у 
Загребу, којс je na плеиарној сједиипи одржаиој 
баш овдје у овој скушптивској дворани дпе 30. 
јануара о. г. уставовилја страначки размјер за 
Вбсну, Ga Војводивом пије овако. Господа по- 
славици са ове етраве куће као да еу забора- 
вили ono. mro ее пре два месеца догодило, јер 
ствар je била овако. Предлежао je протеет дра 
Јована Вогданова и десет члавова велшшг На- 
родвог Савета у Новом Саду којим ее оспоравао 
цеоизбор, mio mije уопћеnoовом савету вршеио, 
дали взборе пмаде обавити Вел. народни савет 
илп Иародпа екупштива, и што je Скупгатану 
сазвао сам председвик савета без звања волп- 
ког Народвог Савета. Bn.io je ааведено аадаље 
да сазив &су1пвтиве mije административво пи- 
тање, o коме ее може без ТТар. гкуиштппе ре- 
пгавати : да предоедник вема ирапа да утврђује 
двевни ред. nero да то право има Гавет. пгго са- 
зин Скушптиве вије објављен na 11 дава равије 
у службепим повпнама за Вапат. Бачи-у и Ва- 
рап.у. nero у двим локалпим лпстовима ради- 
калве стравкс и ттб mije утврђено да.чи je до- 
вол.ап број члаиова присуствовао. 

A mro je главво, павсдепо je, да je та Скуп- 
штива одржана арво као стравашса радикалва 
Свушптвна. M ковачво je ваведено. да ппсу прсд- 
ЈГбжени кандидати као иред.чожеппци демократ- 
ciif странке, neio да ј«1 Скупштива бирала као 
демократе кавдидате, којн тој стравци ппјесу 
ирпиадалп. Ситуација je била таква, да се имао 
onaj избор п.m  поииттпти илв испитати ове 
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околности и жалбе те одлуку одгодити. Међу- 
тим, да on војводина била представљена Народ- 
иом Представништву у часу рсшавања питања 
државппх граница, дотло je до шоразума, na 
ге положила важност само на задњи разлог 
жјЈлбе. За то Верификациони извештај нс оспо- 
рана Народно.ј Скуиштшш за Војводпну право 
бирања, него оредлаже на оверовљење све ман- 
дате, изузевпш тројице, јер je њихов пзбор био 
протпшш оном начелу, да страпка буде заетуп- 
л.еиа no евојим предложеницима. , Верифика- 
uiioim одбор (-<■ уверио na оспову пиемених до- 
кумената, да ее Скупштина налазила у блудњи. 
a такође и на основу изјава посланика. Ja С€ 
ва изјаве ве могу позпвати. јер се оне могу и 
опозвати, али ое позивам na пиемен докумспат. 
који су дали у име радикалие страпке гг. Мита 
Клицин п Јовав Манојловић, a који глаеи : »да 
су демократе еаошптили Скушптини имепа ево- 
јпх капдидата. ona би пх п изабрала. Пошто 
то нису учинили, Скупштипа je учипила, тс je 
сама бирала«. Дакле Верификациони одбор вије 
нспитивао ко je крив блудњи, да ли демократи 
што нису предложили евоје кандидате илп пред- 
.кпачп. KOJU inicv Скушптини предложили праве 
дшократеЕе кандидате, noro je констатовао само 
факт, да би Гкуиттипа бирала демократо, да 
су mm бп.-п! предлбжени. 1Дакл€, Верифика- 
циони одбор констатује јодпу чињеницу, која 
je довољав разлог, да та три мандата буду по- 
inmrrena. јер не одговарају опом пачелу, no коме 
треба да буду посланит! изабрани na у Скуп- 
nmimi. Због тога не вређа Народну СЕушптину 

i.iiKo су неки посланици тврдилн извештај 
верифшсацегоног одбора, ако каже да je Скуп- 
iiiTiina била у б.чудњп. пего би je папротив уире- 
дплц ошт. ifojn би казали, да je' Скупштппа 
хотпмпчпо направила једпу етраначку емица- 
лицу. Да гу увреду Скушптини ne нанесвмо, 
ла се извештај верпфикациопог одбоЈт прими. 

Потпредседпш др. ИВАН РИБАР: Тиме 
je, господо, завршена распрана o 11. тачки изве- 
штаја Верификацаоног одбора. Како je већ 
Есасно n како имамо предлог за поимепичво гла- 
сање, ttoje такође захтијева доста времепа. ja 
предлажем, да се данашња сједпица закључи. 

За дневни ред слиједеће сједппцс цреД- 
лажем : 

1. продужење данатњег даевног реда, a 
затим: 

2. извештај Верификациопог одбора од 
22. III. И)19. год. у погледу мапдата Стипана 
Војпића-Тупића : 

3. извештај Верификационог одбора од 
31. ITT. 1919. у погледу мандата Марка Дако- 
вића n Марка Матановића ; 

4. извештај Верификационог одбора од 
8. IV. 1919. у погледу мапдата Хуснијс Ђум- 
ругџића; 

б.извмптај    Иерпфпкацпоног   одбора    од 
11. V. 1919. год. у тшгледу мапдата дра Радоја 
Јовмовића: 

6. извеппај Верифшсгшдоног одбора од 
10. V. 1919. год. у погледу мандата дра Лазара 
Дамјапонпћа n Cnacoja Пилетића : 

7. пзвештај   Верификационог   одбора   од 
12. V. 1919. год. у погледу мапдата пародпнх 
послапика пз Јужне Србије и 

8. извештај   Верификацишог   одбора   од 
13. V.  1919. год. у погледу мапдата дра Mn- 
хајла Шупшаловића. 

lipnja .m Скупштина предлолсени дневни 
ред ? (llpv.vn). 

C TiiM дневвим редом закључујем даиашњу 
ееднииу, a вдућу уричем за еутра у 15 часова. 

Седница je закључена 21 час. п 30 минута. 

Видео ескретар 
Др. Паввл Пеетогнпк 

И нтерпелацијо 
'il. редокног cacjimica 

привременог Народног Представништва 
државог на дан 15. маја 1919. годице у Беогрдду. 

[n te г p е I M f i j ;i občin in okrajnih »aetopov bivše vojvodinte Stajereke 
potoni  komunalnega kreditnega zavoda  v  Gradcu. 

poslanca  dre.   Vekoel'ava   Kuko veča   in  tovarišev 
na  ministre financ, notranjih  in zunanjih  zadev za- Komunalni kreditni zavod vojvodine Stajereke y 
radi uedopuetncga vmešavanja činiteljev CTemške Av- Gradcu je poslal med drugimi občinskem n uradu ol>- 
etrije   v rimmnio upravo k državi SHS pripadajočib čine Trbovlje obračun z dne 12. 11. 1919., št. 1(111, 
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glasom katerega naj bi bik ta občina dolžna imenova- 
nemu inozemekemn zavodu na stroških nabave VI. 
avstrijskega vojnega posojila znesek 1,303.424: K 53 
v. Z dopisom 28. II. 1919., štev. 159 naznanja isti 
zavod Okrajnemu zaetopu v Celju, da mu dolguje na 
V. avslrijkem vojnem posojilu še 6,203.800 K, pri 
čemur so obračunani v brteme celjskega okraja režijski 
stroški tega zavoda za nakup papirjev v ogromnem 
znesku 14.498 K 9() v. Ptujski okrajni zastop je obre- 
menjen pri ietem zavodu na jednak način s stroški 
nabave V. in VI. vojnega posojila v znesku 6,000.000 
K, vsi okrajni zastopi naše države, ki so prej pripa- 
dali vojovodini Štajerski, za nad 20,000.000 K in slo- 
venske občine za nad 30,000,000 K. 

Ker te občinte in okrajni zastopi znatnega lastne- 
ga premoženja nimajo, jamčila bi edino davčna moč 
dotičnega dela naše <iržave tuji državi za dolg 
50,000.000 K. 

Po ustavnih določbah, ki so veljale v bivši voj 
vođini Štajerski, nima imenovani komunalni kreditni 
zavod niti pravnega obstoja že od trenutka svoje usta- 
novitve naprej, tem manj pa po razdelitvi ozemlja 
bivše vojvodino Štajerske vsled narodne samodločbe, 
ker je en del te dežele pripadel naši državi, en del pa 
Nemški Avstriji in očividno Nemška Avstrija sedaj 
ni upravičena, sama potem zavoda, ki je bil ustanovljen 
za prej dvem narodnostim skupno domovino, uvelja- 
vljati kake zahlevke proti občinam in okrajem naše 
države.Takomunalni kreditni zavod je bil ustanovljen 
od deželnega odbora vojvodine Štajerske 8. XI. 101 fi. 
v zvezi e cesarsko odločbo z dne 17. XII. 1916. in 
sklepom deželnega odbora z dne 13. X. 1917. in ce- 
sarsko odločbo z dme 13. XII. 1917. Po § 1. svojih 
pravil ima ta zavod edino namen, dajati posojila voj- 
vodini Štajerski sami in njenim okrajem in občinam, 
da se na ta način dobi kar največ vojnega posojila za 
Avstrijo. Ne daja pa ta zavod sploh nikakih posojil 
v gotovini, ampak le v lastnih obveznicah, katerih 
podlago tvorijo začasno le terj'atve zavoda, katere ter- 
jatve pa zavoil še-le v prihodnje pridobi z posojili 
nasproti občinam. Še-le ako bi deželni odbor štajer- 
ski sklenil, jamčila bi glasom pravil tega zavoda zanj 
vojvodina Štajerska. Po takega sklepa deželnega zbo- 
ra seveda ni nikdar prišlo, ker je cesar 27. VII. 1914. 
deželni zbor štajerski in vse druge zakonodajne zbore 
zaključil in nikdar niso bili več sklicani. 

Za tako kreditno zadevo, kakor je jamstvo dežele 
za kreditni zavod, je po § 20. štajerskega dež. reda 
z dne 26. II. 1861. št. 20 d. z. potreben pravilen sklep 
deželnega zbora, ter sklep deželnega odbora za ve- 
ljavnost nikakor ne zadostuje. Deželni odbor ima po 
§ 2*i. dež. r. voditi, kar se sicer samo ob sebu razume, 
le navadne upravne posle. Obremenitev dežele z jam- 
sTvom.7(),(l00.000 K, za kateri znesek naj bi se izdale 
obveznice, pa gotovo ni navaden upravni posel. Usta- 
novitev komunalnega kreditnega zavoda je smatrali 
tora j le kol pogojno, ki bi bila dobila pravno podlago 

še-le v trenutku, ko bi bil deželni zbor naknadno odo- 
bril predlog deželnega odbora, kar je pa vsled ras- 
pada Avstrije in razdelitve vojvodine na območje dveh 
držav za vedno izključeno. Treba je gotovo mnogo 
samolastnosti k temu, da pravno nteobstoječa korpo- 
racija komunalni kreditni zavod v Gradcu danes stavi 
celo na javne korporacije tujih držav milojnske zah- 
teve in jih še sedaj za svoje mečuvene, nepostavne ma- 
nipulacije zaračunava kakor v slučaju celjskega 
okrajnega zastopa kar po 14.000 K režijskih stroškov. 

Ce bi bil kredit občinam dan v resnici v gotovini 
in bi bile občine dejansko kupile dotične papirje voj- 
nega posojila ter jih prejele, bi bil položaj nekoliko 
resnejši. Togda to ni bil nik'ader niti namen ustanovi- 
teljev komunalnega kreditnega zavoda. Z dopisom 
z dne 18. XI. 1916., štv. 33.540 — I K 3 je namreč 
štajerski deželni odbor pisal okrajnemu zastopu v 
Oeljn in drugim javnim korporacijam, da je sklenil 
ustanoviti komunalni kreditni zavod v Gradcu, le da 
bi omogočil podpisovanje vojnćga posojila onim jav- 
nim telesom, ki nimajo niti gotovine niti nepremičnin, 
ki bi jih zastavila v to svrho. Obveznice, v katerih ta 
zavod izključno daje posojila, so namenjene le v to 
svrho, da služijo kot podlaga za podpisovanje vojnega 
posojila — za avstrijsko državo. Za zavod toraj nima 
značaja resničnega denarnega zavoda in tudi dejansko 
ni bil nikdar kak samostojen zavod, ampak le upravni 
organ deželnega odbora štajerskega kot nekega agenta 
avstrijske vlade za potpisovauje vojnih posojil. Glasom 
dopisa deželnega odbora štajerskega z dne 18. XI. 
1916. ta odbor namreč nujno pričakuje, da okrajni 
zastopi nmudoma in najkasnejle do 5.. XII. 1916. že 
naznanijo svoje sklepe in sicer, da so podpisali pri- 
meren visok znesek vojnega posojila to je : 5 krat ni 
do 10 kratni znesek v celem okraju predpisanih dr- 
žavnih neposrednih davkov, toraj celjski okraj naj- 
manj 1,858.000 K do 3,717.000 K. In ravno isti de- 
želni odbor je v seji 25. IV. 1917. dozvolil na podlagi 
pravil le umetno in pogojno ustvarjenega komunal- 
nega kreditnega zavoda celjskemu' okrajnemu odboru 
proti zadolžnicam ne le 3,717.000 K, toraj 10 kratni 
znesek direktnih davkov, ampak še povrh 1,486.800 
K. Štel pa ni niti kreditni zavod niti deželni odbor 
okrajnemu zastopu niti vinarja, ampak je oddal ko- 
munalni kreditni zavod vojni posojilnici zadolžnieo 
tega zastopa čez 3,717.000 K, toraj dal avstrijski dr- 
žavi podlago za izdanje vojno-posojilnih papirjev v 
enakem znesku, sam pa pridržal še zadolžnieo istega 
okrajnega zastopa čez 1,186.800 K, za katero je okraj- 
nemu zastopu odobril in pridelil le enaki znesek last- 
nih obveznic; brez kakega stvarnega kritja. Varovala 
se je le oblika, vse pa je bila le fikcija. 

Jednako se je postopalo proti občinama, kterim 
je odmeri] in obenem dovolil isti deželni odbor zne- 
sek, ki ga naj dolgujejo niti pravno niti dejansko ob- 
stoječtemu komunalnemu kreditnemu zavodu. Seveda 
je bil zapisan vsled lega skupno ne le 5 kratni ali 10 
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kratai   ашрак    20   kratni   znesek   v    okraju   pred- 
pisanega   neposrednega   državnega   davka   temu   do- 
mišljenemu    zavodu    v    breme    naših    javnih    kor- 
poracij, ker je tudi deželni odbor še povrh v lastnem 
imenu podpisal za deželo enak znesek, obremenil je 
fam pri sebi oziroma navidezno pri komunalnem kre- 
ditnem zavodu davkoplačevalce istih občin celo za vi- 
sokost vsega direktnega davka za dobo 30 let naprej. 

V dopisu št. 2521 naznanja ta čudni kreditni za- 
vod na pr. občini Blanci, da je deželni odbor dovolil 
posojilo G.000 K, da bode zato občino nabavil odgo- 
varjajoče  vojno   poeojilo  ter lombardiral  s  75%  pri 
banki,  in še povrh posojilo  2.400  K,   ktero   izplača 
z lastnimi obveznicami, ki jih pa obeneni obdrži kot 
varnost. Pravi pa izrecno v tem dopisu, da se s podpi- 
som odgovarjajočih zadolžnic ne povzroči nikaka za- 
dolžitev v  pravem  ропкпц  besede,  kajti  komunalno 
posojilo ste vsak čas lahko z vrnitvijo   obveznic   po- 
ravna, če jih ne bode  več treba  za  kritje nabavne 
cene vojnega posojila. Izguba na  kapitalu je izklju- 
čena, piše 14. ХГ. 191(). c. kr. namestnik grof Clary. 

Z dopieom okrajnemu zastopu v Konjicah z dne 
18. XI. 1916., štev. 33.541/1 — K — 4 izjavlja de- 
želni odbor zopet, da je komunalni kreditni zavod voj- 
vodine Štajerske ustanovil baš v namen pomnožitve 
vojnega posojila, in da občinam omogoči dobiSek obe- 
tajočo kupčijo. Mariborski okrajni glavar 'VVeiss piše 
občinskemu uradu Sv. Križ pri Mariboru celo dne 29. 
XII. 1916., št. 21)74 — pras., da za podpis vojnega 
posojila ni treba nobene gotovine, tudi ne nastane za 
občino nobeno obmnenjenje, ako podpiše vojno poso- 
jilo. Toraj se tudi najrevnejša občina  lahko  udeleži 
podpisovanja.   S   podpisovanjem   vojnega   posojila   ne 
žrtvuje občina baje ničesar. Ta sam okrajni glavar je 
zapeljal na ta nač'n 169 kmečkih občin, da so pri ko- 
munalnem kreditnem zavodu v Gradcu na V. avstrij- 
eko vojno posojilo podpisale 1,419.550 K. Seveda pc 
njegovi, menda pač morodajni jKrjasnitvi ol)čine s tem 
ne žrtvujejo oidesar. Štajerski deželni odbor si je sicer 
dal predložiti tudi zapisnike sej, v katerih -o okrajni 
in občinski zastopi o zadolžitvi pri    njegovem komu- 
nalnem kreditnem zavodu sklepali. Ni ga pa obiralo 
take spleke potrditi vkljub protestu onih zastopnikov, 
ki so zastopali resnično večino okraja, oe je le umetna 
nemška većina glasovala za zadolžitev okraja ali ob- 
čine. Glasom zapisnika okrajnega zastopa v  Rogatcu 
z dne 5. julija 1917. ja ta okrajni zastop sklenil na pr. 
podpisati   VI.  vojno  posojilo  v   znesku   1,000.000  K 
■/■   izneno   pripombo,   da  so   proti   predlogu   glasovali 
Slovenci, in glasom zapisnika seje z dne 4. XII. 1917. 
VIL vojno posojilo po 350.000 K, oboje proti glasom 
Slovencev. Slovencev jle v tem  okraju 99^, deželni 
odbor je pa vendar preti njihovi volji zadolžil okraj 
za 2,000.000 K vojnega posojila. 

Komunalni kreditni zavod tudi navadno ni bil 
zadovoljen z zneski, ktere so občine sklenile podpi- 
sati, ampak je samovoljno pripisal viSje svote v obra- 

zec vposlanih zadolžnic vkljub protestu občin, na pr. 
glasom poročila okrajnemu zastopu v Celju z dnie 19. 
VIII. 1917., štev. 1691 občini Kalobje, kteri se je 
vpisal v zadolžnieo mesto od občine dovoljenih 10.000 
K znesek 14.000 K, ali občini Teharje mesto 57.000 K 
znesek 79.000 K. Glasom sejnega zapisnika občine 
v Novi cerkvi z dne 10. XII. 1916. je prečital župan 
tte občine od okrajnega odbora med sejo dospelo nujno 
pismo, naj občina podpiše 83.500 K vojnega posojila, 
vkljub tomu, da je dne 29. XI. 1916. bilo sklenjeno, le 
po svoji moči iu mišljenju podpisati in plačati v goto- 
vini 8.400 K. Zupan Cilenšek občine Št. Pavel pri 
Preboldu poroča okrajnemu odboru v Celju z dopisom 
z dnle 12. XII. 1916., štev. 1794, da se je vsled pri-, 
tiska tega okrajnega odbora sklicala že drugokrat seja 
občinskega zastop.i, da se zviša dovoljeni znesek voj- 
neg posojila 12.000 K, da se pa večina namenoma ni 
seje udeležiti hotela ter bi prisilno klicanje tretjič ne 
imelo zaželjenega pozitivnega vspeha. Kavnotako se je 
moral opravičevati župan Klinar občine Svetina z do- 
pisom okrajnemu odboru v Celju z dne 2. prosinca 
1917., šts 1016 — 16, da je zastran V. vojnega poso- 
jila sklical 3 seje in se trudil na vse načine, da bi pri- 
dobil odbornike za podpis, a vse zaman. Ker so bili od- 
borniki nepristopni je pa župan sam podpisal iz last- 
nega premoženja nekaj vojnega posojila. Županstvo 
občine Okolica Št. Jur ob južni železnici poroča 16 
III. 1919. pod štev. 473, da se je zadolžnica dne 8. 
XII. 1916. štev. 2342 okrajnemu zastopu v Celju ne- 
podpisana vrnila. Vladni komisar dr. Fasching in 
okrajni glavar baron Miiller sta pa vteudar na vse 
mogoče načine zahtevala, da mora občinski odbor 
vojno jMjsojilo podpisati in sioer 10 krat toliko, kolikor 
plača oela občina vsega davka na leto. Toda odbor ni 
hotel podp:sati. Tez nekaj dni je bil župan povabljen 
na okrajni zastop in prisiljen dolžno pismo podpisati, 
tako da je brez glasovanja župan sam na zadolžnic; 
podpisan. Vendar je po predlogu okrajnega komi- 
sarja dra. Faeohinga z dne 11. ХЦ. 1916., štev. 886 — 
17 deželni odbor štajerski to občino zadolžil na V. 
vojnem posojilu pri komunalnem kreditnem zavodu 
z 192.900 K in 77.200 K. 

Slišali smo pač že, da so velesile svoječasno za- 
plenile za gotovo dobo carinske prejemke Turčije, 
toda s privoljenjem necivilizirane Turčije, ne pa na 
ta način, kakor to skuša štajerski komunalni kreditn' 
zavod, ki booe zapleniti davčno moč velikega dela 
naše države za dolga desetletja v naprej. 

Motil bi se pa tudi, kdor bi štajerskemu deželne 
mu odboru pripisoval natančno poskušanJL', ali so bili 
sklepi o zadolževanju pri komunalnem kreditnom za- 
vodu s strani okrajnih zastopov in občin vsaj po 
obliki pravilni, in ali so odgovarjali zakonitim 
predpisom. Upravno sodišče na Dunaju je z odločbo 
z dne 25. IV. 1916., številka 4865 izreklo: 
»Predpogoj odobritve važnih upravnih poslov ob- 
činske   uprave s strani  okrajnega zastopa je popol- 
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noma pravilno sklepanje občinskega zaetopetva. Vi- 
šjega odobrenja je sposoban le ukrep, pri kterlem чо 
se varovali vsi zakoniti predpisi, po kterih se je pravni 
čin od pristojnih činiteljev odredil ; kajti odobrenje 
pravnega posla se more izvršiti vendar-le, če ee vestno 
pretehtajo vse ugodne in neugodne okolnosti, ki so 
merodajne za korist občine«. Trajna obremenitev ob- 
činie, kakoršno je predlagal občinam deželni odbor 
štajerski z vabilom glede podpisa V. vojnega posojila 
18. XI. 1916., št. 33.538/1 — KI, ima toraj za ue- 
tt.vni predpogoj postopanje po predpisih občinskega 
reda v smislu zakona z dne 2. majnika 1804., št. 5, d. 
z. Deželni odbor je sicer s tem okiieom npozoril občine 
na določbo § 34. obč. r., da se mora sklepati o voj- 
nem poHojilu v redni odborovi seji, toda ukazal je 
glasovati — ne o glavnem vprašanju, ali naj se ob- 
čina sploh spušča v tako nedopustno podjetje, ampak, 
— le o višini posojila, ki ne sme biti občanov, srn'e pa 
doseči 10-kratni znesek. Akoravno po § 75. obč. r. sme 
občinski zastop sklep o trajni obremenitvi v potrjenje 
predložiti šele potem, ko se je izvršilo o tlern zboro- 
vanje in glasovanje volilcev, vendar je bilo treba po 
dotičnem strogem ukazu že prej in sioer do 5. XTL. 

]!)!(;. sklep o vojnem posojilu predložiti deželnemu 
odboru. Zapisnik o sklepanju volilcev je po tem ukazu 
sicer predložiti obenem s sklepom občinskega zastopa 
okrajnemu odboru v potrjenje. Toda deželni odbor 
je predložil občinam v naprej obrazec za tak zapisnik. 
ki se mora glasiti v svojem zaključku v seh slučajih ; 
»Ta predlog je ,toraj eprcj'et«. Tozadevni zapisnik 
glede občine Trbovlje o zborovanju volilcev zaradi 
glasovanja, ali naj se sklep občinskega odbora o pod- 
pisu VI. vojnega posojila piledloži v višje odobrenje, 

' z dno 5. majnika 1917. izkazuje, da ima občina 1890. 
volilnih upravičencev, da pa na to velevažno zboro- 
vanje sploh nikdo ni prišel : Od deželnega odbora vna- 
prej za vse slučaje predpisano besedilo zapisnika o 
takih zborovanjih pa pravi, da se smatra, da odsotni 
volilci soglašajo /. odborovim predlogom. Predlog je 
turaj sprejet. Akoravno se nikdo ni priglasil 'k glaso- 
vanju, mora se smatrati, da je vseh izostalih 1890 
volilcev zadovoljenih z obremenitvijo občim- 
z 1,400.000 K, kar pumeni neposredni državni <lav;ik 
vseli občanov za 15 let. N"a podlagi teh zapisnikov se 
je drznil okrajni zastop v Laškem potrditi od de- 
želnega odbora ukazano zadolžitev občine in je deželni 
odbor dovolil potrebnu posojilo v svojem komunalnem 
kredit nem  zavodu. 

Tudi pri skoro vseh ostalih občinah je izvrševal 
svojo nadzorovalno dolžnost okraj kakor deželni odbor 
jednako. Ker na pr. občina Spodnji Šentjakobski do1 

ni imela občinskega zastopa, ampak kakor sploh 
mnogo občin le začasnega vladnega komisarja, poslal 
jc ta začasni vladni komisar obrazec za sejo občin- 
skega odbora o sklepanju zaradi V. vojnega posojila 
nei'/pojljnjen lokrajnemn zastoku /v Mariboru s pri- 
pombo nazaj, da  vabilo  občinskih odbornikov k seji 

odpade, da je podpisani za začasno oskrbovanje občin- 
skih poslov postavljen kot vladni komisar, in da je 
toraj s'am sklepal, koliko vojnega posojila ta občina 
podpiše. Nadzc.rovalna oblast ni videla nenamenje- 
nega dovtipa niti v tem uradnem poročilu, ampak je 
okrajni odbor mariborski kakor tudi okrajni zastop. 
v redni seji dne 19. VI. 1917., št. 1478, vzel tudi v tem 
slučaju podpis vojnega posojila v znesku 20.000 K 
z odobrenjem na znanje. Vladni komisar občine Blan 
ca Ivan Robek je pa dobil ofl komunalnega kredit- 
nega zavoda vrnjene glede V. vojnega posojila vpo- 
slane zadolžnice čez 5.000 K in 2.400 K, ker jc treba 
še podpisov 1 občiniskega svetovalca in 2 odbornikov, 
ter je ta zavod pritiskal na občino, da se ti nedostatki 
izpopolnijo in zadolžnioe vrnejo. Kljub tozadevnemu 
dopisu z dne 28. X. 1918. vladni komisar občine 
Blanca ni ustregal zahtevku in so dotične nepodpisane 
zadolžnioe še v njegovih rokah in toraj pač ne more 
biti niti z daleka govora o kaki prevzeti obveznosti 
občine. Vendar je obremenjena imenovana občina gla 
som dopisa komunalnega kreditnega zavoda z dne 
28. II. 1919. z zneski V. vojnega posojila 5.000 K in 
2.000 K toraj brez vsake listino! Isto velja o občini 
Brezje pri Rtudenieah, ktera jc obremenjena brez 
vsake podlage s V. vojnim posojilom 15.000 in 6.000 
K, za ktero se niso podpisale nikake zadolžnice. Takih 
slučajev je mnogo. Ptujski okrajni zastop je sklenil 
podpisati 0,000.000 K V. in VI. vojnega posojila v 
svojem imenu in odobril 938.900 K V. in 909.400 K 
VI. vojnega posojila za občine okraja. Seja okrajnega 
zastopa ptujskega z dne 12. VI. 1917. pri kteri se je 
sklenilo okraj obremeniti s 3,000.000 K in njega 
občine z 909.400 K VI. vojnega posojila, je pa bila 
nesklepčna, ker je bilo izmed vseh 37 članov nav- 
zočnih le 18 članov. Vendar je deželni odbor odobril 
ta očividno protizakoniti sklep in zadolžil okraj in 
občino za blizu 10,000.000 K. Okrajni zastop mari- 
borski je zadolžil lastni okraj z 1,000.000 K V. in 
250.000 K VI. vojnega posojila in občine okraja 
z 1,419.550 K V. vojnega posojila v nesklepčnih sejah 
T. XII. 1910. in 19. VI. 1917., pri kterih je izmed 3C 
odbornikov bilo le 15 odbornikov navzočnih. Okrajni 
zastop v Gornjemgradu je najel dolg 700.000 K za V. 
vojno posojilo v seji dne 19. XII. 1910. ob navzočno- 
sti le 10 izmed izvoljenih 32 članov, toraj nepostavno. 

če se v smislu § 81. zak. z dne 14. VI. 1800., št. 
19, d. z. razpusti okrajni zastop mora se nova volitev 
razpisati najmanj v 0 tednih. Za začasno vodstvo po 
slov se sme postaviti vladni komisar, ki pa sme 
opravljati le navadne posle; Le v slučaju nujne sile 
sme kaj iziiednega ukreniti. Načelno pa ne sme odlo- 
čevati v zadevah, -o kterih odločuje okrajni zastop po 
svobodnem prevdarku. Komisar toraj v smislu ple- 
narnega sklepa upravnega sodišča na Dunaju z dne 
9 ITI. 1898. prekorači svoj delokrog, če iz okrajnih 
sredstev dovoli za vodovod one izmed občin okraja 
-podporo. Da  komisar  toraj ne  sme vojnega  posojila 
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v imenu okraja podpisati in ne potrditi takih občin- 
skih sklepov, je več nego jaeno. Avstrijska vlada je 
pa na ojovenskem Štajarskom iz nenaklonjenosti na- 
sproti slovenskemu prebivalstvu razpustila vse važ- 
nejše okrajne zastope in postavila — ne za dobo 
postavnih 6 tednov, ampak — za več nego 6 let, za- 
časno vladne komisarje n. pr. za okraje Slovenska 
Bistrica, Konjice, Brežice, Celje. Vendar pa je odo- 
bril deželni odbor, da je tak komisar zadolžil z 
vojnimi posojili n. pr. okraj Slovenska Bistrica z 
;i ,200.000 K in sicer komisar dr. Kramer, okraj Ko- 
njice s 700.000 K V. vojnega posojila z zadolžnico 
z dne 30. V. 1917 in sicer komisar Franc 
Bossek, okraj Brežice s V. in VI. vojnim posojilom 
440.000 K in sicer komisar baron Alfred Moscon, 
okraj .Celje pa s 15.000 K III., 20.000 K IV., 
5,203.800 K V. vojnega posojila in sicer vladni ko- 
misar dr. Fasching. Ti okrajni komisarji so ietotako 
nezakonito odobrili pristojnim občinam naložena voj- 
na posojila. Vsi ti člani se morajo smatrati očividno 
kot neveljavni in za prizadete okraje in občine kot 
brezpredmetni, v kolikor se ni štela gotovina. 

Ce hočemo preskušati veljavnost sklepov okraj- 
nih zastopov, okrajnih odborov, okrajnih komisarjev 
in deželnega odbora glede najetja posojil za občine1 

in okraje, govori tozadevno § 54 zakona o okrajnih 
zastopih z vso jasnostjo. Po ti zakoniti določbi sme 
okrajni zastop najeti posojila ali jamstva, toda le po- 
sojila in jamstva, ki se nanašajo na potrebe dotičnoga 
okraja, nikakor pa ue za habsburško dinastijo, da дв 
moro še naprej vojskovati. Nobeno posojilo ali jam- 
stvo, če bi se tikalo tudi le okraja, pa ne sme 
presegati 10^ v okraju predpisanih davkov z vra- 
čunanjem dosedajnih obveznosti okraja. Vsi okraji so 
pa imieli že več nego 10% direktnega davka prejšnih 
obveznosti za lastne potrebe, na kar se pri dovolje- 
vanju vojnih posojil sploh ni oziralo. Ker se pa vojno 
prsojilo ne tioe okraja, ampak se nanaša na zadevo, 
ki nima z okrajem nobene zveze, presoditi je vpra- 
šanje sklepanja o vojnem posojilu po zadnjem stavku 
S 54 navednega zakona, ki pravi, da jo za druge kre- 
ditne operacijo potreben poseben deželni zakon. Brez 
ozira na znesek, kterega določi občina ali okraj za 
vojno posojilo, potrebno bi bilo v redni seji deželnega 
zbora štajerskega o tem sklepati, v nasprotnem slu- 
čapi je vsak tak sklep, če ga je tudi stokrat potrdil 
okrajni odbor ali zastop ali komisar ali deželni odbor, 
pravnone\4>ljaven. Deželnemu zboru se pa ni dala v 
nobenem slučaju možnost, o tem sklepati, ker ni bil 
sklican. 

Ta dejanski stan o postopku pri podpisovanju 
vojnih posojil sem navajal podrobno no iz vzroka, 
ker se mi zdi potrebno ,• vsakem posameznem slu- 
čaju' dokazovati veljavnosti ali neveljavnost podpi- 
sovanja vojnih posojil s strani občin in sploh javnih 
korporacij, marveč z namenom dokazati, kako malo 
resnosti je. bilo pri teh korakih, ki so bili sposobni 

nas v neugodnem slučaju v pravem pomenu besede na- 
ravnost gospodarski zasužnjiti tujim svrham. Imamo 
pa še iza časa stare vlade tudi načelne zakonite do- 
ločbe, iz kterih .jasno sledi, da se vsem opisanim 
sklepom brez ozira na že naštete pomanjklivosti mora 
odreči veljavnost. Vse občine in vsi okrajni zastopi, 
naj so bili sklepčni ali pravilno zastopani, ravnali so 
namreč z ozirom na določbo državnega temelnega za- 
kona z dne 5. III. 1862, št. 18, drž. z. o državnem 
občinskem zakonu čl. XVIII in tudi z ozirom na 
§ 48 zakona o okrajih zastopih protizakonito, so pre- 
koračili svoj delokrog in so sklepi nični, zlasti v ko- 
hkor še niso izvršeni. Delokrog okrajnih zastopov 
po teh določbah obsega le notranje zadeve okraja, ki 
se tičejo skupnih koristi prebivalstva okraja. Inte- 
resi habsburške in hohenzollernske dinastije pa niso 
notranja zadeva okraja v slovenskem delu bivše voj- 
vodine Štajerske in toraj noben okrajni zastop ni smel 
sklepati o nabavi bojnih sredstev za te tuje interese 
ter odobriti tozadevnih sklepov občin. Kjer se je 
pa nasprotno postopalo, prekoračili so okrajni zastop? 
svoj delokrog in so njihovi ukrepi nični, njih izvr- 
šitev nedopustna. 

Tudi upravno sodišče dunajsko je glasom od- 
ločbe z dne 8. IT. 1905, št. 1375 na tem stališču, ko 
pravi, da okraj uiti ni upravičen za kulturne in do- 
brodelne svrhe kaj prispevati, če se učinek naj nanaša 
na tuje kraje. Po odločbi z dne 11. V. 1908 preko- 
račil je okrajni zastop svoj postavni delokrog že v 
slučaju, ko je dovolil iz sredstev okraja prispevek 
v podporo narodnih manjšin drugih okrajev. 

Da je vojno posojilo brez vsake zveze s koristmi 
kake občine ali kteregakoli okraja, je jasno. Da ni 
notranja zadeva občine ali okraja, je razvidno vsa- 
kemu pametnemu človeku. Če je občina o tem skle- 
pala in je o tem odločal okrajni zastop, je to danes 

. za nas ravno tako neobvezno in neveljavno, kakor če 
bi bil sklepal o zadevah v Afriki ali Avstraliji. K 
večjemu je postopal ta ali oni činitelj na svoj račun 
če tudi niti takemu stališču ne moremo in ne smemo 
pritrditi. Sploh nam je presojati zadevo, ki je oči- 
vidno javnopravnega značaja, iz današnjega državno- 
pravnoga stališča. Tudi če hi bili ostali še v naprej 
v slan" Avstriji, bili bi sklepi o vojnem posojilo in 
vsi podpisi dotičnih zadolžnic neveljaven čin. Danes 
smo pa nova država, celo državljani zmagovite dr- 
žave smo, najmanj pa popolnoma samostojne in su- 
verene države. Le če bi nas ustvaritelji naše države 
obvezali k plačilu, ali če bi se nam kot pogoj med- 
narodnega priznanja naložilo .plačilo prej še ne izpol- 
njenih obvez, ali če mi bili dogovorno med našo dr- 
žavo in drugimi činitelji izpolnitev take obveze 
sprejeli, moglo bi biti vprašljivo, ali nas vežejo take 
vojno-posojilne obveze, kar je pa vse smatrati kot 
izključeno. 

Najodličnejša pravica suvereno države je raz- 
polaganje  z  davki  oziroma- nalaganje  davkov.    Niti 
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trenutek ne more naša vlada pripustiti, da bi komu- 
nalni kreditni zavod v Gradcu razpolagal z davki, ki 
уо jih dolžni naši državljani le svoji državi, in ki 
zavodu tuje države ne morej-o elužiti niti kot jametvo 
kake tirjatve za nabavo vojnega posojila. Dotična 
samaobsebi neumeetna in tudi v starih državno- 
pravnih razmerah nedopustna določba zadolžnic, da 
ima odločevati o sporih graško civilno sodišče, no 
more priti niti najmanj v poštev in bi ee vsaki more- 
bitni razsodbi od strani naše države morala odreč' 
izvršljivost. 

V vsaki pravni državi odločuje o plačevanju dav- 
kov le upravna in ne sodna oblast. Seveda le činitelji 
upravo naše države morejo odločevati o porabi našim 
državljanom predpisanih davkov, če ni bilo- izdajstvo 
žo prej pripuščat1, da se občine in okraji zlorabljajo 
za nabavo sredstev vojevanja, gotovo bi danes bilo 
izdajstvo, en sam vinar iz javnih virov, toraj tudi iz 
običnskih in okrajnih davkov porabiti 'ali plačati za 
vojne stroške nam nasprotnih sil, ki pravno sploh ne 
obstajajo več. 

Tozadevno stališče mora z vso jasnostjo zavzeti 
tudi naša" vlada, ne le da varuje svoje financijelne 
interese, ampak kot suverena sila svoje dostojanstvo, 
in da kot mednarodno veljaven činitelj zavrne vsako 
nedopustno vmešavanje tujih korporacij v naše no- 
tranje zadeve. 

Zato si dovoljujem vprašati gospoda ministra 
za finance in za notranje zadeve oziroma tudi go- 
spoda ministra zunanjih zadev, kako stališče zavze- 
majo proti vmešavanju komunalnega kreditnega za- 
voda bivše vojvodine Štajerske v Gradcu, ki je še 
tekom meseca svečana t. 1. uveljavljal zoper upravne 
enote našo države dalekosežne tirjatve za nabavo 
vojno-po&ojilnih papirjev bivše Avstrije? Kako so 
pripravljeni varovati občine in okrajne zastope na 
sproti tem državnopravno nedopustnim tirjatvam? 
Ali so pripravljeni prepovedati javnim korporacijam 
našo države vsato vplačilo na račun vojnih posojil 
podpisani]]  na korisl   avstro-ogrske monarhije? 

Beograd. 14. V. 1919. 

Dr.   V'ekoslav Kukovec i drugovi. 

Dr. Pe<?totnik s. r. TJibnikar s. r. 

Tvan Kejžar s. r. 

И H T e p п o л a ц n j a 

fia господир Министра Финансија. 

Цриликом борављења Српске Владе иа 
Крфу, a у почетку прошле године н у 1917. год. 
исплаћена je no тц сазнању Београдској За- 
лрули гума од две етотине хиљада Франака из 
држаппо благајне. 

Питам Министра Фипанснја. да ми одго- 
вори.: 

1. J е л и и с т и н a, да je из државне бла- 
гајие исплаћено ових 200.000 фр. ? 

2. AKO je исплаћено, и онда на име чега и 
no каквој обавези je то учињено ? 

3. AKO je то држава дуговала Београдској 
Задрузи да ли je Taj дуг био у ерпекој илп 
француској монети ? 

4. Да ли je у том времену државна благајна 
■и осталим својим повереницима — приватшш 
лицнма ■— исплаћивала целокупна потражи- 
вања или им je услед немогућности давала ио 
мале ограничене суме — аконто, онда зашто je 
учињен у том погледу изузетак са Београдском 
Задругом ? 

б. Je .ni кредит за исилату одобрио пар- 
ламентарни скупштипски Одбор. 

15. маја 1019. год. Интерпелавт : 
Живојин Златић с. р. 

народни посланик. 

na 
.Иитерп е л аци j a 

a господина Председника Министарског Савета 
и господина Миниетра Војног. 

По закону o инвалидској потпорн пррдвп- 
beno je, да иввалидска потпора тече од дапа 
поднете молбс за тражење инвалидске потпоре. 
Приликом доношења овог закова и ове заковске 
одрсдбе, заководавац je имао у вилу нормалне, 
па ма то било п ратне прилике у земљи ; том 
нриликом дакле није се могло предвидети и оно. 
тто je настухшло, —наШе повлачење ван гра- 
нппа наше TepnTopiijf'. 

Kao IHTO je познато крајем 1915. године 
бнли су принуђени, да се повуку са ваше тери- 
торије паша војска«све државне установе и вла- 
сти и настатале со са седиштем на острву Крфу. 
У таквом положају ми смо остали вшпе од 3 го- 
диџе. Међутим варод и иородице војннчко 
остале су овде у Србији, Војпици и војии об- 
везници пшули су и умпрали при повлачсњу 
кроа пашу територију, преко Албаипјо. на Крфу 
и Солунском фровту. ВелИЕИ број их je помро, 
тако. да нико није знао ни ко je. ви где je умро. 
Кад то нису знале њихове команде, најмаље су 
то могле знати љихове породиде, које су 
апсолутпо било одсечене од њих, да бн зна.чп. 
ко je умро да траже иввалиду. Но и баш ако 
су породице сазнале за емрт пеког од својих, 
нису биле у могућности, да траже рвдовним пу- 
I'CM. ппналиду. пошто еу биле одсечене од свих 
наших власти, које еу ее тада малплилепаКрфу. 
Овде je паступио случај пемогућпости, да се 
сваки користи иравом, које му закоп даје. дакле 
иаступио je изузетап елучај, који законодавац 
впје могао предвидети. елучај, који iraje насту- 
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пио критшцом ма чијом, већ силом околности, 
п према томе no духу закона нико не може бити 
лишен свога права због околности ван његово 
моћи. 

Kaко сада првостеиени судови, држ«ћи се 
етрого закопских прописа, доносе ретења o ин- 
валидској потпори, рачунајући рок од дана 
пријаве и на тај начин лишавају породице na- 
ru нулих и помрлих ратника за три и no године, 
јер no овом питању до сада није следовало ни- 
какво законодавно тумачење o примеви овог 
случаја. 

C тога питам г. Председника Мииистарског 
Савета — као шфа владе — и господина Ми- 
нистра Војног као надложног: 

1. Какви су разлози руководили господина 
Председника Министарског Савета и господина 
Министра Војног, да ово тако прешно и важно 
питање до сада остане нерегаонпм.? 

2. Мисли лп г. Председнрге Министарског 
Савета n влада, да у што краћем року тражи 
бпло измену или законодавно тумачење овог за- 
конског nponnca. 

15. маја 1910. год. Интерпелант 
Београд. Живојин Златић с. р. 

народни посланик. 

Ннтерпелација 
члаиа  Иривременог Народног Представништва 
др. Мехмеда Спахе на господина Минпстра за 
Аграрну   Ре(1)орму   ради   лознаке   привремено 

ренте посједницима кметовских земаља. 

У претходним одредбама за ирипрему 
Аграрне Реформе предвпђоно je до ријсшсња 
питања o одштета давања прнвремене рсите до- 
садањим власнипима кметобеких земаља. И ако 
су ирстходне одредбе веК 27. фебруара о. г. npo- 
глашеие н тиме кметовски o.uionlaj дефинитивно 
разријешен, нијо доселе пишта подузето од 
стране владе, да се ова цривремена рента, на коју 
су досаданл влаеншш кметовских земаља сте- 
K.rir право, дозпачи. Како сви посјелппдп нису 
прпммли хака за годииу 1918. вемају лаиас ini- 
каквих средстава за уздржавање : ово нарочито 
ври.јсдп за оне посједничке породице, којима je 
хранитељ за вријвме рата погипуо или умро. 
Пнс еу данас у пајвећој беди. 

Стога питам г. Министра за Аграрну Ре- 
(^ор&гу зашто се mije доселе отпочело дозначи- 
иавот привремене рвнте и када he сс то учи- 
fiiriir. ? 

15. маја 1919, год.       ј[\). Мехмвд Спахо с. р. 

Београд. 

Интерпелација 
послапика Јурја Б и a н к и н и-а на господина 
Министра трговине и индустрије дра. Воји- 
слава Вељковпћа и господина Минпстра Сао- 
браћаја Г. Велислава Н. Вуловића o преганој 
потреби нужних припрема за наше поморство 

прије склопљења мира. 

По вијестпма пз Париза склопљење желзеног 
мира није далеко, a слабе су наде, да ће до тада 
Минпстарство за поморство томе потребито Ha- 
rnoj младој државп, у којој 30% приморског 
етановништва иекључиво жпви од поморства n 
рнбарства, бити устројено. 

У том случају затекао би нас мир сасвим 
неириправне, тс би настао на нашој дивној обалн 
прави хаос, чије посљедице биле би управ ката- 
строфалне. 

Све наше поморске зграде, сви важнијн 
лучки уреди са. прппадним складиштима и тех- 
ничким помагалша данас су у рукама неприја- 
тељс-ких талијанских чиновпика, које ми не >т- 
жемо пи за час у напгој слулсби задржати, те би 
моралн остати затворени и запуштени као етвар 
без гоеподара, када не_бисмо иа вријеме поду- 
^оли потребите одредбе,"да их провидимо напгам 
особљем. 

Ha нашим паробродима Италија je намје- 
стила својр капетане и стројаре, јер нати — 
има пх 1.000 — једнодупшом родољубном одлу- 
ком. вриједном признања, нијсу никако хтјелп 
п iicho ла служе под туђом ИталијШском заста- 
вом. Алн ни ти одлучни натпи људи, који су — 
има већ преко пет година — без службе и плате, 
поби ep могли одмах повратити na наше паро- 
броде, кад их туђинци оставе, ако се за то на 
вријеме не обавс нужне пршгреме као на пр. 
ноет])ификација капетапских и стројарских ли- 
плома. рег11ст])ација пароброда и бродова. њи- 
хова евиденција и т. д. 

У лукама паших обала региетровано je 
наше трговачко бродовље са 305.000 тона садр- 
ншне. Поморска власт мора да o том бродовљу 
води евиденцију, да штити тај драгоцјеии нам 
материјал, да не прелази у туђинске руке, да 
иам ra похлепни туђпнац no отимље ии мплом 
ни еилом п тако даље. 

Склопљење коначиог мира неби имало за- 
Tclm непроучсио и пеупућспо ни важно питање 
iiaiiicr малог обалног бродовља. Стотинс и сто- 
тине нашкх трабакула и мали^ иревозних лађа, 
KQJe je na нашем примОрју била реакжрирада 
Аустро-Угарска војска, нису нам повраћсии, a 
иотребити еу као крух свагдањи нашем обалиом 
промету н трговипи. Многи су од тих бродова 
пошли изгубљени, за многе незна се ни где су. 
РЈајсиромашнији олојсви приморског народа те- 
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m ко су оштећени. Многима je приморцима уни- 
штено једино срсдство живљења. 

Владина je дужност потражити и постиг- 
нуги повратак и нашег обалног бродовЛ)а или 
евептуално испоеловати накнаду гатете сиро- 
мапшпм држављанима. 

Сва су ова и друга многа ио.морска ггатања 
прешна и не може се никако одгађати њихово 
решење, докле Мпниетарство Трговине будс 
устројено пли докле коначни мир буде 
склопљен. 

И без обзира na коначио склопљење мира 
мп морамо имати утврђене баре.м главне темеље 
name поморске организације, да нам од дана na 
дап не пропадају непроцијењиве вриједиости и 
моралне и материјалне. 

Када Држава Срба, Хрвата и Словеиаца 
пебн пмала ни једног брода, њезина иоморска. 
управа ипак no пптерпацпопа.пшм законима и 
ради CBoi' угледач мо1)ала бп функционирати за 
ннострапе бродове. 

Али 1Ш хоћемо да фупшшониЈпс najupuje 
за пае, за младу једпнствену Краљевпну, којој 
je излаз na моро животна потреба, јер ми пећемо.. 
да nama трговнпа будс ИЈ1адаље у рукама туђи- 
паца. n да док ови заслужују тетке милијуне, 
nam парод страда од певол>с и глади. 

Ми ne шијемо никако заборавити, да мала 
Норвегака, која има пупо мању обалу од name, 
посједује једпу од највећих трговачкнх морпа- 
рпца и захваљује само тој морпарици и разгра- 
натом рибарству своје зпаменито богатство и 
благостарве. 

C тога пам je част упитати Гоеподина Mn- 
пистра Трговине, Иидустрије и Саобраћаја : 

I. Јесу ли вољпи и нечекајући коначпо 
склопљење мира и устројеље Мипистарства за 
поморство, прешно попримити све сходне одред- 
бе у сврху, да се ноодвлачпо оргапизује једпа 
поморшса дирекција са тто већим самосталиим 
дје^чокругом, у којој би Дирекдији имало бити и 
практпчпих п искуеппх помораца, a била бп joj 
задаћа да учипи све најважније припреме за ор- 
гапизацију namera поморства прије еклопљепа 
ШЦ)ћ ? 

JI. Јесу ли госиода Мппистри вољпи оба- 
BiijecTirai Народпо Заступство, да ли je Кра- 
љевска Влада већ пачелно закључила, да се 
устроји Миниетарство за поморство и у јесном 
случају у којем сталпјуму се палазе дотичпе 
припреме ? 

Бооград, 14. маја 1919. год. 

Јурај  Б н a н к п н и. 




